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25. APRIL 1. MAJ Žvižgi v Rižarni

Vsako leto se ob koncu a p r ila  oz. 
začetka m a ja  spom in jam o dveh ve lik ih  zgodovin 
skih  dogodkov po lpretekle  dobe. 25. a p r i l  je  p r i  nas 
p ra zn ik  osvoboditve izpod fašističnega režima. Prav 
tako pa  je  že leta pom em ben m ednarodn i p ra z n ik  
dela. Vse to je  dovolj, da se v kra tkem  ra zm iš lja n ju  
ob tem neko liko  zam is lim o.

N a jp re j 25. ap ril. Slovenci v I ta l i j i  smo poleg osta
lih  d rža v lja n o v  še posebno o b č u tili faš is tično  nad  
dvajsetletno tira n ijo . Za to  se tu d i vedno v p r v i  osebi 
spom in jam o padca M ussolin ijeve d ik ta tu re , s kate
ro  je  ita lija n s k i n a rod  dokončno obračunal. Dogod
k i  o k o li 25. a p rila  1945, ko  je  p riš lo  do osvoboditve  
severne Ita lije , so sam i na sebi d o vo lj zgovorn i. To 
je  posled ica p r iz a d e v a n j na rodnoosvobod ilnega  
odbora (CLN) v severni Ita liji.  S tem je  p riš lo  do vstaje 
na dan 25. a p rila  in  dejansko do zmage o d p o rn i
škega g iban ja .

Danes na žalost skušajo p re m nog i m in im iz ira t i 
te dogodke. Prav t i  dogodki p a  so kasneje p r in e s li 
do p rv ih  dem okra tičn ih  vlad, k i  so j im  predsedovali 
n a jp re j Ferruccio Parri, na to  pa  Alcide De Gasperi, 
predstavn ika  levice in  sredine. S tem je  kasneje priš lo  
še do d ru g ih  preobratov, med n j im i je  b il  leto ka 
sneje referendum  o re p u b lik i oz. m o n a rh iji. Leta 
1946je, ko t znano, zm aga la  večina za republiko.

Danes b i nekateri, z las ti p re d s ta vn ik i desne sre
dine, ra d i ta p ra z n ik  iz n ič ili.  Počastili n a j b i vse 
padle žrtve, odvzeli pa  n a j b i potem  p ra v i p ra z n ik  
osvoboditve in  s tem vse skupa j izn ič ili. Sam predse
d n ik  vlade Berlusconi se n i hote l ude lež iti nobene 
zadevne proslave in  s tem ja sn o  pokaza l, k a j v re
sn ic i je . Z nano  je , kako  težko s i je  b ilo  npr. v Trstu 
p r ib o r i t i  p ra v ico  do slovenske besede in  pesm i v 
R iž a rn i (o  tem na drugem  mestu).

Id e a li svobode so vedno ž iv i. To vemo z las ti p r i 
m orsk i Slovenci, k i  smo p la č a li ogrom en k rv n i da
vek p ro t i fašizm u. B il i  smo tisti, k i  smo se med p rv i
m i v E vrop i u p r l i  črnem u rež im u  in  za to  p o s ta li 
tarča na jhu jš ih  napadov fa š is tičn ih  aktiv istov.

Svobode hi napil se kot medice. Tako je  lepo zapel 
naš v v o jn i trag ično p a d li m la d i pesn ik Vrance Ba
lantič, k i  je  b il z a p rt v ita lijanskem  taborišču v Go
narsu, nato  pa  je  pade l v ogn ju  ko t ž rtev  k o m u n i
stične revolucije. In  p ra v  pesem m ladega padlega  
poeta zelo zgovorno ponazo ru je  vso tragedijo  slo
venskega naroda.

Zato  čuva jm o vse vrednote dem okracije  in  svo
bode, k i  smo si j i h  p r ib o r il i,  in  j i h  skrbno h ra n im o  
za narodno  in  k u ltu rn o  rast slovenstva danes. To še 
posebej ob vstopu Slovenije v Evropo.

Pred n a m i je  še I. maj, m ednarodn i p ra z n ik  dela. 
Z nana  je  njegova zgodovina, k i  sega tja  v zadn je  
desetletje 19. stoletja v ZDA. Ta dan upora p ro t i so
cia lnem u n as ilju  je  danes s im bo l p ra v ic  delavca in  
človeka nasploh. Dolgo let so ta  p ra z n ik  z lo ra b lja li 
lev iča rsk i re ž im i po  svetu. Kasneje p a  je  sam a Cer
kev p rog las ila  L m a j za  p ra z n ik  sv. Jožefa Delavca. 
Ze od časov papeža Leona X IIL  da lje  (konec 19. sto
letja), ko  je  z  znano  enc ik liko  “R erum  nova ru m  "od
p r l  novo p o t v g ledan ju  Cerkve nap rav ice  delavstva, 
se je  ka to liš k i svet odp rl tem u vprašan ju  in  zah teva l 
p ra v ičn o  socia lno ureditev. N ov i časi so p rin e s ti še 
drugo. E nc ik lika  “(Juadragesim oanno”papežaP ija  
XI. je  kasneje še posodobila  ta nauk. /  stran 2

Žalosten 2 5. april na Tržaškem
Neprimeren spored in hud spodrsljaj tržaškega župana sta izbila sodu dno
Tudi letos je torej 25. april 

na Tržaškem potekal v zna
menju polemik, ogorčenja ter 
medsebojnega obtoževanja 
in obsojanja. Resnici na ljubo 
je b il scenarij za tako do
gajanje že lepo in skrbno pri
pravljen te r je privedel do 
tega, da so se besede o ne
govanju vrednot svobode in 
demokracije, o sožitju med 
narodi in o novem načinu 
oblikovanja odnosov med lju
dmi, ki smo jih slišali na osre
dnji svečanosti v Rižarni, ne
naravno pomešale z ireden
tističnim i koračnicami, nepri
m ernim i glasbenim i vložki, 
kol so operne arije, ter z vr
sto drugih drobnih, a globo
ko povednih značilnosti (kot 
je bila npr. neprimerna ojači
tev zvočnikov ob priložnosti 
slovenskih govorov in govo
ra tržaškega škofa). Nedopu
sten spodrsljaj tržaškega žu
pana, ki je na koncu lepega 
govora namesto žrtev Rižar
ne počastil žrtve fojb, je bil le 
usodni kanec za itak že zvr
han kozarec sumničenj, neza
upanja in strasti, kar se je 
sprevrglo v žolčno kričanje in 
žvižganje na račun prvega 
občana s strani približno pet- 
lisočglave množice.
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FO TO  K KOM A

Županu Dipiazzi lahko si
cer do neke mere odpustimo 
lapsus (na njegova presene
čenja smo itak že navajeni), 
nemogoče pa je spregledati 
letošnjega sporeda svečano
sti v Rižarni, ki bi ga zunanji 
nevtralni opazovalec označil 
za zelo nenavadnega in dol
goveznega, udeleženci sveča
nosti pa so ga upravičeno ime
li za provokacijo. Kaj imajo 
opraviti skladbe kot La cam- 
pana di San Ciusto in Inno al 
Piave ter arija Nessun dorma 
s prostorom, kot je Rižarna, 
kje r bi m oral b iti obvezen 
spoštljiv molk (vsaj ob polaga

nju vencev), si res ne more
mo predstavljati. Tržaška po
krajina, je bilo rečeno, je spo
red svečanosti pripravila sku
paj z Odborom  za negovanje 
vrednot odporništva in demo
kratičnih institucij (t.i. Antifaši
stičnim odborom), a jo  slednji 
dolži, da se dogovora ni drža
la. Da ne govorimo o soglasni 
obsodbi slovenskih in drugih 
levosredinskih organizacij in 
sindikatov ter na grožnje trža
ške pokrajinske uprave in na
pade deželnega svetovalca 
Nacionalnega zavezništva Lip- 
pija na slovensko generalno kon
zulko Jadranko Sturm Kocjan.

Resnici na ljubo si je človek 
tak izid lahko tudi pričakoval, 
če pomislimo na polemike, ki 
so spremljale lansko obhaja
nje Dneva odporništva, ter na 
letošnje nedorečenosti in pr
votne dvomljive odločitve po
krajinske uprave, da v uradni 
spored svečanosti vključi tudi 
svečanost pri bazovskem šoh- 
tu. Desna sredina oz. desni
ca, ki upravlja tržaško občino, 
pokrajino in deželo, ima očit
no neke svoje posebne pogle
de na datum 25. aprila (to je 
seveda povedano zelo milo in 
ironično) in raje počasti neke 
druge dogodke in datume oz. 
jih neprimerno meša in s tem 
povzroča ponovno odpiranje 
še ne popolnoma zaceljenih 
ran. Že večkrat je bilo reče
no, da je bolje, da se, vsaj do
kler ne bo prišlo do resnične 
pomiritve, vsak spominja svo
jih pokojnih brez neumestne
ga vsiljevanja nekih novih po
menov, ki jih nihče ne čuti za 
svoje. O čitno pa imajo neka
teri raje ustvarjanje sporov, 
polemik in nove slabe krvi v 
naših krajih, ker drugače, m i
lo rečeno, ne znajo vladati 
(kar so tudi večkrat dokazali 
v zadnjih letih).

Ivan Žerjal

Čezmejno sodelovanje

Goriški praznik, uvod v novo Evropo

Andrej Bratuž

M inuli konec tedna je na 
Goriškem m inil v znamenju 
Praznika Goričanov, kot so 
na goriški občini poimenovali 
niz ljudskih in kulturnih prire
ditev ob 28. aprilu, med kate
rim i vsekakor velja om eniti 
mednarodni posvet v Avdito
riju furlanske kulture v Gorici 
na temo Pluralna identiteta. 
Na posvetu je v ponedeljek, 
28. aprila, niz slovenskih, fur
lanskih, nemških, italijanskih 
in tudi judovskih izobražen
cev spregovoril o večjezični in 
večnarodni goriški duši. Na 
simpoziju so kot slovenskij>re- 
davatelji nastopili Peter Stih, 
Branko M aruš ič  in Lojzka 
Bratuž. O  tem več prihodnjič.

Za zapis na prvi strani o

tem pomembnem prazniku, 
ki naj bi v prihodnje postal 
tradicionalen in ga lepo pona
zarja fotografija novogoriške
ga župana M irka Brulca, ki je 
skupaj s svojim kolegom iz 
Gorice V ittoriom  Brancatijem 
proslavil tud i Svetovni dan 
knjige, smo se odločili pred
vsem zaradi zglednega sode
lovanja med goriško, šem- 
pe trsko-vrto jbensko in no
vogoriško občinsko upravo.

Goriški skupni prostor, ki 
so ga v najlepših dneh naše 
skupne zgodovine označeva
li širina duha in večjezičnost, 
široka omika in sloviti "ogle j
ski duh" naše krajevne Cer
kve, predvsem pa odprtost, se 
bo z vstopom domovine Slo-
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venije v Evropsko un ijo  še pi bom o imeli Goričani vlo-
bolj odprl, iz obmejnega po- go le, če se bom o ob zave-
dročja  bo Goriška postala danju lastne sam ob itnosti
središče Evrope. V novi Evro- zavzemali za sodelovanje!

Teolog 
Janez 

Juhant o 
iskanju 
etičnih 

temeljev. 
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n Intervju
Pokrajinski 

odbornik 
Marko 

Marinčič o novi 
Goriški in 
identiteti, 
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Breda Susič
Re š e v a n j e  k r i z e  v  i r a k u

Danije l  Devetak
BLAZEN K A P U C IN ,  APOSTOL ZD R U ŽE N E  EVROPE

IJuri j Paljk
SVETOVNI DA N  KNJIGE...

I PROF. M A R T IN  JEVNIKAR 90-LETNIK
M ar jan  Drobež
U D B O V S K A  AFERA V SLOVENIJI

Na praznik dela, 
v četrtek, 1. maja, se bo 

v Rupi nadaljeval Praznik 
frtalje. Veliko 

pričakovanje vlada 
za govor dr. Damijana 

Terpina.
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Italijanska notranja politika

V znamenju bližnjih 
volitev

Na podlagi zadnjega popisa

Italijanska manjšina 
v Sloveniji v številkah

Reševanje krize v Iraku

Protesti proti ZDA

Politično življenje v Italiji po
teka v znamenju upravnih vo
litev, ki bodo 25. maja oz. 8. 
junija. Obnovili bodo dva de
želna sveta (v Furlaniji-Julijski 
krajini in Dolini Aosta), 12 po
krajinskih in 506 občinskih 
svetov, med temi je tudi ob
činski svet v Vidmu. Volilnih 
upravičencev je 12 m ilijonov 
in pol, kar pomeni, da bo volil
ni izid tudi pomemben po liti
čni test. V Furlaniji-Julijski kra
jin i bodo volitve v nedeljo, 8., 
in v ponedeljek, 9. junija. V ob
činah, kjer sta predvidena dva 
volilna kroga, bodo ožje volit
ve ali balotaža 8. in 9. junija.

Čeprav mnogi politični pr
vaki, med njim i sam predsed
nik vlade Berlusconi, h itijo za
trjevati, da izid bližnje volilne 
preizkušnje ne bo vplival na 
politična ravnovesja, kakršna 
so nastala po zadnjih držav
nozborskih volitvah, je zlasti 
v vladajoči koaliciji opaziti če
dalje večjo živčnost. Skoraj ne 
mine dan, da kak prvak Sever
ne lige ne bi zagrozil z izsto
pom iz vladne večine, češ da 
slednja ne spoštuje temeljnih 
točk koalicijskega programa, 
med njim i predvsem federal
no ureditev italijanske drža
ve. Res je, da sta obe veji par
lamenta odobrili zakon o de
voluciji, to je o prenosu zako
nodajne oblasti od parlamen
ta na posamezne dežele, ven
dar je bilo s tem opravljeno 
le prvo glasovanje in še ni bil 
določen datum  za začetek 
druge, zaključne razprave ter 
drugega glasovanja v obeh 
zakonodajnih zbornicah. Se
verna liga se poleg tega pri
tožuje, da se nekatere sile

vladne koalicije hudo spoti
kajo nad izjavami nekaterh 
vidnih predstavnikov desno
sredinske večine, ki odkrito  
gra ja jo spremembe petega 
poglavja republiške ustave, 
kot izha ja jo  iz zakonskega 
osnutka, ki ga bo vlada pred
ložila parlamentu. S tem naj 
bi bilo zares konec centrali
stičnemu značaju italijanske 
države in bi torej bila tudi ure
sničena ena tem eljn ih  p ro
gramskih točk sedanje vlad
ne večine. Prav med priprava
mi na bližnje upravne volitve 
pa prihaja do hudih razhajanj 
med posameznimi desnosre
dinskim i strankam i, ki se v 
marsikaterem kraju nikakor 
ne m ore jo  sporazum eti za 
skupen nastop na volitvah. O- 
tip ljiv  prim er takšnega raz
hajanja imamo tudi v Furla
niji-Julijski krajini, kjer se je 
najmočnejša sila vladajoče 
večine Naprej Italija celo raz
bila. Eden njenih najbolj zna
nih prvakov - bivši socialist 
Saro - bo na deželnih volitvah 
nastopil s svojo listo!

Prejšnji teden je bil v Italiji 
praznik osvoboditve. V zgodo
vini italijanske republike se je 
prvič zgodilo, da je za ta, za po- 
vojno Ita lijo  gotovo na jpo
membnejši praznik, predsed
nik Ciampi priredil slovesnost 
na Kvirinalu, torej v predsed
niški palači. Sliši se sicer čud
no, vendar se je  zgodilo, da 
se te slovesnosti ni udeležil 
predsednik vlade Berlusconi, 
ker si je privoščil nekaj dni po
čitka, da si je pozdravil bo l
no zapestje.
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Konec junija lanskega leta 
so na Hrvaškem objavili po
datke o zadnjem popisu pre
bivalstva, iz katerih je razvid
na tudi etnična pripadnost. 
Tako se je na območju Istre, 
Reke, Kvarnera in Dalmacije 
za Italijane izjavilo 19.636 lju
di, kar je 1.600 manj kot pri 
ljudskem štetju leta 1991. V 
začetku aprila pa so objavili 
podatke lani izvedenega po
pisa prebivalstva v Sloveniji. 
Samo 1.631.363 prebivalcev 
(od skupaj od 1.964.036) se 
je izreklo, da so Slovenci. Naj
večja neslovenska narodno
stna skupina so Srbi (40 t i
soč), sledijo jim  Hrvatje (35 
tisoč), bošnjaki (31 tisoč), 
Muslimani (10 tisoč), Madža
ri (6.243 prebivalcev).

Nas še posebej zanimajo 
podatki o italijanski narodni 
skupnosti: za Italijane se je 
namreč izreklo  2.258 ljud i 
(702 manj kot pri prejšnjem 
popisu leta 1991). Osip je dal 
povod za razne komentarje zla
sti v krogih same manjšinske 
skupnosti. Po splošnem mne
nju se š tev ilo  p ripadn ikov  
manjšine ni dejansko zmanj
šalo, le da se večje število itali
jansko govorečih ljudi ni žele
lo opredeliti v narodnostnem 
pogledu. V zvezi s tem navaja
jo podatek, da se je v volilne 
sezname pri Italijanski uniji 
vpisalo 3.762 ljudi z italijan
skim maternim jezikom. Neka
teri manjšinski predstavniki tu
di pripom injajo, da popis lju
di po narodnosti ne more hiti 
merilo za priznavanje ali ure
sničevanje pravic, ki pripada
jo narodni manjšini, kar je tudi 
sicer splošno priznano načelo.

Pred časom smo poročali 
o trenjih in polemikah med 
Ita lijansko un ijo  in tržaško

s  1. STRANI

25. april...
Obenem se je modernizi

rala tudi naša družba, šla je za 
časom, sledeč na eni strani pa
peškim enciklikam (od Mater 
el Magistra do Rei socialis sol- 
lecitudo sedanjega papeža) in 
s tem nadaljevala pot reform 
in pravične socialne ureditve.

Marksizem pa ni uresničil 
nekakega novega socialnega 
reda in sam je nato neslavno

propadel. Naši veliki krščanski 
socialni misleci in pisci, kot Ja
nez Evengelist Krek, France Ve
ber in Aleš Ušeničnik, so goto
vo v svojih delih interpretirali 
sodobno krščansko socialno 
misel, tako še Andrej Gosar, 
Ivan Ahčin, pri nas Janko Kralj 
in drugi.

Za vse to so nam in nam bo
do vrednote svobode in demo
kracije vedno dragocene sveti
nje, ki jih moramo braniti in 
uresničevati.
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NO VI GLAS JE ČLAN ZDRUŽENJA PERIODIČNEGA TISKA V ITALIJI ■ USPI ( j^ J )

IN ZVEZE KATOLIŠKIH TEDNIKOV V ITALIJI - FISC

LETNA NARO ČNINA ITALIJA 45 EVROV, SLOVENIIA 48 EVROV,

INOZEMSTVO 65 EVROV, PRIORITETNA POŠTA 85 EVROV 

POŠTNI TEKOČI RAČUN 106 4 749 3 

CENA OGLASOV PO DO G O VO RU

Ljudsko univerzo, ki že deset
letja porazdeljuje oz. posre
duje finančne prispevke orga
nizacijam italijanske manjši
ne na Hrvaškem in v Sloveniji, 
ki jih nakazuje italijanska vla
da. Po posredovanju italijan
skega zunanjega ministrstva 
so se omenjene polemike po
legle, vendar je vprašanje, 
kakšno vlogo naj ima Ljudska 
univerza pri posredovanju 
podpor italijanski manjšini v 
Istri, ostalo nedorečeno. No
bena skrivnost ni, da bi ome
njena ustanova, pri vodstvu 
katere so v zadnjem času do
bili precej vpliva desno usmer
jeni krajevni krogi, želela ime
ti nadzor nad podeljevanjem 
vladnih finančnih podpor in 

; s tem omejevati avtonom ijo 
Italijanske unije. Slednja pa se 
temu od ločno upira, kar je 
povsem utemeljeno.

Tudi zaradi tega se Unija 
vztrajno in odločno poteguje, 
da bi ita lijanski parlam ent 
odobril zakon, ki bi organsko 
uredil vse oblike pom oči in 
podpor matične države v ko
rist italijanske narodne skup
nosti v Sloveniji in na Hrva
škem. Takšen ukrep bi po 
mnenju vodstva Italijanske u- 
nije dal manjšini gotovost gle
de obsega in namembnosti 
prispevkov ter ji om ogočal 
smotrnejše programiranje de
lovanja. V krogih tržaške Lju
dske un ive rze  se nam reč 
bo jijo , da bi b ili v prim eru 
odobritve nakazanega zako
na odrezani od kakršnegakoli 
vplivanja na porazdeljevanje 
prispevkov manjšini v Istri in 
s tem posrednega pogojeva
nja njenega vodstva. Kot vi
dimo, manjšine nimajo nikjer 
lahkega življenja.

Alojz Tul

Čas za ugibanja, ali je imel 
Bush prav, ko je sprožil vojno 
proti Sadamu Huseinu in zru
šil diktatorja, ki je več deset
letij zatiral lastno ljudstvo, ni 
še primeren, saj je bodočnost 
Iraka še negotova.

M inuli teden je zopet pri
šlo do množičnih manifesta
cij proti prisotnosti ameriških 
vojaških sil v Bagdadu. Neza
dovoljstvo je sprožila eksplo
zija, ki jo je povzročil spopad 
med skupino neznanih Irača
nov in ameriškimi vojaki, ki so 
stražili skladišče zaseženega 
iraškega eksploziva. Neznan
ci so menda izstrelili svetlob
ne rakete proti skladišču. Ena 
izmed raket, ki se je sprožila 
med verižno reakcijo eksplo
zij, je zadela stanovanjske hi
še in povzročila med 6 in 12 
mrtvih ter okrog 40 ranjenih.

Kljub protestom pa gre Bu
sheva administracija neustra
šno naprej po začrtani poti. 
Vojaki so m inuli teden zajeli 
vrsto najvišjih predstavnikov 
nekdanjega Sadamovega reži
ma, vključno z bivšim nekda
njim  m inistrom  Tarekom Azi- 
zom (na sliki), ki bo lahko po
sredoval ključne informacije o 
tem, ali je "rais" še živ, kam je 
zbežal in kje je skrito orožje 
za množično uničevanje.

Osrednje vprašanje pa za 
Američane ostaja oblikovanje 
nove državne strukture. Novi 
up rav ite lj začasne vlade v 
Iraku Garner je ponovno skli
cal vrh vseh političnih, verskih 
in socialnih organizacij, ki so 
nasprotova le  nekdanjem u 
režimu. Medtem pa je v Bag
dad prispe la  skup ina  150 
ameriških tehnikov, ki bodo 
odgovorni za reorganizacijo 
iraških ministrstev - od upra
ve naftnih ležišč, do obnove in
frastruktur in osnovnih služb.

Ugibanja o posledicah voj
ne pa niso odvisna samo od 
tega, kako se bo razvila situa
cija v Iraku. Zelo vroče so nam
reč tudi razmere med Izraelci 
in Palestinci, kjer se vlada no
vega palestinskega premiera 
Mahmuda Abasa rojeva v ve
likih porodnih krčih. Čeprav 
se je sprva zdelo, da bo Abas 
deležen načelne podpo re  
izraelskega premiera Šarona, 
se je ta po vojni očitno ponov
no "oh lad il" in ne namerava 
ugoditi Abasovi zahtevi, da bi 
o m ilil om e jitve  gibanja za 
Arafata. ZDA so napovedale, 
da bodo takoj po imenovanju 
Abasa za premiera objavile 
časovni mirovni načrt za Bliž
nji vzhod, ki so ga pripravile 
skupaj z Rusijo, Evropsko u- 
nijo in OZN. Načrt predvide
va ob likovan je  palestinske 
države do leta 2005.

Novo uganko pa predstav
lja tudi Severna Koreja, ki je 
minuli teden uradno potrdila, 
da je izdelala orožje za množi
čno uničevanje. Za zdaj ne 
kaže, da bi bilo to v primeru 
Koreje zadosten razlog za 
novo preventivno vojno. Po 
precedensih, ki jih predstav
ljata Afganistan in Irak, ter po 
hudi delegitimaciji OZN, pa 
je težko karkoli reči.

Breda Susič

Koroška
Jože VVakounig je od po

nedeljka, 28. aprila, novi pred- 
sednik N arodnega sveta 
koroških Slovencev. Nekda
nji ravnatelj Slovenske gim
nazije v Celovcu je zamenjal 
Bernarda Sadovnika, ki je isti 
dan odstopil, ker je menil, da 
v zboru nima večine in zato 
"ne more uresničiti svojih 
načrtov".

Več prihodnjič!

POVEJMO NA GLAS JANEZ POVSE

Današnje vrednote 1. maja
Tudi danes ima praznovanje 7. maja svoj 

pomen, seveda če ne ostajamo zgo lj p ri zgo
dovinskem spominu. In že v preteklosti je  bila 
vrednost tega praznika predvsem  v zaščiti 
človeka. Človeka na j ne b i namreč nikdar 
izkoriščali, poniževali in prisiljevali. In prav 
delo je  tisto področje, k jer je  priha ja lo  in žal 
še prihaja prav do izkoriščanja, poniževanja 
in pris iljevanja. S stran i tako im enovanih  
močnejših, tistih pač, k i so v določenem času 
im eli a li im ajo večje pravice. Vsako delo, k i 
lahko koristi drugim, je  samo po sebi častno 
in dostojanstveno, vprašanje pa je, če je  ča
s ti in dostojanstva zares deležno. Točneje, 
če je  deležno spoštovanja, ozirom a če je  
časti, dostojanstva in spoštovanja deležna 
oseba, k i določeno delo opravlja.

Na srečo je  vsaj v razvitem svetu delo 
spoštovano, kot je  spoštovan človek, k i ga 
opravlja. Kjer pa prevladuje pomanjkanje, je  
tovrstno spoštovanje dosti težje uresničiti. 
Toda tud i tam, kjer so življenjski pogo ji ugo
dni, ne b i smeli samozadovoljno spati na lo
vorikah. Celo v razvitih državah obstaja pojav 
dela m ladoletnih in dela otrok in to večkrat v 
razmerah, k i b i bile velika preizkušnja še za 
odraslega človeka. Nadalje je  celo v razvitih 
demokratičnih državah razlika v vrednotenju 
dela velika in prevelika, kar ima za posledico 
bogatenje bogatih in siromašenje revnih. Po
leg tega je  za današnji razviti svet značilno, 
da je  tud i delo še kako podvrženo zakonito
stim  trga, oziroma, če uporabimo gršo bese

do - potreb i po dobičku. To seveda ne pom e
ni, da smo, kar se tiče našega dela, izkoriščani, 
ponižani ali celo v kaj prisiljeni. Pomeni pa, 
da smo zaradi vsesplošne tekme pod  neneh
nim velikim pritiskom, da seveda ne govori
mo o tistih, ki dela sploh nimajo. Nemara se 
prav tisti, k i dela nimajo, najgloblje zavedajo, 
za kakšno vrednoto gre in kako je  prizadeta 
človekova osebnost, če m ožnosti za delo  
nima. Res, brezposelnost je  prav gotovo tista 
boleča točka, zaradi katere je  praznik 7. maja 
tud i v naši razviti družbi dandanes tehten, 
pom enljiv in človeško pomemben. Zato ob 
njem nikakor ne h i smeli zapasti v politično  
ali celo ideološko razmišljanje, češ, ta praznik 
je  le  s im b o l skra jne  p o lit ič n e  lev ice  te r 
nekdanjega socializma in ga je  zato umestno 
čim bolj po tisn iti na rob ali celo v ropotarnico  
zgodovine. Nasprotno, v današnjem času b i 
se lahko toliko bo lj zavedeli, kako so na po 
dročju dela vedno v igri prav človek in njego
ve temeljne pravice; in kako je  bila v preteklo
sti, je  v sedanjosti in ho v prihodnosti vselej 
živa človekova težnja po svobodi in po sreč
nosti in kako je  to svobodo in srečnost mo
goče zagotoviti le z ustreznim spoštovanjem 
dela vseh in vsakogar. Vsakogar in vseh.

Težnja po  svobodi in srečnosti je  tore j vse
bovana tud i v vsem tistem, na kar nas živo 
spominja 7. maj. In spominja nas predvsem  
na vse, kar je  b ilo  v preteklosti za človeka in 
s tem za vse nas že doseženega in kar bi bilo  
nujno napraviti bolje  tud i v prihodnosti.
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Intervju /  Janez Juhant Intervju /  Marko Marinčič

Iskanje etičnih temeljev Povezati Goriško v celoto
Kakšne utegnejo biti posledice -  vsaj za slovenske razmere - dveh osrednjih dogodkov 

zadnjih tednov: referenduma o evroatlantskih povezavah in iraški vojni? O tej ključni temi 
smo se pogovarjali z nekdanjim dekanom Teološke f akultete (TF), zdaj rednim profesorjem 
in predstojnikom filozofske katedre na TF v Ljubljani, dr. Janezom Juhantom, ki se s 
kritičnimi pogledi na slovensko družbo pogosto oglaša v tiskanih občilih.

Profesor Juhant, kakšno 
je  vaše mnenje k 
referendumoma 23. 
marca letos in kakšne 
posledice utegneta 
imeti za področje, 
ki vam je  zlasti blizu.
Cerkev na Slovenskem 
in pa duhovnost, 
ki je  opredeljena 
s krščanskim 
pogledom na svet ?
Zdaj se normalno postav

ljamo v okvir, v katerem smo 
bili pred komunističnim reži
mom. Da je to res, kažejo tu
di različne dileme, saj je čuti
ti tudi po tem dogodku pri 
nekaterih veliko nelagodje, 
nasprotovanje in pritislovnost 
v razpravah o izidih. Ta proti
slovnost je bila značilna že 
pred referendum om a in se 
zdaj nadaljuje.To kaže, da se 
mora Slovenec ozirom a dr
žavljan te države še zdaj bo
riti za svoje identite tne  te
melje, za demokracijo, za člo
vekove pravice itd. Zanim ivo 
je, da so ljudje, ki so tem po
vezavam nasprotovali, pred
vsem vstopu v NATO, tako 
rekoč rasistični v notranji de
mokraciji. Kakšen vpliv pa naj 
bi imel pozitivni izid referen
duma, kar zadeva Cerkev v 
prizadevanjih za podpis spo
razuma z Vatikanom, je težko 
reči, čeprav ima npr. Evropska 
zveza do ločene standarde 
tudi glede tega. Ne delajmo 
pa si utvar: Evropska zveza ne 
sprejema brez nadaljn jega 
krščanskih izvorov svojega 
sedanjega bivanja - to je razvi
dno tudi iz razprav o bodoči 
evropski ustavi. O  tem imajo 
različna stališča, saj nekatere 
države, kakor Nemčija, me
n ijo , naj se v p ream buli k 
Ustavi zapiše Bog kot pod
laga evropskega duhovnega 
sveta, temu pa nasprotujejo 
Francozi in še nekateri. O  tem 
bo še treba govoriti.

O teh temeljih ste 
razpravljali tudi 
na mednarodnem 
simpoziju v Ljubljani, 
vendar ni imel velikega 
javnega odmeva?
Ta je bil je 21. in 22. marca 

(torej skoraj v času referendu
ma) v Zavodu sv. Stanislava z 
naslovom Potenciali za bo
dočo Evropo. Sodelovalo je 
okoli 100 strokovnjakov iz uni
verzitetnega življenja, politike, 
gospodarstva, socialnega de
lovanja, govorilo pa se je rav
no o etičnih temeljih družbe.
Ugotovitev udeležencev iz 11 
držav je bila, da moramo iska
ti duhovne temelje, kajti ljudje 
v Evropi in v svetu jih  potre
bujejo, jih bodo tudi v priho
dnje tako za svoje osebno kot 
tudi družbeno delovanje. Naši 
mediji simpozija skoraj niso 
registrirali in avstrijski kultur
ni ataše mag. M. Eichinger je 
izrazil začudenje nad tolikšno 
nebrižnostjo  javnosti, celo 
Družina vidnih diskutantov, 
kakor so avstrijski veleposla
nik Dr. F. M ayrhofer-G riin -

l)r. Marka Marinčiča, ki je odbornik za čezmejno sodelovanje pri goriški pokrajinski 
upravi, ni potrebno posebej predstavljati, saj ga poznamo kot časnikarja Primorskega 
dnevnika, kjer ž.e vrsto let kot vodja goriškega uredništva skrbi za goriško kroniko. Na 
pogovor za naš tednik smo ga povabili predvsem zato, da še sam pove, kako potekajo 
sodelovanja ob državni meji na Goriškem, ob tisti meji, ki bo s 1. majem prihodnje leto po
stala bolj ohlapna, nakar bo dobesedno izginila tam nekje v letu 2007, če že ne prej.

Pa bo zares tako, 
gospod odbornik?
Čez eno leto bo Slovenija 

polnopravno vstopila v Evrop
sko unijo. O  tem ni več dvo
ma. Po drugi strani pa tudi dr
ži, da s tem za nas zgodovin
skim dogodkom vse pregra
de še ne bodo odstranjene.
Vstop bo konkretno pomenil 
odpravo carine, zelo pomem
ben pa bo tudi v simbolnem 
pogledu, saj se bosta obe 
G oric i vendarle znašli pod 
skupno evropsko streho. Po 
drugi strani pa odprava cari
ne še ne bo sprostila pretoka 
ljudi: delavci iz Slovenije bodo 
še vedno obravnavani kot ka
terikoli priseljenci na osnovi 
zakona Bossi-Fini, pa tudi za 
vse druge potnike skozi mej
ne prehode še ne bo bistve
nih sprememb vse dotlej, ko 
bo Slovenija ustrezno opre
mila novo "zunanjo mejo" EU 
s Hrvaško in vstopila  v t.i. 
schengensko obm očje . Na 
Pokrajini si zato prizadeva
mo, da bi čimprej presegli tu
di te ovire. Za čezmejne de
lavce smo predlagali poseben 
status, vsaj za tiste, ki živijo v 
obmejnem pasu. Posamezni 
ministri vlad Italije in Sloveni
je so že izrazili naklonjenost 
taki rešitvi, zato upamo, da 
bosta državi čimprej sklenili 
zadevni bilateralni sporazum.

Kaj pa za večjo 
prepustnost meje 
za druge potnike?
Pokrajina si prizadeva za 

občutno podaljšanje urnikov 
maloobmejnih prehodov. Če 
pomislimo, da na Goriškem 
delujeta le dva mednarodna 
prehoda pri Rdeči hiši in Štan- 
drežu po 24 ur dnevno (tretji,
Neblo, je čez noč zaprt), ugo
tovimo, da na vsem območju 
Brd in prav tako na Krasu po 
sončnem zatonu sploh ni mo
goče prečkati mejo. To zelo o- 
mejuje stike in zavira razvoj tu
rističnega potenciala teh dveh 
obm očij. Ker je po trditvah 
zlasti italijanskih mejnih orga
nov glavna ovira za podaljša
nje urnikov v pomanjkanju o- 
sebja, smo predlagali, naj bi 
po vzoru mešanih patrulj po
enotili kontrole tudi na malo
obmejnih prehodih: po en ita
lijanski financar in slovenski 
carinik naj bi, namesto seda
njih dveh na vsaki strani, v isti 
kabini pregledovala potnike.
Tako bi sprostili dovolj osebja 
za obratovanje prehodov vsaj 
tja do polnoči, nekatere, na pri
mer v Števerjanu in enega na 
Krasu, bi lahko odprli 24 ur 
dnevno, prehod na Škabrije- 
lovi pa bi brez težav lahko od
prli tudi ob nedeljah, ko je si
cer zaprt. Slovenska stran in 
tudi italijansko zunanje m ini
strstvo sta pozitivno ocenili 
predlog, zataknilo pa se je pri 
notranjem ministrstvu, kjer je 
prevladalo togo tolmačenje 
Schengenskega sporazuma.
Zadevo smo podrobneje preu
čili in zasledili v konvenciji o

buhel, ki je priredil sprejem za 
udeležence, veleposlanik EU v 
Sloveniji Ervvan Fouere, Dr. 
Emil Brix, z avstrij. zunanjega 
ministrstva, ki je pripravil kul- 
lurni sporazum med Slovenijo 
in Avstrijo, ni omenila. Pri nas 
še marsikaj ni uravnoteženo. 

Vi ste bili kol 
predstojnik Inštituta 
med organizatorji 
simpozija?
Organizatorja sta bila av

strijsko Združenje za pospeše
vanje katoliške etike in Inštitut 
za filozofijo in družbeno etiko 
Teološke fakultete. Srečanje 
sva pripravila skupaj s kole
gom  dr. H e lm u tom  Reno- 
cklom iz Teološke fakultete v 
Linzu in Čeških Budjejovicah - 
namen je bil, da tudi v Slove-

Vednoje treba 
skrbeti za tistega, 
k i im a  v svojem  

izhodiščnem  
po loža ju  težave in  
je  p rik ra jšan ; če 
temu omogočimo  
družbeno p rež i

vetje, se lahko reče, 
da je  družba  

etična.

niji odpremo tovrstno razpra
vo in slovenskim udeležencem 
omogočimo, da se soočijo z 
etičn im i problem i v družbi. 
Sicer pa, kot sem že rekel, od
mev pri nas ni bil velik, velika 
tud i ni bila uradna pomoč, 
častna izjema je bil zunanji mi
nister dr. Rupel, ki nam je kril 
del stroškov za simultano pre
vajanje, županja Simšičeva je 
tud i pomagala, odzvalo se je 
nekaj sponzorjev, čeprav je bil 
predmet debate zelo pomem
ben, in to ne samo pri nas. Tudi 
kot profesor etike na Fakulteti 
za podiplomske državne in ev
ropske študije na Brdu ugotav
ljam, da se ljudje vedno bolj 
zanimajo za etiko in se jim  za
stavlja vprašanje, na katerih 
družbenih temeljih bomo gra

dili medsebojno sodelovanje, 
razvijali gospodarstvo, vodili 
politiko itn. To smo med dru
gim izpostavili tudi na simpo
ziju, in povedali, kaj k temu 
lahko prispeva katoliška druž
bena etika.

Menite, daje v drugih 
državah EU ta debata 
bolj ž i va kot p ri nas, 
zdaj še pridruženi 
članici zveze?
Zelo je prisotna v aktual

nem oblikovan ju  evropske 
konvencije oz. ustave, ki bo 
morala tem e ljiti na spošto
vanju tako velikih kot majhnih 
članic, kar izvira iz spoštovanja 
človeka kot posameznika. Če 
bo potekala tako, da bodo bolj 
ali manj zadovoljeni različni 
interesi in se bo različnost 
malih in velikih upoštevala, bo 
EZ dobro delovala. Če ne bo 
tako, se bodo javljali problemi. 
To je ena zelo preprostih os
nov krščanskega družbenega 
nauka, ki pravi, da je zdrava in 
dobra družba tista, v kateri so 
najbolj prikrajšani v svojih te  
meljnih pravicah zadovoljeni. 
Saj vsi vemo, da tisti, ki je mo
čan, kot je rekel ameriški filo
zof John Ravvls, ne potrebuje 
posebne podpore. Vedno pa 
je treba skrbeti za tistega, ki 
ima v svojem izhodiščnem po
ložaju težave in je prikrajšan - 
če temu omogočimo družbe
no preživetje, se lahko reče, da 
je družba etično zdrava. 

Omenili ste morebitne 
posledice referendumov 
za urejanje odnosov 
med Cerkvijo in 
Vatikanom - kaj pa 
urejanje problemov 
na področju šolstva - 
se utegne tu kaj 
spremeniti?
Kot veste, je to pri nas od

prto in ravno na simpoziju so 
bili neredki udeleženci začu
deni nad dejstvom, da to pri 
nas ni rešeno, se pravi, da 
vprašanje etičnih religioznih 
temeljev v družbenih peda
goških procesih ni dorečeno, 
s tem pa ne le vprašanje reli
gij, ampak tudi vprašanje de
mokratizacije družbe.
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Jože Horvat

izvajanju omenjenega spo
razuma člen, ki bi po naši oce
ni dopuščal predlagano reši
tev. Spet smo pisali v Rim in 
jim  objasnili zadevo, odgovo
ra po treh mesecih pa še ni. 

Se vam ne zdi, da vseeno 
nosimo to mejo v glavah, 
pa čeprav neradi to 
priznamo?
Meja, ki nam je bila vsilje

na po drugi svetovni vojni, je 
globoko zarezala ne samo v 
goriški prostor in ga nekako 
razpolovila, temveč tudi v za
vest ljudi. Film Nadje Velu
šček in Anje Medved Moja 
meja zelo lepo opisuje trav
mo, ki so jo takrat doživljali 
ljudje. Za kasnejše generacije 
pa je meja postala nekakšna 
naravna danost, z njo smo ži-

D ržavna meja 
bo pad la  takrat, 
ko bomo vsi m i 

razum e li in  zn a li 
resnično spet 

d o ž iv lja ti go rišk i 
prosto r ko t celoto... 
Gre za to, da zopet 

povežemo obe 
p o lo v ic i Goriške 

v celoto.

veli in se nanjo navadili, v do
brem in slabem. Del goriške
ga gospodarstva je in še slo
ni na meji in z njo povezanih 
carinskih in špediterskih dejav
nostih. Vse to bo v prihodnjih 
nekaj letih izginilo in meja bo 
ostala le upravna, kar pome
ni, da ne bi smela biti večja o- 
vira, kot je npr. meja pri Stiva- 
nu med goriško in tržaško po
krajino. To seveda pod pogo
jem, da bomo vsi mi to razu
meli in znali resnično spet do
življati goriški prostor kot ce- 

I loto. V glavah nekaterih, zla
sti mladih, bo šlo lažje, za dru
ge se bo težje znebiti pred
sodkov, nezaupljivosti, strahu 
pred drugačnostjo. Prepričan 
sem, da bo to počasen pro
ces, ki se bo dokončno skle

nil najbrž le z generacijsko pre
novo. Krajevne uprave pa ga 
lahko skušajo pospešiti s tem, 
da ponujajo čimveč priložno
sti za srečanje, dialog, navezo
vanje stikov med ljudm i z o- 
beh strani meje. Medsebojno 
spoznavanje je najboljše cepi
vo proti predsodkom in strahu 
pred drugačnim. Velik pomen 
ima tudi vzajemno učenje je
zikov, ki se govorijo v tem pro
storu, da bomo lažje medse
bojno komunicirali, pa tudi ko
ristili kulturno ponudbo, ki je 
na obeh straneh meje bogata. 

Kot odbornik goriške 
pokrajinske uprave od 
blizu spremljate in 
seveda tudi soustvarjale 
nove oblike sodelovanja 
ob meji. Kako je  s tem 
v luči evropskih 
integracijskih procesov, 
ki so neizogibni, vsaj 
za naš prostor to velja? 
Širitev Evrope s simultanim 

vstopom desetih novih članic 
terja na vseh ravneh velik na
por za zbliževanje in postop
no integracijo doslej zelo razli
čnih družbenih stvarnosti. Go
riška pokrajina je v ta namen 
v zadnjem času navezala stike 
s Češko in prav pred kratkim 
tudi s pokrajino Niederschle- 
sicher-Oberlausitzkreis (Spod
nja Slezija-Gornja Lužiška) v 
Nemčiji ob meji s Poljsko, s ka
tero nas povezuje ne samo le
ga ob meji, temveč tudi prisot
nost manjšin (Lužiški Srbi). 
Konkretno že sodelujemo tudi 
s Srbijo in s tem gledamo na
prej, na naslednje korake v širi
tvi EU. Seveda pa je največja 
skrb posvečena obmejnemu 
sodelovanju s slovenskimi so
sedi, ki ga moramo razvijati ta
ko rekoč na 360 stopinj. Gre 
za to, da zopet povežemo obe 
polovici Goriške v celoto, to pa 
pomeni, da moramo ponovno 
splesti pretrgane vezi na vseh 
področjih od politike do go
spodarstva, zdravstva, prostor
skega načrtovanja, komunal
nih in drugih storitev, varstva 
okolja, kulture, športa in vseh 
drugih področij družbenega 
življenja.
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KRISTJANI IN DRUŽBA

S 3. STRANI

Iskanje...
Če obsta ja  nam reč do 

ločena skupina ljud i, ki so 
o d r in je n i od uve ljav ljan ja  
svojih tem eljn ih  pravic, kar 
se pri nas kaže kot problem , 
če ne celo kol kršenje pra
vic, potem  je to  družbeno 
slabo. Evroatlantske poveza
ve bodo po m oje to  uveljav
ljanje pospešile. Osebno se 
zavzemam za to, da bi se v 
d ru žb i d o g o v o rili za pou 
čevanje relig ij v tem smislu, 
da bi oblikovali splošni pro
gram, v katerem bodo zasto
pane avtohtone re lig ije  pri 
nas, a tud i religije, ki so da
nes zelo vplivne, to  je islam, 
pa tudi druge, iz Indije ali Ki
tajske, da bodo vsi učenci 
seznanjeni z njim i, saj bi to 
bila najboljša osnova za to, 
da se bodo predstavniki ra
zličnih relig ij med sabo bolje 
poznali. Pedagoško je to tudi 
najboljša pot k iskanju med
sebojnega razumevanja.

Sicer m islim , da svetovni 
etos ne m ore b iti neka zmes 
vrednot, ampak nekaj take
ga, kot je rekel G andhi: če 
dobro  poznam  tem elje svo
je vere in jih  tud i živim , bom 
bolj o d p rt tud i za druge (re
lig ije). Za to pa je seveda po
tre b n o  n jih o v o  p o zn a va 
nje... Pri nas je ta debata, ka
kor še m arsikje drug je , ote
žena, ker še ni pogojev za o- 
snovno funkc ion iran je  de
m okracije.

In  področje medijev, 
t.i. pluralizacija  
medijev?

Je pluralizacijo 
zdaj mogoče 
pričakovati!1 
M ediji so seveda zelo po

m em bni tud i za družbe, ki 
im ajo daljšo dem okratično 
izroč ilo  kot m i. Pri nas pa so 
problem i te vrste še posebej 
pereči, zaznamovani z b iv
šim družbenim  sistemom, ki 
je nadziral ves družbeni pro
stor. V tranzic iji se je položaj 
medijev spremenil samo fo r
m alno, za de jansko spre
m em bo pa bo oč itno  treba 
delati tud i sistemsko. Podpi
ram prizadevanje za p lura li
zacijo, m islim  pa, da se bo 
do lgoročno  prej m oralo kaj

zgod iti, in se bo zato, ker 
b o d o  l ju d je  p re d  ve d n o  
večjim i težavami. D okler jim  
pač gospodarsko in social
no "g re ", so zadovoljn i, ko 
pa se bodo težave stopnje
vale, o čemer ni več dvoma, 
saj se družba vedno bolj raz
sloju je, bo nu jno prišlo do 
zahteve, da se tud i form aln i 
okviri dem okratizacije  bolje 
uveljavljajo. Delom a bo na 
p lu ra lizacijo  vplivala oko li
ščina, da bodo evropski me
d iji bo lj zainteresirani za so
de lovan je  v našem m e d ij
skem prostoru . A največ v 
prid p lura lizaciji bo morala 
nared iti slovenska dem ok
racija, tore j tud i opozic ija  in 
vsi d rug i zavedni državljani, 
posebej in te le k tu a lc i. Če
prav imam v zvezi z njim i do
ločene pomisleke, saj doslej 
glede tega niso storili vsega, 
preprosto zato, ker se pre
malo zavzemajo tud i za ure
ditev raznolikosti medijev in 
dem okracije  sploh.

Ni zelo odgovorna 
za sedanje stanje 
tudi sama opozicija?
Da, a za to, zakaj je  tako, 

je najbrž več razlogov ozi
rom a so posred i no tran je  
težave same opozicije . To je 
d e lo m a  p o vezano  tu d i s 
tem, da pri nas in te lektua lc i 
ne ig ra jo  v lo g e , ki b i jo  
lahko, to  pa je spet poveza
no z b ivšim i povezavami, ki 
so še vedno žive in se zato 
ljud je  po eni strani zavze
m ajo za m ir in nenasilje, na 
drugi pa podpira jo nasilje, ki 
ga zno tra j istega prostora 
u v e lja v lja jo  o b la s tn ik i. V 
tem smislu se bo to še zao
strovalo. A upam, da bodo 
m ladi to  vedno bolj ču tili in 
skušali s tva ri s p re m in ja ti 
povsod, tud i v m edijih. 

Kakšen odmev ima 
po vašem vojna v Iraku  
med slovenskimi 
ljudmi, ki jih  
opredeljuje krščansko 
izročilo oziroma 
krščanski nazor? 
M enim , da - kot je dejal 

že sedanji papež - krščanski 
ljud je tej vo jn i nasprotujejo. 
Tudi osebno sem pro ti vo j
ni, saj je nasilje nad ljudm i, 
in življen j, ki se v vojn i izgu

bijo, ni m oč nikoli nadom e
s titi. Je pa na d rug i strani 
ve lik p rob lem , ki se ga vsi 
zavedamo, to, da je v Iraku 
d ikta tura, a takih je  še pre
cej na svetu; glavni problem  
pri tem pa je, kako stvari v 
zvezi s tem  zg o d o v in sko  
d o lg o ro čn o  reševati. Kajti 
Sadama H useina je o m o 
gočala zahodna po litika  in 
se mu ni pravočasno uprla. 
Danes je vsa vojna prob le
matika povezana tud i s tran
z ic ijo  in s padcem kom uni
s tičn ih  režim ov. Žal pa se 
človek prevečkrat zateka k 
h itrim  in nasilnim  rešitvam, 
ka r ka že jo  že p r im e r i iz 
osebnega ž iv ljen ja : o troku  
primažemo zaušnico, name
sto da bi ga do lgoročno  pri
pravljali na prim ernejše rav
nanje. Tako bi tud i iraško 
vprašanje b ilo  že zdavnaj 
treba reševati po m irn i poti, 
op ira je  se na Združene na
rode. Pred k ra tk im  smo o 
lem  govo rili tu d i v evrop
skem združen ju  ka to lišk ih  
teologov na sestanku v Z iiri- 
chu in je tud i večina za m i
ro lju b n e  rešitve. H udo  je 
namreč, če se vojna postavi 
kot pravilo za izhod iz krize. 
Vse vojne pač zapuščajo v 
ljudeh  s traho tne  m ora lne  
posledice, samo če se pogle
da na drugo  svetovno vojno 
in revo luc ijo  v S loveniji in 
njene posledice, ki še danes 
niso odpravljene; kot ugota
v lja jo  m nog i te o re tik i, se 
tud i sam sprašujem, kako je 
s č lovekom , da b is tve n ih  
stvari svojega ž iv ljen ja  ne 
zna razum no reševati, am
pak prepogosto gasi požar, 
ko je  že prepozno.

Religija oz. religiozno 
življenjeje na mnogih 
delih povezano s kulturo 
oziroma umetnostjo.
Se vam zdi, daje  
umetnost, predvsem 
sodobna umetnost, 
dovolj prisotna 
v sodobni religiji 
in Cerkvi?
Sodobna um etnost, tako 

pa je b ilo  tud i v preteklosti, 
je izraz družbenega ž iv lje 
nja. U m etn ik i in m isleci so 
na jbo lj koncen triran  izraz 
družbenega stanja in obe

nem ljudje, ki to  stanje znajo 
d iagnostic ira ti in odgovori
ti na vp ra ša n je , kako ga 
reševati. V tem smislu je so
dobna um etnos t značilna  
po tem, da izraža izgub lje 
nost sodobnega  človeka. 
Cerkev je v določenih pogle
d ih še vedno ustanova, ki 
ima sicer s truktu ro  m oder
nih sistemov in v id i smisel 
reševanja družbenih proble
mov v veri, vendar postopek 
reševanja razume le s struk
turo. Kot pravi neki nemški 
socio log Beck, pa se bo Cer
kev spričo modernega raz
voja morala še sprem eniti, 
če bo hotela konkurira ti so
dobn im  sistemom . O rgan i
zacijsko sicer Cerkev spreje
ma m oderne sisteme, tud i 
vse n jihove p ridob itve , ne 
sp rija zn i pa se z n jih o vo  
m enta lno  fo rm o. Teoretiki 
postm oderne poudarja jo  in 
opom in ja jo , da je kriza rav
no v m odernih sistemih, ker 
so se preveč povam pirili, na
mesto da bi človeka pustili 
svobodnega, da bi povedal 
svojo "zgodbo ", kot jo  doži
vlja sam. Cerkev se tem  pro
cesom zelo težko prilagaja, 
kar velja tud i za Cerkev na 
Slovenskem.

Ker sepogovatjava o 
možnih spremembah 
ali posledicah prej 
omenjenih 
referendumov, 
me zanima, kaj se 
bo po vaše spremenilo 
v naših odnosih do 
Slovencev v zamejstvu, 
Ita liji, Avstriji, 
na Madžarskem, 
Hrvaškem?
To vprašanje im a svojo 

tradicijo , kajti v času Avstro- 
Ogrske smo b ili vsi Sloven
ci v eni državi, čeprav so se 
tedaj najbolj izpostavila na
cionalna trenja. A zadeve so 
se zdaj sprem enile in skup
ni p rostor bo veliko bolj od
prl m edsebojne povezave, 
po drug i pa bo ostala nacio
nalna iden tite ta  Slovencev 
kot tud i iden tite ta  d rug ih , 
kar bo vedno tud i problem . 
A po m oje bo vse odvisno 
od tega, kako se bom o mi 
sami ukvarjali z nacionalno 
identite to , čeprav ne samo

v tem, kaj je  slovenska na
cionalna prio rite ta , ampak 
da bom o go jili svoje ku ltu r
no bogastvo in ga posredo
vali d rug im . Edino to  je  v 
g loba lizac ijskem  svetu te 
melj, ki bo ostal kot vredno
ta . Treba bo ravna ti g lo 
balno, izha ja ti pa iz loka l
nega. Slovenci bom o imeli 
še večje možnosti za svojo 
in tegracijo  in uveljavitev kot 
zdaj, a kako jih  bom o izra
bili, bo odvisno od nas sa
m ih. Zal pa so razprave v 
času pred referendum om a 
pokazale, da n ism o m ogli 
fo rm u lira ti tega, kaj kot na
rod hočemo, kako se želim o 
povezovati, kakšne so naše 
prednosti - ku lturne, duho
vne itd., zato jih  bom o težko 
p re d s ta v ili Evropi. To po 
manjkanje je ču titi še danes, 
kar je usedlina še starega si
stema, ki je bil vedno mače
hovski do zamejcev in Slo
vencev po svetu. 

Ustanovljena je  
primorska univerza.
Se vam zdi možno, 
da bi v njenem okviru 
začel kdaj delo vati tudi 
teološki oddelek?
Glede teo log ije  se vpra

šanje zastavlja tud i v drugih 
dveh u n ive rz ite tn ih  sred i
ščih, kajti teologija ima pri
hodnost in je iz jem no po
membna za družbeni razvoj. 
Prepričan pa sem tudi, da je 
Teološka fakulteta v Ljublja
ni z v id ika  š tud ija  n a jb o lj 
odprta in dem okratična fa
kulteta. Kot veste, so vse dru
ge še zelo obrem enjene z 
bivšim sistemom. Prihodnost 
humanističnega študija zato 
v id im  v smiselni integraciji 
teologije v različne univerzi
tetne procese. To velja tudi 
za Primorsko - kar pa bo spet 
odvisno od naše dem okrati
zacije in odprtosti. O  religiji 
naj le razpravljajo tudi d ru
gi, a pri tem naj gre za resno, 
akademsko zdravo, kritično 
odprtost. Na ta način bi jo 
bilo  treba vpeljati na institu
cionalno raven, saj bo tedaj 
stroka sama vredna svojega 
imena in posamezne znano
sti na posameznih področjih 
res univerzalne-tedaj bo uni
verza res to, kar mora biti.

z 2. STRANI

V znamenju 
bližnjih volitev

Predsednik republike pa 
je  izkoris til p riložnost, da je 
z vso svojo av to rite to  pou
daril, kako sta odporn iš tvo
- rezistenca - in ustava te
m e ljn i v re d n o ti repub like  
Ita lije . Šlo je  za jasen in od 
krit odgovor vsem tis tim  si
lam na skrajni desnici, ki bi 
rade m ora lno  in pravno re
hab ilitira le  fašiste. To je p ri
šlo jasno na dan prav na le
tošn ji praznik v m arsikate
rem kraju po državi, da škan
daloznega prizora pri Bazo
vici n iti ne om enjam o.

G lob lje  vzroke za takšno 
stanje pa je treba poiskati 
m noga desetletja  nazaj, ko 
uradna Ita lija  sploh ni do
končno obračunala s svojo 
fašistično pre tek lostjo .

Te dn i je  m ilanski Corrie- 
re della sera p is a l: "Po d ru 
gi svetovni vo jn i niso b ili ka
znovani z loč in i - d e p o rta 
cije, pokoli in represalije - ki 
so jih  izvršili Nem ci, a niso 
b ili kaznovani n iti z loč in i, ki 
so jih  izvršili Ita lijan i na za
sedenih ozem ljih  (v bivši Ju
goslaviji, G rč iji itd .) in v do 
m ovin i v podporo  N em čiji, 
ka jti velika sodna obravna
va, za katero so Zavezniki 
zbra li g rad ivo in dokaze, se 
ni n ikdar začela".

G re vsekakor za ve liko  
prazn ino  v splošnem  ita li
janskem  spom inu, kar visi 
ko t D am ok le jev  m eč nad 
povo jno  Ita lijo .

Sele v zadnjem  času se 
zdi, da se nekaj prem ika. Ta
ko je  pred dnevi izšla pri za
ložbi Laterza knjiga, katere 
avtor je  M iche le  Battin i in 
im a p o m e n ljiv  nas lov La 
m alicata  Norim herga ita lia- 
na (Izostali ita lijanski N iirn - 
berg). To je tore j eden g lob
ljih  vzrokov, da Ita lija  ni za 
vselej zap rla  ene n a jte m 
nejših strani svoje novejše 
zgodovine.

Posledice tega izostanka 
pa nosim o tud i in predvsem 
Slovenci, ki ž iv im o  znotra j 
n jenih meja.

S V E T O  P I S E M S K A  R A Z M I Š L J A N J A
O B  B O G O S L U Ž N I H  B E R I L I H
V L I T U R G I Č N E M  L E T U  B

ŽLAH TEN  IZBO R  BOŽJE BESEDE, 
NEDELJO ZA NEDELJO

v l i e m  ŽERJAL |  3 VELIKONOČNA NEDELJA

Apd 3,13-15; PS 4,2.4.7.9; 1 Jn 2,1-5a; Lk 24, 35-48
“Vsi t i  so enodušno vz tra ja li v m o litv i z  ženam i in  z  

Jezusovo materjo M arijo  in  z  n jegovim i b ra ti"  (A ju l
1,14).

Prvega maja ne praznujem o le sv. Jožefa delavca in dan 
dela, pač pa tudi m olim o za duhovne poklice, ker je letos 
praznik dela na četrtek, ki je kot prvi v mesecu posvečen 
m olitv i za duhovne poklice. Cerkev pa nas še posebej vabi, 
naj bi se pripravili na svetovni molitveni dan za duhovne 
poklice. Ta bo p rihodn jo  nedeljo. Pri srcu so nam zlasti 
duhovniški poklici pri nas, saj bi pomanjkanje duhovnika 
pomenilo pomanjkanje priče vstajenja Jezusa. Kot prva priča 
je in ostane veliki duhovnik ali rimski škof, ki je prejel to 
nalogo neposredno od Jezusa skupaj z drug im i apostoli. Ti 
pričujejo zdaj po škofih, ki jim  pom agajo duhovniki. Toda 
za velike duhovnike, t.j. škofe, ter za navadne duhovnike pa 
moramo prositi. Jezus je obljubil uslišanje naših prošenj, tudi 
za zadostno število redovnic in redovnikov (M t 7,7 ns; Lk 
10, 2-3). V prvi vrsti naj bi se zavzele za to družine, da bi

namreč vstali Jezus živel med nami po priči, duhovniku, ki si 
ga kot družina izprosimo.

Človek ne sme živeti osamljeno, predan na m ilost in ne
m ilost močnejšega, ne sme postati predmet. Tu pa more in 
mora izgovorili pravo besedo za rešenje človeka samo duho
vna stran. Braniti mora namreč pravičnost in ljubezen, vse 
spoštovanje do človeka. Za nevernega človeka so to impe
rativi vesti. Za vernega človeka je  življenje po Božjih zapo
vedih, po Božji volji. Za kristjana velja še posebej zapoved 
ljubezni Jezusa Kristusa (2. današnje berilo: 1 Jn 2,1-5a). Saj 
imamo vedno opraviti s procesom proti Bogu, proti njego
vemu Sinu, proti človeku. Sv. Peter nam v prvem današnjem 
berilu govori, da so uradni zastopniki Judov zavrgli Jezusa. 
Spomni jih  na uboj nedolžnega Božjega Sina, ki so ga 
zagrešili (Apd 3,14-15). Ker se je Jezus poistovetil z vsakim 
trpeč im  človekom, zavračam o vsakršno nasilje nad č lo 
vekom, zlasti vojno, nasilje nad nedolžnim i, nad otroki, že
nami, nad vsemi, ki se ne m orejo braniti.

Priznati moramo, da smo od Boga. Zanikanje Boga kot 
Očeta vseh ljudi in vsega, kar biva, vodi v smrt. Peter brez 
ovinkarjenja očita Judom: "Začetnika življenja pa ste ubili. 
Toda Bog ga je obudil od m rtvih in mi smo temu priče" (Apd
3,15).

Čeprav se je Jezus najprej prikazal ženam, ki so mu v živ
ljenju stregle, jih  ne postavlja za priče vstajenja. Naroča pa 
jim , naj oznanijo vstajenje apostolom (Jn 20,17-18). Priče 
vstajenja, Vstalega, bodo samo apostoli. Ker pa je eden, Juda

Iškarijot, odpadel, izvolijo  apostoli na njegovo mesto dru
gega, M atija, samo zato, da bo priča vstajenja z enajsterim i 
(Apd 1,22). Peter in apostoli pa postavijo za naslednike, za 
priče vstajenja, škofe. Škofje pa duhovnike. Tako se ohranja 
pričevanje o življenju v Bogu po vstajenju od m rtvih v Kri
stusu.

Potrebno je, da nam Jezus zopet in zopet govori: "M ir  vam 
bodi!" (Lk 24,36; Jn 20, 19.21.26). S tem nas bratsko okrega: 
"Kaj ste preplašeni in zakaj se vam v srcu oglašajo dvomi?" 
(Lk 24,38). Smrt in hudič imata namreč še nakaj moči, čeprav 
sta že premagana (Heb 2,14-15). Žene v praznem Jezusovem 
grobu so še preplašene, doživljajo grozo (M r 16,8). Prav tako 
se je žalost polastila src učencev na poti v Emavs (Lk 24,22). 
Tudi apostoli so prestrašeni, ko se jim  prikaže vstali Jezus, ker 
mislijo, da je Jezus duh-strašilo (Lk 24,36 nss). Marija Magda
lena ga ima za vrtnarja. Vsi ti so prepričani, da je podoba 
prebičanega, opljuvanega, okrvavljenega, s trnjem kronane
ga, križanega Jezusa, globoko zasidrana v njihovi duši, do
končna. Ne verjamejo namreč v vstajenje mesa. Da ne bi za
spali v smrti naših grehov in strahov, tesnobe in nevere, nam 
Jezus govori po škofih in duhovnikih, ki oznanjajo vstalega 
po celotnem Sv. pismu in po sv. maši. Govori nam namreč o 
svobodi, o življenju, o sreči. Da bi verjeli, nas prosi, kakor 
takrat apostole, za našo borno hrano, za kos pečene ribe, 
nam pa daruje svojo besedo, po kateri je vse ustvaril in odrešil; 
daje nam svoje meso in svojo kri (1 Kor 11,24-26). Daje se 
nam po ljubezni (1 Jn 2,5), zlasti pri sv. maši.
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Beatifikacija p. Marka iz Aviana

Blaženi kapucin, apostol združene Evrope
Sveti oče: Evropa, tvoja enotnost bo trša, če bo temeljila na skupnih krščanskih koreninah!

redovnik, menda celo nepri
meren za odgovornejše nalo
ge. N jegovo živ ljen je  se je 
spremenilo po 18. septembru 
1676, ko je čudežno ozdravil 
redovnico, ki je bila negibna 
13 let. Ta in druge ozdravitve 
ter odličen pridigarski dar so 
ponesli sloves malega kapu
cina po vsej Evropi, tako da 
so ga škofje od vsepovsod va
b ili med svoje vernike. Ka
morkoli je  šel, ga je čakalo na 
tisoče ljudi; zgodovinopisci 
p o ro č a jo  o nep re g le d n ih  
množicah (v Lionu več kot sto 
tisoč ljud i), ki so v tišin i in 
ganjene spremljale vsako re
dovnikovo besedo, se na go
vornikovo prigovarjanje kesa
le in spreobračale. Prihajali so 
ga poslušat tudi protestantje, 
in to v času ostrih polemik s 
ka to ličani; bil je to re j tud i 
zgleden spodbudnik duhov
nega ekumenizma. Čeprav je 
p. Marko živel v času velikih 
baročn ih  prid igarjev, m o j
strov retoričnih figur, je upo
rabljal v svojih pridigah pre
proste in vsem dojemljive be
sede, take, ki bi jih  vsakdo 
lahko razumel.

Večkrat je obiskal tudi Lju
bljano; dober mesec dni po 
zmagi nad Turki je pridigal in 
maševal v več ljub ljanskih  
cerkvah, tudi v stolnici, kjer so 
preštevilni ljudje - tako piše 
kronist - v gneči polom ili kar 
precej klopi. Rad je zahajal 
tudi v Gorico, Gradišče ob 
Soči in Devin, k je r je imel 
prijatelje. Kamorkoli je hodil, 
je delal dobro.

P. Marko je bil prijatelj in 
upoštevan osebni svetovalec 
avstroogrskega cesarja Leo
polda L, ki se je k njemu zate
kal ne le za osebne in verske 
dvome, ampak tudi za voja
ške, politične in gospodarske 
nasvete. Pravi in največji ču
dež je torej p. Marko naredil 
prav na Dunaju, ko mu je sep
tembra 1683 uspelo proti vsa
kemu upanju združiti sprte 
krščanske vojvode in omogo
čiti zmago nad 150 tisoč Tur
ki. Sam poljski vojvoda Jan 
Sobieski je spregovoril znane 
besede: Venimus, vidimus et 
Deus vicit (Prišli smo, videli in 
Bog je zmagal). Ko bi po Bal
kanu in Madžarski padla še 
avstrijska prestolnica, bi Kara 
Mustafa', general Mohame
da IV., uresničil stari otoman
ski sen: v baziliki sv. Petra bi 
napajali konje! Zvoniki evrop
skih cerkva bi postali minare
ti! Carlo Sgorlon, avtor roma
na Marco d'Europa, je zapisal, 
da bi italijanske žene nosile 
"burqo"!

Svetniški lik tega velikega 
moža in Evropejca, sina naše 
zemlje, postavlja po eni stra
ni pod drobnogled pomen in 
vrednoto združene Evrope, 
pravi izziv na pragu tretjega 
tisočletja; obenem pa poziva 
tudi vse prebivalce Furlanije- 
Julijske krajine, naj kaj več ra
zmišljajo o svojem "geo-stra- 
teškem" poslanstvu na stiči
šču različnih narodov, kultur, 
jezikov in tradicij.

Danijel Devetak

PAPEŽ O BL. MARKU 
IZ AVIANA

Sv. oče je med obredom 
povedal, da je "v duši blaže
nega Marka iz Aviana žarela 
želja po molitvi, tišini in češče- 
nju Božje skrivnosti. Ta potu
joči kontemplativec, ki je pre
bredel Evropo, je bil zaradi 
svojega pogumnega pridiga
nja in številnih čudežev v sre
dišču velike duhovne preno
ve. Razorožen prerok Božje
ga usm iljen ja  je  b il zaradi 
zgodovinskih okoliščin prisi
ljen dejavno braniti svobodo 
in enotnost krščanske Evrope. 
Evropsko celino, ki se v teh le
tih odpira novim perspekti
vam sodelovanja, spominja, 
da bo njena enotnost trša, če 
bo tem eljila  na skupnih kr
ščanskih koreninah."

BI. p. Marko, z razliko od 
ostalih blaženih, je živel pred 
več kot 300 leti, v času, ki je 
bil vsaj navidez zelo različen 
od našega. In vendar je nje
gov lik izjemno aktualen, saj 
je p. Marko posvetil večji del 
svojega življenja prav spravi 
in slogi med državami in na
rodi. Sv. oče je na nedeljski 
svečanosti spomnil prisotne 
(v prvih vrstah so sedeli šte
vilni politični predstavniki iz 
Avstrije, Rima in tudi naše de
žele), da današnja Evropa po
zablja na svoje korenine oz. 
jih prezira. Trdnejša bi bila, ko 
bi jih spoštovala in negovala. 
Naš čas je žejen pravičnih 
mož, ki bi bili tudi hkrati pri
stni možje miru in sloge, tak
šni, kakršen je bil bi. p. Marko. 
Kot "o rod je" v Božjih rokah 
je jeseni pred 320 leti rešil

Na Bel« nedeljo, 27. aprila, je sveti oče Jane/ Pavel II. ra/glasil na Trgu sv. Petra v prisotnosti 50 tisoč 
vernikov šest novih blaženih italijanskega rodu. To so: duhovnik Giacomo Alberione (1884-1971), ustanovitelj 
t.i. Pavlinske družine in tednika FainigliaCristiana, nekak “apostol in zavetnik italijanskih sredstev javnega 
obveščanja”; s. Maria Cristina Brando (1856-1906), ustanoviteljica kongregacije Suore Vittime Espiatrici di 
Gesu’ Sacramentato; s. Eugenia Ravasco (18451900), ustanoviteljica kongregacije Figlie dei Sacri Cuori di 
Gesu’ e Maria; s. Maria Domenica Mantovani (1862-1934), soustanoviteljica inštituta Piccole Suore della Sacra 
Famiglia; s. Giulia Salzano (1846-1929), ustanoviteljica kongregacije Suore Catechiste del Sacro Cuore; na 
koncu pa še p. Marko iz Aviana (1631-1699), furlanski kapucin, o katerem smo v našem tedniku že pisali in 
ki je za naše bralce še najbolj zanimiv.
Evropo pred islamizacijo.

Nekateri strokovnjaki me
nijo, da je bila hrabra vojsko- 

i vodja Ivana Arška v primerja
vi z njim  "skrom en pojav", 
drugi ga primerjajo s sv. pa
trom  Pijem iz P ie tre lc ine. 
Marsikdo se še vedno sprašu
je, ali je bil bi. Marko iz Avia
na tudi vojščak in diplomat ali 
"sam o" evangeljski človek 
dialoga. Dejstvo je, da je 12. 
septem bra  1683 na g riču  
Kahlenberg pri Dunaju odloč
no posegel s svojimi spodbu
dnim i besedami in z razpe
lom v roki omogočil zmago 
krščanske Evrope pred Turki.

KDO JE BIL P. MARKO?
V Italiji in celo v naši deže

li je bil bi. Marko iz Aviana do 
pred kratkim skoraj neznan. 
V Avstriji in nekaterih drugih 
državah Srednje Evrope pa se 
njegovo ime in zasluge ome
njajo v zgodovinskih učbeni
kih, na marsikaterem trgu tu
di na Balkanu stoji njegov kip, 
v cerkvah visijo njegove po
slikave, imajo ga za narodne
ga junaka. M alokdo ve, kje 
leži njegova rojstna hiša v za
selku Villotta pri Avianu v por- 
denonski pokra jin i, n jegov 
grob v kripti kapucinske cer
kve v središču Dunaja, v kate

ri so pokopani vsi habsburški 
cesarji, pa ljudje stalno obis
kujejo. V bližini katedrale sv. 
Stefana nosi po njem ime tudi 
ulica.

V zadnjih mesecih se o fur
lanskem kapucinu veliko piše 
in govori v najrazličnejših sre
dstvih javnega obveščanja; o 
njem pripravlja režiser Renzo 
Martinelli celo film . Ker je p. 
Marko pripom ogel k temu, 
da je krščanska Evropa ohra
nila svoj obraz in ustavila tur
ško (islamsko) zasedbo stare 
celine, so že govorili o mož
nosti atentatov, ki bi jih lahko 
sprožili integralistični islamski 
skrajneži, in o nuji po podvo
jeni prisotnosti sil javnega re
da na Trgu sv. Petra med bea
tifikac ijo . G ovori se tud i o 
tem, da islamski atentatorji 
niso izbrali slučajno 11. sep
tember za veliki napad na za
hodno civilizacijo, saj je islam 
na pohodu doživel dokončen 
in odločilen poraz pred Du
najem 12. septembra (1683). 
Spet drugi trd ijo, da je sveti 
oče s to razglasitvijo sprožil 
novodobno križarsko vojno 
proti islamu.

Kdor pa malo bolje pozna 
lik preprostega kapucina in je 
kdaj segel po n jegovih  p i
smih, dobro ve, da je  bil p. 
Marko bogaboječ in ponižen 
človek, ki je izgoreval za do
bro prav vsakega človeka; da 
si je najbolj želel tišine in od
maknjenosti v svoji celici in 
da je doživljal svoje "d ip lo 
matsko" poslanstvo z veliko 
muko, kol nalogo, ki jo  je o- 
pravljal iz pokorščine do Sve
tega sedeža. Iz zgodovinskih 
kronik je tudi znano, da si je 
vedno prizadeval za to, da bi 
se vojnim  jetnikom in sovraž
nikom ne godilo nič hudega. 
Primer: potem ko je leta 1688

krščanska vojska odgnala Tur
ke iz Beograda, je že bila na 
tem, da bi pobila še zadnjih 
800 muslimanskih jetnikov; 
samo poseg p. Marka jim  je 
rešil življenje. Hvaležni jetniki 
so ga hoteli bogato obdariti, 
kapucin pa je darove odklo
nil, zaradi česar se je že takrat 
razširil tudi v muslimanskem 
svetu glas o p. M arku kot 
"pravičnem možu". Štiri leta 
prej bi prebivalci Padove brez 
obotavljanja kamenjali pripa
dnike judovske skupnosti, ker 
se je razvedelo, da so se ju- 
dje v Budimpešti znašali nad 
kristjani; p. Marko, ki je kot 
papeški odposlanec na Mad
žarskem dobro poznal tam 
kajšnje razmere, je za las pre
govoril rojake iz Padove in 
rešil življenje judom.

IZ ŽIVLJENJA P. MARKA
Karel Dom inik Cristofori - 

tako se je imenoval pred re
dovnimi zaobljubami - se je

Združena zbora v svetem tednu

Velikonočno “presenečenje” 
v Nabrežini

Nabrežinski župljani so ob 
letošnji Veliki noči doživeli 
prijetno "presenečenje".

Pobudo si je zamislil in jo 
skrbno izpeljal gospod Paolo 
Venier, ki je po smrti gospe 
Alme Sedmak, dolgoletne or
ganistke v naši cerkvi, prijaz
no prevzel vodstvo tudi slo
venskega zbora, medtem ko 
že vrsto let sodeluje pri ita li
janski pevski skupini, ki poje 
pri drugi nedeljski maši.

Nekako pred dvema me
secema je nam reč zd ruž il 
oba zbora in z veliko mero 
potrpežljivosti, pa tud i stro
kovnega znanja dosegel, da

sta se v razmeroma kratkem 
času naučila tekoče in ubra
no izvajati latinsko mašo v C- 
duru, katere avtor je  znani 
francoski skladatelj Charles 
Gounod.

Združena zbora sta jo  do
vršeno zapela najprej pri slo
vesnem dvojezičnem bogo
služju na veliko soboto, nato 
pa še naslednji dan pri drugi 
maši, medtem ko so pri prvi - 
kot vsako leto - doživeto iz
zvenele domače velikonočne 
pesmi in seveda slovenska pe
ta maša.

Naj dodamo, da so pevke 
na velikonočno vigilijo pri sve

ti maši skupaj pele pesmi v 
obeh jezikih.

Vsekakor zgovoren dokaz, 
kako se da s skupnimi moč
mi in s kancem dobre volje 
podreti marsikatero "pregra
do", ki se na prvi pogled zdi

nepremostljiva.
Vsem pevkam, še posebej 

pa prizadevnemu organistu 
in zborovodji, naše čestitke in 
zahvala!

Nabrežinska župnijska 
skupnost

rodil v premožni meščanski 
družini kot eden enajstih bra
tov in sester. Kot mlad fant je 
v letih 1643-47 obiskoval sla
vni jezuitski kolegij v Gorici, 
kjer se niso razširila le njego
va klasična, znanstvena in du
hovna obzorja, ampak se je 
naužil tudi pristnega srednje
evropskega in oglejskega du
ha, ki ju označuje srečanje ra
zličnih ljudstev, jezikov in kul
tur. Ker je goreče želel biti Kri
stusov apostol in mučenec v 
boju proti turškim vpadom, je 
zapustil Gorico in šel v Koper, 
kamor pa je prišel zmučen in 
sestradan. Predstojnik franči
škanskega samostana, kamor 
se je zatekel, mu je svetoval, 
naj se vrne domov. Mlademu 
Karlu Dominiku seje tedaj za
svetilo, da bi lahko živel svojo 
poklicanost b iti Kristusov a- 
postol in mučenec na drug 
način - kot redovnik. Septem
bra 1648 je stopil v noviciat v 
C oneglianu, 21. novembra 
1649 je obljubil in postal p. 
Marko iz Aviana. Po treh le- 
tih študija filozofije  in štirih 
letih teologije je bil posvečen 
v duhovnika septembra 1655. 
Skoraj dvajset let je živel v mi
ru redovne skupnosti po razli
čnih samostanih v Venetu, 
občasno je hodil pridigat po 
različnih krajih italijanskega 
polotoka.

ZANIMANJE ZA PATRA 
MARKA

Zakaj torej tolikšno zani
manje in tolikšen strah pred 
kapucinom, ki je umrl pred 
več kot 300 leti? Vicepostu- 
lator v postopku, ki je prive
del do beatifikacije, p. Venan- 
zio Renier (11. maja bo dopol
nil 94 let), pravi, da je bil p. 
Marko največji čudodelnik in 
pridigar 17. stoletja, velik mi
stik in človek molitve. Do 45. 
leta starosti je bil anonimen
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NAPOVEDNIK

R A D IO  SPA ZIO  103, 
SLOVENSKE ODDAJE  
(O D  2 .5 . D O  8 .5 .2 0 0 3 )

Radijska postaja iz V idm a od
daja na u ltrakratkem  valu s frek

vencami za Goriško
97.5.91.9.90.9 Mhz; 
za Fu rlan ijo  103.7,
103.9 M hz; za Kanal

sko dolino 95.7 Mhz; za spodnjo do
lino Bele 98.2 Mhz; za Karnijo 97.4, 
91,103.6 Mhz). Slovenske oddaje so 
na sporedu vsak dan, razen ob ne
deljah, od 20. do 21. ure. Spored:

- Petek, 2. maja (v studiu Anka 
Černič): Prisluhnimo zborovski gla
sbi: Majniške pesmi. - Svetnik ted
na: Sv. Florijan, m učenec(4.5.).-Za 
prijeten konec tedna: slovenska na- 
rodno-zabavna in zabavna glasba.

-Sobota, 3 .maja (v studiu Anka 
Černič): Od vzhoda do juga: Različ
ni glasovi sveta - gost je A ndre ' 
Nyabenda. - Glasba od vsepovsod.

- Ponedeljek, 5. maja (v studiu An
drej Baucon): Glasbeni lističi z An
drejem: zanimivosti in informacije.

-Torek, 6. maja (v studiu M atjaž 
Pintar): - Ali veste, da ... glasbena 
oddaja z Matjažem .

- Sreda, 7. maja: (v studiu Danilo 
Čotar) - Pogled v dušo in svet: Č m r
lji -žuželčji kosm atinci. - Izbor me
lodij.

- Četrtek, 8. maja: (v studiu N i
ko Klanjšček).... - Zvočni zapis. - 
Glasba iz studia 2.

RADIO OGNJIŠČE, 
STUDIO KOPER

Dragi bralci in poslušalci, lepo 
pozdravljeni. Pred nami je nov me

sec maj, za m noge naj
lepši v letu. Mesec maj je 
tudi M arijin  mesec, me
sec mladih, cvetja, rado

sti in veselja. Vse to bom o posku
šali ujeti tudi v naših oddajah regio
nalnega programa Radia Ognjišče. 
O b ponedeljkih vabljeni, da prisluh
nite oddaji Primorska panorama (od 
16. do 18. ure), ob torkih Brez meja 
(od 16. do 17. ure), srede so rezervi
rane za kulturne strani, ob četrtkih 
sta oddaji Zvonovi zvonijo (od 16. 
do 17. ure) in V goste smo povabili 
(od 17. do 18. ure), Ob petkih po
spravljamo podstrešje z Zlato, Bo
rom in Andrejo, Aleksija pa ima pro
stor Rezerviran za... Vsako soboto pa 
lahko pokličete in sodelujete v od
daji Allegro, ma glih prav (od 16. do 
18. ure). Poleg omenjenih oddaj pri
pravljamo v KP studiu tudi naravo
slovne prispevke, oddajo Iz založbe 
TD Ognjišče  (ob ponede ljk ih  ob
11.15), Stare, ma lepe (ob pone
deljkih ob 13.30), ob četrtkih pa od 
20.30 do 23. ure lahko potujete s 
Karavano prijateljstva. V koprskem 
studiu pa vsako drugo nedeljo na
staja tudi oddaja Graditelji sloven
skega doma. Ž e lim o  vam o b ilo  
prijetnih trenutkov v naši družbi.

Bernarda Fink 
na gradu Dobrovo

M oje najljubše bo naslov gla
sbenega večera v okviru  H itov ih  
m uz v to rek, 6. maja 2003, ko bo 
nastopila odlična slovenska mezzo
sopranistka Bernarda Fink.

S ija jno pevko bo na koncertu 
sprem lja la  dobro znana pianistka 
Nataša Valant. Imeni nastopajočih 
nam tako obetata enkraten glasbe
ni dogodek, ki se ga je brez dvoma 
vredno udeležiti. Vabljeni torej v to
rek, 6. maja 2003, ob 20. uri na grad 
Dobrovo, na glasbeni večer z Ber
nardo Fink!

«k*
RADIO

OGNJIŠČE

RADIOSPAZtO

103

8. slovenski dnevi knjige

Svetovni dan knjige: “Podarimo knjigo!”
Minuli teden je bil v Sloveniji knjižni praznik, saj so potekali že 8. Dnevi slovenske knjige, ki jih ob Svetovnem dnevu knjige 

prireja Društvo slovenskih pisateljev v sodelovanju z založbami, ljubitelji knjig, knjigarnami in seveda vsemi tistimi, ki pišejo in 
knjige izdajajo.

grafija). Tri novosti Cankarjeve za
ložbe so lirika M ilana Dekleve in 
Iztoka Osojnika ter roman Vinka 
Moederndorferja.

Vinko M oederndorfer sodi med 
najbolj plodne slovenske pisce za
dnjega desetletja, a ne na račun ka
kovosti, saj je to pisatelj, ki je zares 
"pero". Pri Cankarjevi založbi je pred
stavil roman Omejen rok trajanja; v 
njem nadaljuje opisovanje likov, ki 
so v družbi odrin jen i in zaposta
vljeni. Avtorja ne odlikujejo le jezi
kovna disciplina, dramaturška do
slednost in fabulativna domiselnost, 
temveč tudi občutljivost za margi
nalne družbene skupine. Moedern
do rfe r je na predstavitvi svojega 
dela dejal, da vso literaturo vedno 
določata ljubezen in smrt: "To sta 
literarni temi, ki se vedno prepleta
ta, v mojem romanu to velja še to
liko bolj."

Iztok O sojn ik v pesniški zbirki 
Nekoč je  bila Amerika namiguje na 
potopis, a je to, kot je sam povedal, 
le zunanja oblika. Osojnikove najno
vejše pesmi so nastale v času njego
vega bivanja v ZDA, a so seveda 
razmišljanje sodobnega pesnika o 
svetu in človeku v njem.

Milan Dekleva pa v zbirki V živi 
zob potrjuje, da je njegov pesniški 
opus eden najbolj s filozofijo  ute
meljenih v sodobni slovenski liriki. 
Kot je  v sprem ni besedi zapisala 
Vanesa Matajc, je Dekleva sloven
ski pesniški zastavonoša. Dekleva, 
ki je urednika Zdravka Dušo označil 
za botra svoje poezije, saj je  pod 
njegovim uredništvom izdal že tri 
pesniške zbirke, je dejal, da je njego
vo delo najprimerneje orisala prav 
Vanesa M atajc v spremni besedi.

V NOVI GORICI 
PA ČEZMEJNO...

Tudi novogoriška občinska upra
va podarja kn jige  ob Svetovnem 
dnevu šolam in učencem. Letos so 
priredili slovesnost, na kateri so na 
Jurjevo p o d a rili kom p le te  kn jig  
vsem izobraževalnim ustanovam, ki 
delujejo v okviru novogoriške obči
ne, in vsem višjim srednjim šolam s 
sedežem v sosednji Gorici.

Prireditev v veliki dvorani novo
goriške občine je popestril kulturni 
program, ki so ga oblikovali člani Li
terarnega kluba Nova Gorica, lite
rarnega krožka novogoriške gimna
zije in Glasbene šole Nova Gorica, 
zbranim pa sta se predstavili tudi na
grajenki literarnega natečaja Glas 
ženske, na katerem vsako leto sode
lujejo dijakinje z obeh strani meje.
V imenu Društva slovenskih pisa
teljev je zbrane pozdravil Jurij Paljk, 
novogoriški župan M irko Brulc pa 
je ob dogodku, posvečenem knjigi, 
izrazil željo, da bi postal svetovni 
dan knjige vsakoletna priložnost za 
srečanje ljudi z obeh strani meje, ki 
izhajajo iz različnih kulturnih dano
sti, združujeta pa jih  dobra misel in 
želja po sodelovanju.

Prireditve se je udeležil (udi gori- 
ški župan V itto rio  Brancati, ki je 
pozdravil idejo o razširitvi akcije čez 
mejo, izrazil pa je tudi prepričanje, 
da je prav knjiga oziroma branje ena 
od poti za boljše poznavanje obeh 
kultur, s tem pa tudi orodje za še hi
trejšo združitev obeh skupnosti po
1. maju 2004, ko Gorice in Nove Go
rice ne bo več ločevala meja.

Tako Brancati kot Brulc sta se se
veda strinjala, da bi bilo v prihodnje 
dobro, če bi praznik knjige razširili 
še na sosednjo Gorico.

(pripravil JUP)

Letošnji slovenski praznik knjige, 
ki so mu dali geslo Podarimo knji
go!, je žal šel neopazno tudi m imo 
naše zamejske stvarnosti, kar je sla
bo, saj gre za praznik knjige, ki bi 
ga morali tudi v našem prostoru ču
titi za svojega, saj je tudi v naši naro
dni manjšini še vedno veliko ljudi, 
ki še nismo knjigi obrnili hrbet. Naj 
bo torej pričujoči izbor utrinkov v 
vzpodbudo vsem nam, da se priho
dnje leto tudi sami pripravim o in 
praznik knjige organiziramo tudi pri 
nas, šole pa naj pripravijo izlete v 
Ljubljano, Novo Gorico, vsa večja 
slovenska mesta, ki se na praznik 
knjige lepo pripravijo.

Knjiga je še vedno tista lepa stvar, 
ki vsakomur od nas omogoča, da se 
veliko plemenitega in dobrega nau
či, saj nam lepša in bogati dušo, kar 
se odraža tudi v življenju, knjiga nas 
uči ljub iti sebe in bližnjega, nam 
razvija sposobnosti mišljenja in raz
ločevanja, nas uči materinega jezi
ka, nas dela boljše!

MINISTRICA RIHTERJEVA...
"V  državnem proračunu za leto 

2004 sta za ku lturo in knjigo po
membni predvsem dve postavki: ra
zvoj knjigarn kot kulturnih infrastruk
tur in podpora večletnim, velikim za
ložniškim projektom ," je na slove
snem odprtju  8. slovenskih dnevov 
knjige v parku Zvezda v Ljubljani po 
poročanju STA povedala ministrica 
za kulturo Andreja Rihter. V nagovo
ru je opozorila še na nujnost čim ve
čjega števila domačih, izvirnih knjig, 
med katerim i je še posebej omenila 
otroško in mladinsko literaturo.

D irektor Mladinske knjige Milan 
Matos, ki je na slovesnosti predstav
ljal založnike, je ob nekaj statistič
nih podalkih, med katerim i je ta, da 
v Sloveniji letno izide kar 4000 na
slovov, vsekakor vzpodbujajoč, de
ja l, "da je knjiga skupni pro jekt, 
otrok, ki nas mora zelo zanimati; in 
tako kot otrok, tudi knjig ne naredi
mo nikoli preveč!"

DRUŠTVO SLOVENSKIH 
PISATELJEV...

O b 8. slovenskih dnevih knjige je 
predsednik Društva slovenskih pisa
teljev Tone Peršak objavil poslanico, 
v kateri uvodoma opozarja, da, če 
bi človeku vzeli jezik in z njim spo
sobnost, da premišljuje, si izmišlja, 
domišlja stvari, dogodke in nevidne 
plati sveta ter jih imenuje, bi pre
nehal biti človek. "Bajke, pravljice in 
celo čisto navadne zgodbe o tetah 
in stricih otroku odstirajo svet onkraj 
obzorja in mu omogočajo, da se ove 
prostora, ki ga ni moč videti, ter ča
sa, v katerem so skrite stvari, ki so 
se ali se bodo zgodile. Človek, ki 
bere knjigo in se ji zares prepušča, 
se vrača v ustvarjalno otroštvo."

"Če nekega dne knjig ne bi bilo 
več, bi ostal le še svet brez svobo
de!" je sklenil svojo poslanico ob Sve
tovnem dnevu knjige Tone Peršak.

Na dan sv. Jurija, 23. aprila, na 
Svetovni dan knjige, je bilo v sloven
skem glavnem mestu in drugod slo
vesno, vse knjigi zapisano. V parku 
Zvezda so prodaja li knjige, brali 
pesniki in pisatelji, podarjali knjige 
in še in še (fotografija). Nekatere za
ložbe so na ta dan predstavile svoje 
pobude. Študentska založba Bele- 
Irina je poklonila veliko knjig šolam, 
druge so se izkazale kako drugače.

NOVI KNJIGI PRI MLADINSKI 
KNJIGI...

Največja slovenska založba M la
dinska knjiga je na Svetovni dan knji
ge v svoji knjigarni Konzorcij v Ljub

ljani pripravila  predstavitev dveh 
novih pesniških zbirk. Priznani he- 
lenist in kritik Jože Kastelic je pripra
vil zbirko hvalnic slovenskemu in an
tičnemu svetu z naslovom Ode. Ure
dnik Aleksander Zorn in pesnik Ka
jetan Kovič, ki je h knjigi prispeval 
tudi spremno besedilo, sta sprego
vorila o tem svojevrstnem pesniku. 
Kajetan Kovič je ob Odah dejal, da 
luči "sončnega zahoda zrejo oboje, 
detajl in celoto."

O b življenjskem jubile ju, kmalu 
bo dopolnil 90 let, je bolezen Jože
tu Kastelicu preprečila prisotnost na 
predstavitvi njegove tretje pesniške 
zbirke. Njegovo pozdravno pismo je 
prebrala hči M irka Simončič, ki ji je 
d irektor Založbe Mladinska knjiga 
M ilan  M atos iz roč il p riložnostn i 
knjižni dar za očeta.

Erika Vouk pa je pri M ladinski 
knjigi izdala pesniško zbirko z naslo
vom Album, ki je po oceni pesnika

Andreja Brvarja, ki je pesnico pred
stavil, samo dokaz več, kako izvrstna 
pesnica je Erika Vouk, saj njeno so
dobno poezijo od liku je  izbran in 
klen jezik, večna tematika življenju 
zapisanega človeka, (fotografija) 

Lanskoletna Jenkova nagrajenka 
Erika Vouk se bralcem predstavlja s 
14 novimi pesmimi. Sedem let inten
zivnega ukvarjan ja  s prevodom  
Goethejevega Fausta je po Brvarje- 
vern mnenju "v  poeziji Erike Vouk 
pustilo  sled jezikovne g ibčnosti, 
beseda je bogatejša in barvitejša. To 
zagotovo potrju je A lbum ."

...IN  TRI NOVE KNJIGE PRI 
CANKARJEVI ZALOŽBI

Na isti dan je Cankarjeva založ
ba pripravila predstavitev treh no
vih izvirnih slovenskih knjig v pro
storih Društva slovenskih pisateljev, 
kjer je zbrane najprej nagovoril ure
dnik založbe Zdravko Duša, ki je tu
di predstavil avtorje in knjige (foto
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Narodna galerija v Ljubljani

Giovanni Battista Piranesi: 
Jedkanice 1768 -1778

Narodna galerija v Ljubljani prireja ra/stavo jedkanic Giovannija Bat 
tiste Piranesija (1720-1778), arhitekta, grafika, arheologa in pisca 
teoretičnih razprav o umetnosti, katerega dosežki so spremenili pogled 
18. stoletja na antiko.

Podelitev bo 5. maja

Prejemniki
nagrade
Vstajenje

Nagrado Vstajenje za leto 2002 
bo 5. maja ob 20.30 v Peterlinovi dvo
rani v Trstu prejel koroški pisatelj 
Jože Blajs za roman Na konici jezika.

Dosedanji prejemniki literarne 
nagrade so bili:
1963: Vinko Beličič, 1964: Ruda Jur- 
čec, 1965: France Dolinar, 1966: 
Karel Mauser, 1967: Vinko Brumen, 
1968: A lojz Rebula, 1969: Lev Dete
la, 1970: Boris Pahor, 1971: Vladim ir 
Kos, 1972: M ilka Hartm an, 1973: 
Valentin Polanšek, 1974: Ubald Vra
bec, 1975: Andrej Kobal, 1976: Šte
fan Tonkli, 1977: Irena Žerjal, 1978: 
Zora Piščanc, 1979: Franc Jeza, 
1980: Pavle Merku', 1981: Bruna Per- 
tot, 1982: Zora Tavčar, 1983: Ljubka 
Šorli, 1984: Saša Martelanc, 1985: 
France Papež, 1986: Tomaž Simčič, 
1987: Franc Sodja, 1988: Janko Mes
sner, 1989: Zorko Simčič, 1990: Du
šan Jelinčič, 1991: V inko Ošlak, 
1992: Igor Škamperle, 1993: Tone 
Brulc, 1994: Rafko Dolhar, 1995: Jo
že Velikonja in Rado Lenček, 1996: 
Stanko Janežič, 1997: Marko Sosič, 
1998: Živa Gruden in M ilan Grego, 
1999: M ilena Šoukal, 2000: Dorica 
Makuc, 2001: Miroslav Košuta.

Radijski oder: izid 
3. natečaja za 
izvirno radijsko igro

Na natečaj za izvirno, še neobja
vljeno in nepredvajano radijsko igro 
s tematiko iskanja identitete posa
meznika ali skupnosti, je  prispelo 57 
del. Komisija je ugotovila, da je veči
na avtorjev upoštevala zahteve raz
pisa in da so nekatera dela vsebin
sko in stilno zelo kvalitetna in zani
miva. Odločila se je, da ne podeli 
prve nagrade, pač pa je sklenila po
deliti dve drugi in dve tretji nagradi.

Drugo nagrado prejmejo: Fabri- 
zio Polojaz in Paolo Tanze za igro 
Kdor išče, najde ter Manka Kremen- 
šek za igro Zlagani časi. Tretjo na
grado prejmeta: Andrej Makuc za 
Dosje Prenner in Bariča Smole za 
igro Neka smešna uspavanka. Ko
misija je izbrala še več drugih del, ki 
jih je priporočila za izvedbo.

Na ljubljanski razstavi, ki je bila 
slovesno odprta v četrtek, 3. aprila, 
in je nastala v sodelovanju z 
zagrebškim Muzejem za u- 
metnost in obrt ter bo odpr
ta vse do 18. maja in si jo  ve
lja ogledati, je na ogled več 
kot sto Piranesijevih vrhun
skih grafik. Te so nedotak
njene našli po 120 letih, jih ob 
pomoči sodobne tehnologije 
natančno preučili in tako pri
pravili za ogled, je po po
ročanju Slovenske tiskovne 
agencije dejala avtorica raz
stave Andjelka Galič, ki je za 
razstavo v Narodni galeriji pripravila 
del Piranesijevega opusa, ki je nastal 
med letoma 1768 in 1778, in sicer 
album upodobljenih okrasnih pred
metov rimske umetnostne obrti z 
naslovom Vasi candelabri cippi sar- 
cofagi tripodi lucerne ed ornamenti 
antichi (Rim, 1778). Teje za učne na
mene v imenu donatorja škofa Josipa

O b praznikih se število poslu
šalcev gotovo poveča. Zato se ludi 
večina programistov našega radia 
potrudi, da praznično obarva svoje 
oddaje. D opolnjujejo jih  časnikar
ske oddaje, ki predstavljajo živ utrip 
prazničnega dogajanja v besedi in 
sliki. Tudi programi radia in televi
zije Slovenija so bili lepo ubrani na 
ve likonočno tem atiko, kar se ne 
more reči za italijanske televizijske 
sporede. Kot tudi ne za Slovensko 
stalno gledališče, ki je imelo na ve
liki teden s predstavami najbolj na
trpan teden v celi sezoni. In to z igro, 
ki je v kričečem nasprotju z resnob
nostjo velikega tedna. In ko sem 
poslušala pri radijskih poročilih in
tervju z igralko M iro  Sardočevo, ki 
so ji pode lili nagrado slovenskih 
dramskih umetnikov ob svetovnem

Juraja Strossmayerja v Rimu že leta 
1875 kupil Izidor Kršnjavi za bodoči 
Muzej umetnosti in obrti v Zagrebu.

Razstavljenih je 118 jedkanic 
Giovannija Battiste Piranesija, k ijih  
hrani Muzej za umetnost in obrt iz 
Zagreba. Obsežen katalog ki sprem
lja razstavo, sta v hrvaškem jeziku 
priprav ila  V lad im ir M alekovič in 
Andjelka Galič, medtem ko je Na
rodna galerija pripravila lično zgi
banko o velikem italijanskem grafiku.

dnevu gledališča, sem se spraševala, 
če je bil res veliki petek edini možni 
dan za podelitev nagrade tej veliki 
priljubljeni umetnici. A povrnimo se 
k radiu. Kot rečeno, je bilo na Radiu 
Trst A za Veliko noč kar nekaj lepih 
govorjenih oddaj, dramskih spore
dov, glasbenih oddaj... Naj našte
jem samo nekatere. V nedeljo opol
dne nas je Elena Legiša s Slovenskim 
obzornikom  popeljala v preteklost. 
Njeni zanimivi gostje - Viljem Čer- 
no, Marija Češčut in Ljuba Smotlak 
so obu ja li spom ine na nekdanje 
praznovanje Velike noči in ga pri
merjali z današnjim. Poslušalci smo 
se zamislili nad tem, kako se je v so
razmerno kratkem času vse spreme
nilo, koliko navad se je izgubilo, za 
koliko lepega in poetičnega smo 
obubožani.

Giovanni Battista Piranesi, arhitekt, 
grafik, arheolog in pisec teoretičnih 
razprav o umetnosti, v sodobni znano
sti velja za enega največjih umetnikov 
v zgodovini jedkanice, njegovo mno- 
gostransko delo pa je nekaj posebne
ga v evropski umetnostni zgodovini. 
Piranesi danes velja za enega najve
čjih grafikov na svetu in tudi za enega 
izmed očetov sodobne grafike, ustvar
jal in delal je po načelih baroka in neo- 

klasicizma, njegove jedkanice 
so temeljna dela, s katerimi se 
lahko primerjajo samo vrhun
ski umetniki. Ustvaril je obse
žen in kakovosten likovni o- 
pus, v katerem pretežno pove
ličuje dosežke rimske antike.

V zloženko Piranesijeve 
razstave, ki so jo pripravili v 
Narodni galeriji, je eden od 
kuratorjev razstave Vladimir 
Malekovič zapisal, da je bil Pi
ranesi "sodobnik, ne pa tudi 
vnet privrženec neoklasiciz- 

ma. Kot interpret klasičnih starin, naj- 
plodovitejši v evropski umetnosti, se 
ni mogel izogniti diktatu motivov, saj 
bi s tem izdal svoj temeljni ideal - e- 
vokacijo duha antike - vendar je v svojih 
delih nazorno razvijal svoj individual
ni slog: prevladuje svoboden grafič
ni sistem rokokoja, ponekod pa je 
dosegel skladnost in strogost neokla-

Zelo sem cenila odločitev ured
nikov Aleša Lupinca in Katje Kralj, 
da sta spremenila program in po
slušalcem namenila namesto po
nedeljkovih ekonomskih in finanč
nih pogovorov (ki so sicer zelo zani
mivi in včasih tudi koristni!) najprej 
pogovor o nekaterih zelo aktualnih 
problemih strpnosti in sprejemanja 
drugačnosti z duhovnikom Jožetom 
Špehom, potem pa pogovor o lepo
ti Arboretum a v Volčjem potoku. 
Zdi se mi namreč, da bi tudi druge 
oddaje velikonočnega ponedeljka 
ne smele biti običajne tedenske od
daje, ampak bi morale podaljšati 
praznično velikonočno vzdušje.

Naj omenim še dve televizijski 
oddaji. V kratki oddaji TV-kotička Iz 
sanj...beseda, ki jo  pripravlja Maja 
Lapornik in je namenjena predsta
v itv i naših, tuka jšn jih  besednih 
umetnikov, je predstavil svoje gle
danje na poezijo pesnik Jurij Paljk.

sicizma. Nekatere Piranesijeve grafike 
so očiten primer antiklasičnosti, indi
vidualizma, ki triumfira v svobodni in 
nenavadni uporabi baročne sintakse".

Skoraj polovica predmetov, upo
dobljenih na listih iz razstavljenega 
niza v Narodni galeriji, je iz Piranesi
jeve zbirke rimskih najdb, ki jih je re
stavriral in razstavil v svojem "muze
ju" v palači Tomati. Na preostalih li
stih so prikazane starine v lasti bri
tanskih zbirateljev in iz rimskih zbirk. 
Vaze, svečniki, nagrobniki, sarkofa
gi, žrtveniki, trinožniki, žare, oljenke, 
fragmenti arhitekturne dekoracije in 
številni drugi nenavadni predmeti 
večinoma niso upodobitve antičnih 
izvirnikov, ampak izmišljene tvorbe,

| sestavljene iz različnih drobcev in do
poln itev, ki so plod Piranesijeve 
dom iš ljije . N jegove dom iš ljijske  
oblike so vplivale na oblikovanje pre
dmetov umetnostne obrti in na este
tiko opremljanja notranjščin v Evro
pi poznega 18. in začetka 19. stoletja.

Razstava Piranesijevih grafičnih li
stov v Narodni galeriji v Ljubljani nam 
prikazuje umetnika, ki je postavljal te
melje sodobni grafiki in je obenem s 
svojo fantazijsko povednostjo še da
nes izjemno aktualen, s tehnično 
dovršenostjo svoj del pa tudi mejnik 
sodobne umetnosti.

JUP

Ne vem, če je slučajno ali prem i
šljeno padla oddaja o Juriju Paljku 
prav na Veliko noč. Na vsak način 
je bilo njegovo razmišljanje o vlogi 
poezije, o važnosti, da poezija ohra
ni vrednote, pa tudi njegova medi
tativna pesem Molitev kot nalašč za 
ta dan.

V nedeljo po poročilih je bil na 
sporedu prvi del, v ponedeljek pa 
drugi del revije otroških in m ladin
skih pevskih zborov Pesem mladih. 
M islim, da je že sam pogled na to
liko mladih pevcev vlil optim izma še 
takemu črnogledu. Pa tudi spored 
ni bil nikoli dolgočasen, ampak ži
vahen in inovativen po zaslugi to 
likih sposobnih dirigentov. In tudi 
tehnično je bil posnetek dober: ne 
statičen, ampak vseskozi živahen, 
da je celovito predstavil vse: napo
vedovalko, pevce, dirigente in in
strumentaliste.

NLP
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V sozvočju s prazniki

Nova knjiga dr. Mire Cencič

Tigrovec Anton Rutar 
in moč domoljubja (2)

Po zaslugi Cenčičeve je pred jav
nost postavljena še ena široko za
snovana štud ija , ki nam odstira  
m nogo podrobnosti in neznanih 
dejstev. Ta so izjemnega pomena za 
zgodovinski spomin predvsem pri
morskih Slovencev in zlasti za oh
ranjanje dom oljubne in narodne 
zavesti mlajših rodov, ki so v tem 
oziru vse preveč brezbrižni (česar pa 
morda niti niso sami krivi). Knjiga 
je zagotovo tudi še eden od pomem
bnih pripom očkov za osveščanje 
ostalih Slovencev, tudi takih, ki so 
na vodiln ih položajih, pa vse pre
večkrat iz nevednosti ali pa iz oma
lovaževanja postavljajo na stranski 
tir prvake uporništva proti fašizmu 
na zahodnem delu slovenskega na
rodnega ozemlja.

Avtorica bralcu izrisuje pokonč
no in zavedno primorsko osebnost, 
žlahtnega moža slovenstva, pogu

mnega in vztrajnega, predanega 
narodnim vrednotam. Veliko je čr
pala iz obsežne zbirke gradiva, ki ga 
je zbral že sam Rutar. Besedilo je 
pogosto podkrepljeno zlasti z na
vajanjem citatov iz Rutarjeve zapu
ščine v Pokrajinskem arhivu v Novi 
Gorici in pri njegovi hčerki M iri ter 
beležk avtorice o njenih srečevanjih 
z njim. Bogato je dokumentirano z 
objavami pisnih in slikovnih doku
mentov. Polno je dom oljubnega 
naboja (še po naslovu sodeč), kar 
je za bralca izjemno privlačno, če
prav se tu pa tam giblje že na robu 
slavospevja.

K ljub pravim bralnim  užitkom  
ima knjiga tudi nekatere pomanjklji
vosti glede metodoloških načel pi
sanja zgodovinopisnih del, pozna
vanja virov in literature, zlasti pa 
njihovega navajanja. Morda so se 
katere nedoslednosti v knjigo pri

kradle zaradi pomanjkljivih poprav
kov besedila pred tiskanjem - na to 
je mogoče sklepati tudi iz tipkar
skih napak, ki so ostale pri besedi
lu. Kot prim er napačne navedbe li
terature pa omenjam stran 39, kjer 
je naveden c ita t s strani 104 knjige 
lelinčičev zbornik: knjiga ima dru
gačen naslov, na omenjeni strani 
pa tudi zaman iščemo citirani odlo
mek.

Seznam pod naslovom Viri na 
straneh 249-251 je nekoliko za
vajajoč, saj opozarja, da je od vse
ga navedenega komaj slaba tre tji
na zgodovinskih virov, vse ostalo je 
literatura. Ponekod na tem seznamu 
pogrešamo natančnejše podatke o 
virih, zlasti pa točnejše bibliografske 
podatke za navedeno literaturo.

Način navedbe podatkov za ci
tate med besedilom sicer ni običa
jen, vendar uporaben in praktičen, 
žal pa tudi zanje velja, da so pone
kod preveč površni (povzeti so iz 
prej om enjenega seznama), po
nekod pa jih sploh ni. Podobno velja 
tudi za posamezne opise objavljenih

pisnih ali slikovnih dokum entov.
Zgodovinarji seveda vemo, da je 

težko uporabljati vire prve roke pri 
raziskavi obdobja, ko je bilo treba 
izjemnih naporov, da se je v pogojih 
to ta lita rnega  po litičnega režima 
narodnoobrambno delovanje sploh 
lahko odvijalo. Zato je razumljivo, 
da ni pričakovati kdovekaj sočasnih 
arhivskih dokumentov za temo in 
obdobje, obravnavano v tej knjigi. 
Pomagati si je pač treba z drugim i 
viri, zlasti spominskimi. Pri vsakem 
zgodovinopisnem  delu je seveda 
potrebno enkrat zaključiti in kar je 
nastalo, je  rezu lta t dotakratnega 
znanja. Nekoč bo morda kdo na
daljeval in razširil raziskavo, katero 
od trditev dopolnil in obogatil, ka
tero pa morda tudi ovrgel. Pregle
dovanje časopisnih virov iz obdobja 
italijanske oblasti nad našimi kraji, 
zlasti pa tem eljita  raziskava arhi
vskih fondov političnih organizacij 
na ravni republike in njenih lokalnih 
podružnic iz časa po drugi svetovni 
vojni (predvsem komunistične par
tije ozirom a zveze komunistov in

zveze borcev) utegne še kaj dodati 
ali morebiti spremeniti podobo or
ganizacije TIGR in njenih vodilnih 
nosilcev, zlasti pa podobo odnosa 
teh organizacij socialističnega siste
ma do tigrovstva.

Ne bi bilo prav, če bi prezrli kra
tek, a občuteno zapisan prispevek 
Rutarjeve hčere Mire, v katerem je 
doživeto opisala svoj pogled na oče
ta in narodnjaka, kar lepo dopol
njuje njegov lik tudi z družinskega 
zornega k o ta .

Uvodne misli pa sta prispevala še 
tolminski rojak dr. Jožko Šavli in zgo
dovinar mag. Gorazd Bajc.

Z izdano knjigo sta avtorica in 
izda ja te lj prispevala pom em ben 
delež k prizadevanjem za okrepitev 
in ohranjanje zgodovinskega spomi
na na Primorskem in v Sloveniji. 
Knjiga je kljub omenjenim pomanj
kljivostim  vsebinsko bogat in tudi 
lep izdelek, katerega je vredno imeti 
na knjižni polici, še bolj pa v srcu in 
duši.

/  konec 
Jurij Kosa
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Visok jubilej

Prof. Martin Jevnikar 
devetdesetletnik

Znani tržaški slavist, kulturni delavec 
in pedagog je bil rojen 1. maja 1913

20-letnica posvetitve škofa Ravignanija

“Nič mi ne bo dražje kot 
dobro tega mesta”

V četrtek, 24. aprila, so v stoln ici sv. Justa bile slovesne 
večernice ob 20letnici posvetitve škofa RavignanijaProf. M a riin  Jevnikar je  v 

četrtek, 1. maja, dopo ln il ča
s titljiv ih  devetdeset let, za 
kar mu v našem tedn iku  v 
imenu vseh naših bralcev in 
seveda tud i v imenu uprave 
in uredništva Novega glasa 
iskreno čestitamo, mu obe
nem iz vsega srca voščimo 
potrebnega zdravja, veselja 
in še m nogo dobrega v na
šem krogu!

Prof. M artin  Jevnikar je v 
svojem bogatem in izjemno 
p lodnem  živ ljen ju  napravil 
veliko dobrega v naši sredi, 
saj je bil eden tistih naših ve
likih ljudi, ki so v povojnem  
času več kot zgledno skrbeli 
za slovensko besedo, in to 
p redvsem  za um etno  slo
vensko besedo. Kot literarni 
zgodovinar in kritik , kar je 
naš slavljenec po izobrazbi,

je napravil veliko, predvsem 
pa je bil eden tistih redkih za
vezancev lepi slovenski be
sedi, ki je med d rug im  tud i 
dan za dnem skrbel za krat
ke in vedno dobro  priprav
ljene zapise o izdajah knjig 
in o knjigah slovenskih knji
ževnikov v zdomstvu in seve
da v okv iru  naše narodne 
skupnosti v Ita liji.

Prof. M artin  Jevnikar se je 
rod il 1. maja 1913 v Spod
n jem  Brezovem  pri V išn ji 
Gori, kjer je tudi končal os
novno šolo, nakar ga je pot 
vodila v slovite Škofijske za
vode v Šentvid, kjer je  leta 
1934 maturiral na klasični g i
mnaziji. Leta 1939 je d ip lo
miral na ljubljanski univerzi 
na s lavistik i, med vo jno je 
poučeval tako v Ljubljani kot 
tudi v Italiji.

O b  koncu druge svetovne 
vojne je prof. M artin  Jevnikar 
prišel v Trst, kjer se je takoj 
vključil v povojno obnovo slo
venske narodne manjšine, za
čel poučevati in si tudi ustva
ril družino. Leta 1961 je prof. 
M artin  Jevnikar na rimski u- 
n iverzi d ok to rira l. V Trstu, 
kjer naš slavljenec še danes 
živi, je dolga leta poučeval na 
slovenskih v iš jih  šolah (od 
leta 1945 naprej), med leti 
1963 in 1975 je poučeval slo
venski jezik in literaturo na

univerzi v Padovi, od leta 1972 
dalje pa je poučeval tudi na 
videmski univerzi, kjer je bil 
med drugim tudi ravnatelj Slo
vanskega filološkega inštituta 
tega vseučilišča in profesor za 
srbski in hrvaški jezik ter li
teraturo omenjenih narodov.

V teh kratkih stavkih seve
da ni zajeto veliko pom em b
nih podatkov iz bogatega živ
ljenja in ogromnega dela prof. 
M artina Jevnikarja, saj je  naš 
slavljenec skrbno in neutrud
no delal, veliko pisal in objav
ljal svoje strokovne in poljud
ne zapise pri nas in seveda 
na Slovenskem, tud i v zdom 
stvu, ko ni mogel doma.

Predvsem pa je bil prof. 
M artin  Jevnikar od nekdaj 
znan kot delaven, um irjen, 
globok in razumevajoč slo
venski izobraženec, ki je sku

šal preudarno in 
m irno, vestno in 
m a rljivo  dan za 
dnem  o p ra v lja ti 
svoje poslanstvo, 
pa naj je šlo za pe
dagoško delo z di
jak i ali š tudenti, 
za dolgoletno ure
jevanje Literarnih 
vaj kot tu d i Pri
morskega sloven
skega biografske
ga leksikona pri 
G o r iš k i M o h o r
jevi družbi v Go
ric i, p isanje ku l
tu rn ih  k ro n ik  in 
k ritičn ih  zapisov 
za Radio Trsta A 
in Mladiko, Kato
liški glas in druga 
sredstva obvešča
nja in seveda v 

strokovne revije ali za druge 
prosvetne dejavnosti.

Prof. M a rtin  Jevnikar je 
tud i objavil lepo število stro
kovnih in šolskih knjig, kot je 
bil tudi dobesedno edini lite
rarni k ritik , ki je  vestno in 
strokovno pregledal, prebral 
in na jvečkra t tu d i z lep im  
zapisom ocenil vse knjige, ki 
so v slovenskem jeziku izšle 
pri nas in v zdomstvu, kar je 
tako veliko kulturno dejanje, 
da se ga še danes ne more
mo zavedati v polnosti.

Tisti, ki ga poznam o že 
vrsto let, ga im am o za od lič
nega človeka tud i zato, ker 
ima eno redkih izjem nih la
s tnosti, ki je  še posebej v 
našem času dragocena: prof. 
M artin  Jevnikar zna namreč 
im enitno poslušati in še lep
še spregovoriti, vedno um i
rjeno in vedno premišljeno, 
n ikdar napadalno in ne žalji
vo! Predvsem pa ljubite lji slo
venske besede in slovenstva 
cenim o slavljenčevo tiho de
lo, njegova redna pisanja, ki 
nagovarjajo preprostega in 
izobraženega bralca, naj se
že po slovenski kn jig i, p i
sanja, za katera smo mu iskre
no hvaležni.

Tudi zato našemu slavljen
cu želimo čimprejšnje okre
vanje in veliko dobrega ob vi
sokem življenjskem mejniku!

O b tej priložnosti so trža
ško stolnico napolnili števil
ni verniki in predstavniki ob
lasti. Večernice je  sprem lja
lo petje stolnega zbora Cap- 
pella C ivica pod vodstvom 
Marca Sofianopula, ki je iz
vajal speve na besedilo zna
nega duhovnika in pesnika 
Davida Maria Turolda v ugla
sbitvi samega Sofianopula.

V svoji hom iliji je škof Ev
gen Ravignani najprej potr
dil obvezo, da bo nadaljeval 
po poti svojih predhodnikov,

V župnijski dvorani v Na
brežini je bila tudi letos na 
ogled tradicionalna, že 24. Ve
likonočna razstava. O d Ve
like noči do Bele nedelje (za 
laike: od 20. do 27. aprila) so 
si oblikovalci lahko ogledali raz
stavljene velikonočne motive: 
levji delež so pri tem seveda 
imeli živopisani pirhi oz. pi
sanice. Raznobarvni pirhi so 
bili delo tako že uveljavljenih 
umetnikov iz domače in dru
gih vasi, učencev in dijakov slo
venskih šol z obeh strani držav
ne meje in domačih župljanov.

Obiskovalci so si ob vho
du najprej lahko ogledali po
stavitev, ki je spominjala na 
najnovejše tragične vojne do
godke v Iraku (med drugim  
je bilo tudi napisano, da kot 
je vstal Kristus, bodo vstali 
tudi Irak, Čečenija in A fgani
stan) in na delovanje v misijo
nih (lani je nabrežinska žup
nija zbrala za misijone 7.159,87 
evra). K om pozic ija  je  b ila  
okrašena s pirhi domačih žup
ljanov, nad njo pa je kraljeva
la slika vstalega Kristusa, de
lo slikarke Claudie Raza. Pri 
strani si je človek lahko ogle
dal drugo sliko, delo Franka 
Žerjala, ki ponazarja pojem 
ž iv ljen ja , ki ne sme n iko li 
nehati, ampak brsti naprej.

V nadaljevanju so bili na 
ogled pirh i oz. velikonočni 
motivi nabrežinskih skavtov,

škofov Antona Santina in Lov
renca Bellom ija, in to brez 
negotovosti. Nadaljevati želi 
s pogledom  na Jezusa in si 
prizadevati za bolj krepko in 
živo edinost. V tržaški škofiji 
živijo verniki različnih jezikov 
in kultur, ki pa se prepoznajo 
po isti veri in se skupno ude
ležujejo Gospodovega obe
da. Škof je  tako  še enkrat 
pouda ril pom en, da m ora 
tržaško kato liško občestvo 
kljub razlikam b iti "eno telo 
in en duh". Dalje se je izrazil
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dalje umetnikov Anice Pahor, 
B ogom ile  D o ljak , C laudie 
Raza, M arte  Pertot, Agate 
Venier in Andreja Kosiča. Oh 
njihovih umetniško izdelanih 
pirhih so bile na ogled tudi 
belokranjske pisanice in lju
bljanske praskarice, medtem 
ko so svoje izdelke razstavlja
li tud i učenci oz. d ijaki na- 
brežinske osnovne šole Vir- 
g il Šček, proseške srednje 
šole Fran Levstik ter osnovne 
šole Antona Šibelje Stjenke iz 
Komna. Pirhi so prihajali tudi 
iz d rug ih  držav: iz Rusije, 
Združen ih  držav Am erike, 
Kitajske, Poljske, Japonske in 
Palestine. Koliko pa je b ilo  
vseh razstavljen ih  pirhov? 
Nabrežinski župnik Bogomil 
Brecelj, ki je "duša" Veliko
nočne razstave, nam je pove

za nadaljevanje bratskega 
dialoga s pravoslavno in e- 
vangeličansko Cerkvijo, pou
daril je tud i prijateljstvo z ju 
dovsko skupnostjo in iskre
no spoštovanje do drugih re
lig ij, prisotnih v Trstu.

Škof Ravignani je še en
krat po trd il obvezo, da nič 
mu ne bo dražje kakor dobro 
tega mesta, ki se lahko ure
sniči v dialogu, v medseboj
nem sprejemanju in v sode
lovanju tako med posamez
niki kot med institucijam i.

dal, da jih  je lani preštel 600, 
pa ga je  š te tje  naveličalo, 
tako da jih  letos ni preštel. 
Sodeč po količini, menimo, 
da jih je bilo razstavljenih kar 
nekaj s to tin , še posebej je 
prevzel ve lik napis "C hari- 
tas", sestavljen iz pirhov na 
veliki zeleni mizi sredi dvora
ne (tam je bila na ogled tudi 
K ris tusova  p o d o b a , de lo  
kriške ljubite ljske umetnice 
Katje Daneu). Del razstav
ljenih pirhov je bil tudi napro
da j, tako  da je  vsak o b i
skovalec lahko s seboj odne
sel spom inek. O benem  je 
skupaj z Velikonočno razsta
vo potekala tudi misijonska 
prodajna razstava. Kot vsako 
leto pa so tudi letos razstavo 
posneli na videokaseto.

IŽ

Nova pridobitev

Spletna stran 
SSk

Tudi Slovenska skupnost 
se prilagaja novim tehnologi
jam. V soboto, 26. aprila, so 
na sedežu stranke v Trstu pred- 
s tav ili novo sp le tno  stran 
www.slovenskaskupnost.com. 
Stran je izdelal Dejan Kozi
na in je trenutno še v fazi do
polnjevanja. Že zdaj pa si in
te rn e tn i deskar lahko po
gleda statut stranke, sestavo 
njenih vodiln ih organov, sta
lišča o aktualnih vprašanjih 
in forum e za d irektno kom u
niciranje s stranko. Poleg te
ga bodo  fo ru m i da li tu d i 
možnost za izmenjavo mnenj 
in s ta lišč  m ed s lovensko  
stranko oz. njenim i predsta
vniki in obiskovalci spletnih 
strani SSk. Na voljo je tudi 
naslov e le k tro n ske  pošte  
info@slovenskaskupnost.net.

Na sobotni tiskovni konfe
renci so predstavniki SSk na 
čelu s pokrajinskim tajnikom 
Petrom M očnikom  ostro ne
gativno ocenili načrt dežel
ne uprave, da zgradi 16-kilo- 
m etrski cestni p redor pod 
Trstom. Po mnenju SSk je na
črt deželne uprave s krajin
skega in gospodarskega vid i
ka nesprejemljiv in nepotre
ben ter prava norost. Sicer je 
do 6. maja čas za predstavi
tev pritožb, med katerim i se 
bo prav gotovo znašla tudi ti
sta, ki jo  bo predstavila SSk.

Združenje Altamarea

Pisave ob meji
Združenje Altamarea tudi 

letos prireja že šesti medna
rodni natečaj Trsl-pisave oh 
m e ji2003 (Trieste Scritture di 
Frontiera 2003). Namen orga
nizatorjev je prispevati preko 
jezika umetnosti in čustev k 
spoznavanju in dialogu med 
različnimi kulturam i. Natečaj 
zaobjem a kategorije pesni
štva, pripovedništva, gleda
lišča in prevajanja.

V ka tegorijah  pesništva 
in pripovedništva bodo avto
rji že objavljenih del morali 
poslati ne več kot dve knjigi 
oz. pesniški zbirki (objavljeni 
tudi v revijah). Kar pa zade
va še neobjavljena dela, mo
ra jo  za in te res iran i posla ti 
najmanj pet pesmi ali pa zbir
ko v šestih izvodih oz. eno ali 
več krajših proznih del. Ka
te g o rija  g leda lišk ih  del je  
namenjena izključno avtor
jem iz F-Jk, Avstrije, Sloveni
je in Hrvaške. Avtorji lahko 
pošljejo samo eno gledališko 
delo, napisano lahko v nem
ščini, slovenščini in hrvaščini, 
vendar z ita lijanskim  prevo
dom . Kar zadeva kategorijo 
prevodov, tu ni nobene ome
jitve pri izbiri zvrsti. Avtorji 
bodo lahko posla li največ 
dva prevoda iz kateregakoli 
tujega jezika v italijanščino, 
ki sta bila že objavljena.

Dodatne informacije o na
tečaju si je m ogoče ogleda
ti na sp le tn i stran i h t tp : / /  
a rte .tr ie s te in co n tra .it/a lta - 
marea oz. w w w .bekar.ne t 
ter na telefonski številki 040 
569234 oz. lahko pišejo na 
elektronski naslov rinaanna.- 
rusconi@ tiscalinet.it.
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Nabrežina /  24. Velikonočna razstava v župnijski dvorani

Pirhi in velikonočni motivi 
od blizu in daleč

Prizadevni župnik g. Brecelj je tudi letos poskrbel za ogled 
pirhov iz domače vasi in iz drugih krajev sveta
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TRŽAŠKA KRONIKA

OBVESTILA DAROVI

ZA NOVI glas: v spomin na 
go. Pini M iros ič  Kocjančič 
d a ru je  Severina S acolich
15.00 6.

ZA MARIJIN dom pri Sv. Iva
nu: v spomin na go. Pini M iro
sič Kocjančič daruje Severina 
Sacolich 15,00; N.N. daruje 
5,00; namesto cvetja na grob 
gospe Pini Kocjančič daruje 
Robi z družino 20,00 €.

ZA SZSO - sekcija Sv. Ivan: 
v spomin na ljubeznivo gospo 
Pini M irosič vd. Canciani da
ruje N.N. 20,00 e.

ZA SKLAD "M arta  Požar" 
za narodne noše: v spomin 
na gospo Pini M iros ič  Ko
cjančič daruje Laura Parovel
15.00 €.

ZA MISIJONE: N.N. daruje 
120,00; N.N. daruje 520,00; v 
spomin na Vido Vogrič daruje 
sestrična Mira 100,00 €.

V SPOMIN na msgr. Stanka 
Zorka darujejo: razni dobrot
niki za Don Boskovo mesto v 
Corumba' (Brazilija), kjer de
lu je  pater Ernest Saksida, 
435,00; M ilena Franco za 
misijone 50,00; N.N. za mi
s ijo n a rja  Ernesta Saksido
50.00 €.

ZA MISIJONARJA Ernesta 
Saksido daruje N.N. 50,00 £.

ZA CERKEV v Bazovici: v 
spomin na pokojno Štefanijo 
Kalc in Ano Zupančič daruje 
Sabina Širca 50,00 €.

ZA CERKEV na Padričah: 
namesto cvetja na grob po
ko jne M a rije  Kraljeve da
rujeta Eda in Edi 20,00 €.

ZA SLOVENSKO Vincenci- 
jevo konferenco v Barkovljah: 
v p o ča s tite v  spom ina  na 
msgr. Stanka Zorka daruje 
N.M. 20,00 € za revne o tro 
ke tu in čez mejo.

Opčine /  Koncert Komornega zbora Ipavska

Lepa izvedba izbora svetovne in 
slovenske sakralne glasbe

Na belo nedeljo, 27. aprila, sta župnija sv. Jerneja in Društvo Finžgarjev dom 
priredila v openski župnijski cerkvi koncert Komornega zbora Ipavska

Ž u p n i ja  
sv. Jerneja in 
Društvo Fin
žgarjev dom 
z Opčin stav 
nedeljo , 27. 
aprila, poskr
bela za lep 
ku ltu rn i do 
g o d e k  o b  
zaključku ve
l ik o n o č n ih  
praznikov. O- 
pensko žup
nijsko cerkev 
sv. Jerneja so 
poslušalci od 
b lizu  in da
leč napolnili 
do zadnjega 
ko tička , saj 
je bil na spo
redu koncert 
enega od tre
nutno najboljših slovenskih 
ljubite ljskih zborov, Komor
nega zbora Ipavska iz V ipa
ve, ki je ravno pred kratkim  
na zborovskem tekmovanju 
Naša pesem  v M a r ib o ru  
prejel najvišje število točk, 
zlato plaketo in prvo nagra
do mesta M aribor ter priz
nanje za najbolje izvedeno 
obvezno skladbo. Zbor je si
cer že nekaj let dosegel vr
sto zavidljivih rezultatov in je 
širom znan predvsem na Pri
morskem na obeh straneh 
meje. D irigenta Matjaža Šče-

ka pa ni treba posebej pred
stavljati, saj je med zamejski
mi pevci zelo dobro znan kot 
d irigent zbora Igo Gruden v 
Nabrežini, nato Primorec-Ta- 
bor v Trebčah in na Opčinah, 
desetletje pa je bil d irigent 
Ljubljanskih madrigalistov.

Vipavski pevci so uvodo
ma zapeli dva Gallusova mo
teta (Pueri H aebreorum  in 
Haec est dies quam fecit Do- 
m inus), katerim  je sledila še 
Vodopivčeva Ave Maria. Gla
vnino prvega dela pa je obse
gala vrsta skladb litovskega

skladatelja Vytautasa M iški- 
nisa. Tako je za to priložnost 
Šček izbral štiri Miškinisove 
motete v spomin M. Duru- 
gleju (Ubi caritas, Tota pul- 
chra es, Tu es Petrus in Tan- 
tum ergo), nato pa še sklad
be Gloria, Memento in Exul- 
tate Deo.

Drugi del je  bil popolnoma 
v znamenju slovenske nabo
žne zborovske zakladnice. 
Slišali smo tako najprej izbor 
iz Maše nadavski Mariji snež
ni Štefana Maurija (Preludij, 
Gospod, usmili se, jagnje bo

žje in Zaklju
čne m ašne  
speve), nato 
dve skladb i 
Andreja Mis
sona (L jub i 
angel, varuh 
m oj in Bog, ki 
Zemlja ga ča
sti), odlomek 
iz Vremšako- 
ve p riredbe 
Ziljske ohceti 
(O d nebeške 
o h c e ti) , na 
koncu pa še 
dve znani in 
p r i lju b lje n i 
ve likonočn i 
pesmi Stan
ka Premrla, 
in sicer Življe
nje novo se 
b u d i in K ri

stus je  vstal. Zbor je pri orglah 
spremljala Nada Paškvan.

Na koncu sporeda ploska
nja ni hotelo b ili konec (če
prav je ravno v drugem delu 
nekajkrat prišlo do neskladij 
med orglam i in zborom ), ta
ko da je Komorni zbor Ipav
ska zapel še nekaj dodatkov, 
med katerim i velja om eniti 
predvsem čudoviti Pomlad
ni spev Antona Lajovica, ki je 
b ila  obvezna  sk ladba  na 
letošnjem tekm ovanju Naša 
pesem v M ariboru.

NL

ODBORNIK SLOVENSKE Vin- 
cencijeve konference v Trstu 
bo na razpolago v ponedeljek, 
5. maja, od 15. do 17. ure na se
dežu v ul. Donizetti 3 v 4. nad
stropju, tistim, ki želijo pomaga
ti, kot tistim, ki pomoči iščejo.

MESEČNA MAŠA za edinost 
bo v Marijinem domu v Trstu, 
ulica Risorta 3, v ponedeljek, 
5. maja, ob 17. uri. Vabi Apo- 
stolstvo sv. Cirila in Metoda.

DSI VABI v ponedeljek, 5. 
maja, na podelitev 40. nagra
de Vstajenje. Prejme jo koro
ški pisatelj Jože Blajs za delo 
Na konici jezika. Začetek ob 
20.30.

ORGANIZACIJA I1YPERI0N 
onlus prireja tečaj za odvaja
nje od kajenja, ki bo potekal 
od 7. do 10. 5. 2003. Sestanki 
bodo v prostorih župnijske 
dvorane pri Sv. Ivanu, ul. de 
Pastorovich 6/B, z urnikom 
20.00-21.30. Informacije: tel. 
št. 349 3595560 (dr. Roberta 
Sulčič).

IZLET V Strunjan in Piran 
bo v ponedeljek, 26. maja. 
Prireja ga Klub prijateljstva. 
Prijave od 8. do 17. maja oz. 
do zapolnitve mest v večernih 
urah na tel. št. 040 43194 
(M artelanc) in 040 225468 
(Puntar) ali osebno v ul. Do
nizetti 3 v dvorani ali pred 
dvorano v prvem nadstropju 
od torka, 13., do četrtka, 15. 
maja, od 11. do 13. ure ter od 
15. do 17. ure.

HRAMOIJTVEz mašo za du
hovne poklice, m lad ino  in 
družine bo v ponedeljek, 12. 
maja, ob 18.30 v barkovljan- 
ski cerkvi. K udeležbi vabita 
Slovenska Vincencijeva kon
ferenca v Trstu in Klub prija
teljstva.
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Združenje dramskih umetnikov Slovenije

Miri Sardoč nagrada 
za življenjsko delo

V petek, 18. aprila, so na 
odru tržaškega Kulturnega 
doma, po eni izmed ponovi
tev Štokove burke M oč uni
fo rm e v izvedbi ansambla 
SSG, izročili nagrado za živ
ljenjsko delo Združenja dram
skih umetnikov Slovenije ig
ralki M iri Sardoč, dolgoletni 
članici našega zamejskega 
gledališča, v katerem je kot 
oblikovalka neštetih bleščeče 
izbrušenih likov zapustila ne
izbrisno ustvarjalno sled. Na 
kratki, a občuteni slovesnosti 
je dramaturginja Mojca Kreft, 
predsednica strokovne žirije 
ZDUS - le-to sta sestavljala še 
igralca Jurij Souček in Rado 
Pavlovec - pode lila  ig ra lk i 
plaketo in umetniško izdela
no marionetno lutko Mefisto- 
felesa, delo gledališke in lu t
kovne umetnice Alenke Pirje
vec. Ob tem je kratek nago
vor imel predsednik ZDUS 
Marko Simčič. Igralec SSG 
Janko Pelrovec, predsednik 
ZDUS v Trstu, je prebral ute
m eljitev, nagrajenka pa je 
preletela svojo umetniško pot 
in se spomnila sončnih in tudi 
senčnih strani svojega gleda
liškega popotovanja, ki bo os
talo kot svetla zvezda na gle
dališkem oboku.

Nabrežina /Jurjevanje tržaške veje Slovenske zamejske skavtske organizacije

Tržaški slovenski skavtski družini 
se je pridružilo 26 novih članov

V župnijski dvorani v Nabrežini so se v nedeljo, 27. aprila, zbrali tržaški 
pripadniki SZSO na svojem tradicionalnem Jurjevanju

"Pri svoji časti obljubljam , 
da bom z božjo pom očjo ve
stno služil/a  Bogu in dom o
v in i, p o m a g a l/a  svo jem u 
b ližn jem u in izpo ln jeva l/a  
skavtske zakone!" V nedeljo, 
27. aprila, je 26 novih članov 
Slovenske zamejske skavtske 
organizacije izreklo pred os
talim i člani svojo skavtsko ob
ljubo. Vreme je na žalost ne
koliko ponagajalo, tako da se 
skavti niso mogli v popoldan
skih urah potepati po travni
kih in gozdovih v bližini Mav- 
hinj, zato so se z ju tra j zbrali 
v župnijski dvorani v Nabre
žini in tam sodelovali pri sve
ti maši, ki jo  je daroval g. To
ne Bedenčič. V h o m iliji je  
med drugim  poudaril pomen 
skupnosti, v kateri mladi člo
vek dorašča: tem elj vzgoje 
predstavljajo v vsakem prime
ru starši, skavtska organizaci
ja pa odigrava vlogo pozitiv
ne nadgradnje te vzgoje. Po 
sv. maši je sledil kratek nago
vor načelnikov, ki sta obno
vila pomen skavtske obljube 
in zakonov, obenem pa pred

stavila lik sv. Jurija, zavetnika 
skavtov, in skavtizem vzpore
jala z viteštvom in viteškimi na
čeli. Zaradi tega je Baden Po- 
vvell tudi izbral sv. Jurija za za
vetnika skavtov, ker je bil nam

reč edini vitez med svetniki.
Po obredu obljub so se skav

ti začeli počasi vračati domov, 
saj se vreme do takrat ni še 
nič izboljšalo, vodite lji pa so 
že do ločili naslednji datum,

ko bodo nadoknadili vse ve
like igre in taborni ogenj, in 
sicer v nedeljo, 8. junija, ko 
bo med vsemi člani ponov
no zaživelo skavtsko vzdušje.

(jc)

F O TO  K R O M A

Nagrada ZDUS je izjemno 
pomembna za vsakega gleda
liškega ustvarjalca, saj mu jo 
podeljujejo tako rekoč kolegi 
oz. ljudje, ki živijo za gledali
šče in z njim. Zgoraj omenje
ni člani strokovne komisije so 
letošnja priznanja razglasili 
ob Svetovnem dnevu gledali
šča, minulega 27. marca. Za 
umetniške dosežke v letu 2002 
sta priznanji prejela igralec 
Prešernovega gledališča Rok 
Vihar in lutkar Robert Waltl.

IK
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V torek, 22. aprila, je na 
strankinem sedežu zasedal 
pokra jinsk i svet Slovenske 
skupnosti. Po predsedniko
vem pozdravu in obširnem 
tajniškem poročilu glede de
lovanja stranke in priprav na 
deželne volitve se je razvila 
živahna razprava, v kateri so 
sodelovali prisotni predstav
niki sekcij in izvoljeni predsta
vniki. Govor je bil seveda o 
povezavi z M arjetico in o pri
sotnosti istega kandidata na 
listah v Trstu in Gorici ter o 
danes še nejasnem sestavu 
predsednikovega seznama, v 
katerem ne bi smel manjkati 
član SSk. Prisotni so se tudi 
spraševali, kakšno pozic ijo

1 _  bodo zavzeli obe krovni orga- 
I I  nizaciji in Primorski dnevnik 

glede usmerjanja preferenc 
‘  ...........  slovenskih volivcev. Izraženo

C E TR TE K
i .  maja je bilo upanje, da bodo tudi 

2°o3 mediji, ki pokrivajo zamejski 
prostor, pomagali slovenske
mu kandidatu do uveljavitve, 
da ne bo prišlo do nepotreb
nega razprševanja glasov.

Pokrajinski svet je  nato 
soglasno in z aplavzom spre
jel kandidaturo dr. Mirka Spa-

Pokrajinsko tajništvo Slovenske skupnosti

Kampanja se je začela

capana za deželni svet, v upa
nju, da bo tokrat prvič od svo
je ustanovitve goriški pred
stavnik stranke dosegel po
membno izvolitev. Kandidat 
in pokrajinski ta jn ik Špaca
pan je potem pozval prisotne, 
naj se aktivno angažirajo v 
volilni kampanji, ki bo morala 
seči do ljudi, predvsem pa iz
postaviti dejstvo, da stranka 
imenuje na važna mesta svo
je predstavnike, da bodo slu
žili skupnim interesom manj
šine. Zato bo volilna kampanja 
usmerjena zlasti v pridobiva

nje slovenskih glasov, tistih 
pač, ki se čutijo in imajo za ak
tivne člane naše narodne sku
pnosti. Pod geslom Slovenca 
v deželni svet bo torej SSk na
slovila poziv vsem rojakom v 
zamejstvu, naj podprejo kan
didata, ki bo govoril v imenu 
vseh Slovencev v naši deželi.

Pred sejo se je sestal tudi 
šolski forum stranke, ki je pod 
vodstvom prof. Ninka Černi
ča obravnaval pereče vpraša
nje sto lic  in predvidenega 
zapiranja učnih mest na slo
venskih šolah.

Prejšnji teden v Gorici

Predstavitev kandidatov Marjetice 
za prihodnje volitve

V hotelu Euro Diplomat 
slovenskega ro jaka Vinka  
Levstika je v soboto, 26. apri 
la, popoldne goriška Marje
tica predstavila kandidate za 
prihodnje deželne volitve.

V goriškem okrožju bodo 
kandidirali dosedanji dežel
ni svetovalec Franco Brussa, 
Tržičanka Silvia Altran, Gra- 
dežan Bruno Marin, Goričan 
Bernardo De Sanctis ter pre
dstavnik SDI Franco Stacul. 
Za Slovensko skupnost bo na 
kandidatni listi dr. M irko Špa
capan. Slednji je v svojem na
govoru kot pokrajinski tajnik 
SSk naglasil važnost dogovo
ra s koalicijo M arjetice v ka
teri slovenska stranka nasto
pa avtonom no in z lastnim 
po litičn im  programom. Pou
daril je važnost, da je odslej 
član M arjetice SDI, kar om o
goča večjemu številu Sloven
cev v zamejstvu, da so zasto
pani v političnem  programu 
Marjetice.

Slovenska skupnost si želi 
prav to, da slovenska manjši
na govori in se predstavlja 
č im bolj enotno; v tej nameri

je važen vsak skupen nastop. 
Kandidat Slovenske skupno
sti M irko  Špacapan je nato 
predstavil samega sebe in 
program, ki ga namerava za
govarjati, v katerem izstopa
jo  seveda pozornost do pro
blematike in zahtev sloven
ske narodne skupnosti v Fur- 
laniji-Julijski krajini, pa tudi 
pozornost do zdravega oko
lja, dobre zdravniške oskrbe, 
nege starejših ljudi in bolj ka

pilarne razširitve otroških ja
sli na vsa delovna mesta, kar 
bi posredno om ogočilo  že
nam in materam enakoprav
no uveljavitev v družbi.

V svojem  posegu se je 
M irko  Špacapan tudi zahva
lil deželnemu vodstvu Marje
tice, da je predložila kandi
data Slovenske skupnosti v 
predsednikov seznam, in s 
tem zagotovila Slovencu pri
sotnost v njem.

Povezati...
Kaj v tem smislu
konkretno dela Goriška
pokrajinai'
Pomemben doprinos je že 

pred petim i leti bila ustano
vitev Čezmejne zaveze, skup
nega omizja, ki je nastalo na 
pobudo predsednika Brando- 
lina po navdihu pok. Darka 
Bratine, da bi obravnavalo go
riški prostor kot celoto, us
klajevalo vse projekte sodelo
vanja in pomagalo presegati 
obrobnost tako goriške po
krajine v okviru F-Jk kot Sever
ne Primorske v Sloveniji. Zal 
vsi še niso razumeli potencia
la tega instrumenta: prejšnja 
goriška občinska uprava ga je 
oč itno  bo jko tira la  in zago
varjala, bolj z besedami kot z 
dejanji, le sodelovanje treh 
občin v ožjem mestnem pro
storu. To je politično in sim
bolno pomembno, po drugi 
strani pa je za učinkovitost 
sodelovanja treba razš iriti 
obzorje. Zdravstveno integra
cijo lahko načrtujem o le v di
menziji ozemlja z 200 do 300 
tisoč prebivalci, podobno ve
lja za energetske in druge ja
vne storitve, za prostorsko 
načrtovanje in prometne zve
ze, za razvoj kulturnega in o- 
kolju prijaznega turizm a ali 
kakovostnega km etijs tva  v 
briškem čezmejnem okolišu. 
Pokrajina dela na tem v okvi
ru svojih pristojnosti. V zad
njem  času smo na p rim er 
dosegli vzpostavitev čezmej
ne avtobusne proge, ki naj bi 
ji čimprej sledile še druge. Re
aliz ira li smo štud ijo  o one
snaženosti zraku na čezmej
nem območju. Pred kratkim 
smo dosegli financiranje In- 
terreg za čezm ejni pro jekt 
Transplan, ki pomeni začetek 
prostorskega načrtovanja v 
čezmejni dimenziji. V okviru 
š iršega p a rtn e rs tva  pe tih  
držav (z Avstrijo, Slovenijo,

Hrvaško in Madžarsko) bo
mo v kratkem izvedli tudi štu
d ijo  o možnosti izboljšanja 
obstoječih prom etnih infra
struktur, da bi - ne da bi čaka
li na 5. koridor - čimprej od
pravili ozka cestna in želez
niška grla in izboljšali pogoje 
za pretok ljudi in blaga. V pre
dalu pa imamo še nekaj načr
tov, za katere iščemo primer
ne možnosti financiranja. 

Večkrat se dogaja, da ste 
tako vi in vaš kolega na 
občini dr. Damijan 
Terpin, ki dobro 
poznata obe stvarnosti 
in bi gotovo rada več in 
bolje naredila na 
področju medsebojnega 
sodelovanja, ukleščena 
v primež birokracije, 
ki melje, melje, zelo, 
po našem mnenju, 
prepočasi...
Kaj več o tem!
Idej in načrtov je  vselej več 

kot možnosti za njihovo ure
sničitev, če ne drugega zato, 
ker so pač proračuni krajev
nih uprav iz leta v leto skro
mnejši. Včasih pa je birokrat
skih ovir res preveč, kar ti daje 
vtis, da se za njim i skriva poli
tična volja, ki skuša zavirati 
tvoje načrte. Tak je bil zagoto
vo primer čezmejne avtobu
sne proge. Na slovenski stra
ni je že dan po dogovoru v 
meddržavni komisiji za pre
voze bilo izdano zadevno do
voljenje, tostran meje smo 
morali čakati nanj še poltretji 
mesec, vmes pa prigovarjati, 
prepričevati in reševati zaple
te, kakršne bi si lahko izmislil 
le domiselni avtor kake krim i
nalke. Drug primer počasno
sti, ki je žal konstanta tukaj
šnjega državnega ustroja, je 
izvajanje določil zaščitnih za
konov. Prva sredstva iz zako
na 482, ki je bil odobren leta 
1999, še pričakujem o (upa
mo, da jih  bomo dočakali v 
kratkem), da bi z njim i odprli

urad za večjezično poslova
nje, začeli s sistem atičn im  
prevajanjem dokumentov in 
javnih napisov itd., nič kaj 
boljši pa niso niti obeti glede 
sredstev za izvajanje zakona 38. 

Sami se kot pokrajinski 
odbornik veliko 
srečujete tako s kolegi 
iz Slovenije kot tudi 
s kolegi iz Furlanije- 
Julijske krajine in 
skupaj načrtujete 
prihodnjo Goriško brez 
meja. Kako si sami 
predstavljate ta prostor, 
ki bo sicer res še naprej 
v Sloveniji in Italiji, 
a vendarle del nove 
Evropske unije? 
Bodočnost tud i našega 

prostora krojijo epohalni pla
netarni procesi. Globalizirano 
gospodarstvo sloni na centrih 
finančne in ekonomske obla
sti, ki že danes veliko več od
ločajo kot pa vlade posamez
nih držav. Neglede na to, ali 
se bo uveljavil svetovni impe
rij pod taktirko ZDA ali novo 
ravnovesje, kjer bo tudi "sta
ra" Evropa igrala svojo vlogo, 
gre zgodovinska parabola na
c iona ln ih  držav navzdol. S 
tem tudi državne meje in na
cionalizmi, ki so v Evropi po
vzročili to liko gorja, izgublja
jo  na pomenu. Evropa je kon
čno ubrala pot odpravljanja 
internih meja ob sočasnem 
spoštovanju vseh jezikov in 
identitet, ki ga je predsednik 
Prodi lepo ponazoril z mislijo, 
da bomo v Evropski uniji prav 
vsi manjšinci. Skratka lahko 
pričakujem o, da bo narod
nost s časom vse manj pretve
za za konflikte, podobno kot 
to že dolgo ni več vera, zara
di katere so se v prejšnjih sto
letjih v Evropi bili krvavi boji. 
Ko bomo tudi narodnost znali 
doživljati res strpno in spro
ščeno, tako kot doživljam o 
različne verske pripadnosti, 
ko bomo presegli nacionali

stične delitve med "nami" in 
"drugim i", bo goriški prostor 
zares postal spet celota, kar 
je  nekoč že bil. Bistvenega 
pomena je seveda spoštova
nje vseh identitet in torej pol
no priznanje večkulturnosti 
tega prostora.

Sami ste večkrat javno 
spregovorili o tem, da se 
bo identiteta našega 
prostora in zato tudi 
vsakega posameznika 
p ri nas gotovo tudi v 
prihodnje spremenila, 
kot se spreminjata čas in 
družba, v kateri živimo. 
Prepričani smo, da smo 
Slovenci, ki tu živimo, 
ostali to, kar smo, zato, 
ker smo ostali zvesti 
svoji samobitnosti, a 
smo to našo narodno 
identiteto vseeno tudi 
obogatili in 
"nadgradili'’ s 
sprejemanjem kvalitet 
in odlik identitete 
drugega in drugačnega, 
kar je  seveda tudi 
odlika. Nekaj misli 
o tem!
G oriški p rostor je vselej 

bil narodnostno mešan, ven
dar do druge po lov ice  19. 
stoletja različnost jezikov ni 
bila v ir konfliktov. Šele z ob
likovanjem  nacionaln ih  d r
žav je večnarodna stvarnost 
postala problem. Jezik je, po
leg zastave in ozemlja, postal 
eden od treh stebrov ideolo
gije nacionalnih držav, kate
rih meje pa se niso vedno 
ujemale z etničnim  zemljevi
dom . O d to d  ireden tizem , 
asimilacija manjšin, fašizem 
in dve svetovni vojni. Vse to 
gorje je  pustilo še veliko ne
zaceljenih ran, predvsem pa 
miselne vzorce, ki pripisujejo 
"e tn ičn i č istosti" nek abso
lutni pomen: del pripadnikov 
večine bi zato hotel kar zani
kati obstoj manjšine, ki mu 
ogroža m it o ita lijanskosti

Gorice, m anjšina pa skuša 
kljubovati asim ilaciji z nego
vanjem narodne zavesti in 
čuta etnične pripadnosti, ki 
prav tako  izk lju ču je  vsako 
drugačnost. Da ne bo nespo
razumov: to narodno-obram- 
bno delovanje je bilo in je v 
določeni meri še vedno po
trebno za preživetje manjši
ne. Ocenjujem  pa, da samo 
po sebi še ni dovolj, saj ugo
tavljamo, da se krog t.i. za
vednih Slovencev iz dneva v 
dan krči in da manjšina po
stopno vendar nenehno izu
mira.

Kako torej po vašem
mnenju zaustaviti to
izumiranje manjšine?
Priložnost vid im  v proce

su evropskega združevanja, 
ko meje izginjajo in se jeziko
vna raznolikost postavlja kot 
ena tem eljn ih vrednot nove 
nadnacionalne tvorbe. Čez 
nekaj let v goriškem prosto
ru pojma večina-manjšina v 
sedanjem pomenu ne bosta 
imela več smisla, ker prave 
meje ne bo več in bodo tu ži
veli pripadniki dveh, s Furla
ni treh narodov, katerih na
selitveni prostor se prav tu 
pri nas de lno  prekriva. Ta 
prostorje  objektivno multiet- 
ničen, čeprav to dejstvo da
nes uradno še ni priznano. 
Zato bo treba od miselnega 
vzorca "m i-d rug i", ki teži k 
ločevanju ljud i na osnovi na
rodne pripadnosti, preiti na 
vzorec, ki bi ga lahko poime
novali "skupaj v različnosti" 
in naj bi težil k povezovanju 
ob  sp o š to va n ju  ra z lič n ih  
iden tite t, vk ljučno  z vsemi 
odtenki kompleksnih oseb
nih identitet, ki jih  soobliku
je jo  različne narodnostne ali 
jezikovne sestavine. S fo to
grafsko prispodobo bi rekel, 
da je to kot prehod od črno- 
bele na barvno tehniko. Po
goji za to so po eni strani us
trezni ukrepi javnih uprav (iz

vajanje zaščite za m anjšin
ske identitete, uvajanje več
jezičnosti, spodbujanje uče
nja vseh jezikov tega prosto
ra), po drugi pa tudi aktivno 
prizadevanje družbe in posa
meznikov za preseganje na
sprotij, za medsebojno spoz
navanje, d ia log in sožitje, ki 
naj ne pom eni, da ž iv im o 
d ru g  ob d rugem , tem več 
drug skupaj z drugim . M or
da to zveni nekoliko u topič
no, vendar so utopije, če jih  
razumemo kot cilj, h katere
mu težiti, nepogrešljiv motor 
za razvoj družbenih  odno
sov.

Kakšno vlogo bomo 
po vaše v tem prostoru 
v prihodnje imeli 
Slovenci v Ita liji in 
kaj si sami najbolj želite 
za svoje tri otrokef 
Za Slovence, ki smo danes 

v Italiji, upam, da bomo čim 
prej dosegli take družbene 
pogoje, da se nam ne bo tre
ba več bati za ohranjevanje 
slovenske iden tite te  v tem 
prostoru in bomo zato svoje 
energije iz boja za preživetje 
lahko usmerili v druge, us- 
tvarjalnejše cilje, tako za več
ja osebna zadoščenja kot tudi 
v večjo korist celotne goriške 
družbe. Za svoje tri otroke pa 
si želim, da bi ohranjali in raz
vijali slovenske, italijanske in 
furlanske korenine, ki so jih 
podedovali od staršev in bo
gatijo njihovo osebno identi
te to. To jim  bo om ogočilo  
polnejše dož iv ljan je  tu ka j
šnjega večetničnega prosto
ra kot tudi, če jih  bo življenj
ska pot ponesla drugam, lažji 
stik z drugim i kulturam i. Že
lim si torej, da bi živeli v takem 
okolju, ki bo spodbujalo kul
turno in jezikovno mnogote
rost in ne bo nikogar več sili
lo v izbiro ene same pripad
nosti, zaradi katere bi se mo
ral odpovedovati drugim  de
lom lastnega jaza.



NOVI GLAS /  ŠT. 17 2003

Naj naj naj 
mlaj

Rumitarji v sodelovanju z 
generalnim sponzorjem MIP- 
om, Novim glasom, Primor
skim dnevnikom, Primorski
mi novicami, VITEL-om, Pe
karno Cotič, Turističnim dru
štvom Šempas in Goriškim  
muzejem razpisujejo izbor: 
naj mlaja (na osnovi glasova
nja bralcev), najlepšega mlaja 
(izbere ga komisija), najvišje
ga mlaja (določi ga komisija) 
in najlepšega šolskega mlaja 
(izbere ga komisija).

Nagrade so naslednje: pr
šut (sponzor MIP) in buča vi
na (častijo Rumitarji) ter slad
ke dobrote za šolski mlaj (Pe
karna Cotič).

Zaključna prireditev s po
de ljevan jem  nagrad bo v 
Šempasu v nedeljo, 18. maja, 
ob 19. uri. Prijave in informa
c ije  na te le fo n sk i š te v ilk i 
(0039) 338 5076534.

Abonmajska sezona 
SSG v Gorici

Vedra burka 
za dobro 
počutje

Goriški abonenti so 14. in 
15. aprila v veliki dvorani Kul
turnega centra Lojze Bratuž 
uživali na peti abonm ajski 
predstavi ob razbremenjujoči 
vedrini burke Jake Štoke Moč 
uniforme, ki jo  je  Slovensko 
stalno gledališče postavilo na 
oder za jubile jno sezono ob 
100-letnici ustanovitve Dra
matičnega društva v Trstu in 
po 33 letih spet zaupalo nje
no režijo Mariu Uršiču. Kot se 
je zgodilo na premieri v Trstu, 
so pevske solistične točke v 
natančni režijski in igralski 
obdelavi doživele iskren odo
bravajoč aplavz, ki se je raz
bohotil ob srečnem hum or
nem razpletu in nagradil izva
jalce, nekdanje igralce SSG in 
sedanje mlajše člane, ki so ob 
klavirski sprem ljav i v ž ivo 
"maestra" Aleksandra Vodo
pivca sooblikovali zabavno 
veseloigro s kapljico dobro
hotne iron ije  in posprem ili 
občinstvo nazaj v čas, ko se 
je gledališče znalo približati 
vsem svojim gledalcem. IK

Mednarodni natečaj Alpe-Jadran “Alfredo in Vanda Marcosig”

Glasba brez meja za Evropo brez meja
V Kulturnem centru Lojze 

Bratuž v Gorici so med 21. in 
27. aprilom  spet pele gosli 
mladih talentov, udeležencev 
21. mednarodnega natečaja 
Alpe-Jadran "Alfredo in Van
da M arcosig" za mlade štu
dente violiniste in 11. medna
rodnega natečaja za mlade 
študente čeliste. Prejšnjo ne
deljo se je za sklepni koncert 
nagrajencev zbralo veliko lju
di; prav lepo je bilo videti mla
de študente in njihove men
torje z vsega območja Sred
nje Evrope.

Predsednik združenja Glas
ba brez meja Rodolfo Medeot 
je v uvodu poudaril, da se sku
pno z EU širi tudi območje Al- 
pe-Jadran in z njim natečaj, ki 
se že 21 let razvija in pošteno 
krepi. Trije stebri pobude, je 
še povedal M edeot, so bili: 
Center Bratuž kot nadvse pri
merno opremljena struktura, 
v kateri so že kot doma, neu
trudna animatorka prof. Fran
ka Žgavec in umetniški vodja 
natečaja p ro f. A lessandro 
M olin iz Benetk. "Na teh treh 
sloni uspeh naše pobude." 
M olin je podčrtal visoko ka
kovostno raven prireditve in

FO TO  1)1 IM DAČA

se javno zahvalil štirim sino
vom zakoncev Marcosig. Ob
činski odbo rn ik  za ku ltu ro  
Claudio Cressati je pohvalil u- 
veljavljeno in prestižno prire
ditev: "Gorica nudi na kultur
ni ravni več, kot bi lahko priča
kovali, če upoštevamo njeno 
demografsko težo." Pokrajin
ski svetovalec Alessandro Fab- 
bro pa se je v imenu pokrajin
ske uprave zahvalil priredite
ljem, "saj se s takim i kulturni
mi srečanji gradi nova Evropa."

Sledilo je nagrajevanje naj
boljših v štirih starostnih kate
gorijah čelistov in treh kate

gorijah violinistov. Kar pet na
grad so prejeli odlični mladi 
Slovenci (v io lin is ti Rebeka 
Škrlj, Ranja Sonc, Domen Lo
renz, čelista David Grasselli 
in Luka Šulič). Dve nagradi 
sta prejeli mladi Avstrijki (če
listka Marie Spaemann in vio
linistka Katharina Engelbre- 
cht), eno pa odlična hrvatska 
čelistka Kajana Pačko.

V dneh od 28. aprila do 3. 
maja nagrajenci nastopajo v 
prestižnih dvoranah v Grad
cu, Celovcu, Salzburgu, Za
grebu in Benetkah.

1) 1)

Ob peti obletnici društva Tržič

Dragocena prisotnost v Laškem
Rodoljubna slovenska pe

sem iz ust novogoriškega ok
teta Vrtnica je v sredo, 23. a- 
prila, uvedla v občinskem gle
dališču v Tržiču praznovanje, 
s katerim je Slovensko kultur
no športno rekreacijsko dru
štvo Tržič želelo obležiti peto 
obletnico ustanovitve. Z go
rečim navdušenjem, dobro 
voljo, samozavestjo in zdra
vim slovenskim ponosom je 
v tem času nanizalo vrsto za
vidljivih uspehov in dosežkov, 
ki so utrdili trdoživo samobit
nost Slovencev na tem ogro
ženem zahodnem robu slo
venstva, obenem pa om ogo
čilo, da tudi italijanska javnost 
spozna slovenske someščane.

Bogato zgodbo o petletni 
"pustolovščini" so pripovedo
vale številne fotografije na ve
likem platnu, priče številnih 
kulturnih, glasbenih, verskih, 
političnih in družabnih prire
ditev ter društvenih sej, ki so 
dan za dnem gradile to mla
do in živo stvarnost. M ladi 
članici društva Barbara Uršič 
in Nataša Ferletič sta na kra
tko orisali nastanek društva: 
zamisel je nastala januarja 
1998, do občnega zbora je 
prišlo 14. aprila istega leta,

devet dni kasneje pa se je od
bor prvič sestal. Društvo je od 
vsega začetka našlo oporo v 
krajevni občinski upravi; ta še 
vedno spodbuja dejavnosti 
društva, ki - pravi odbornik 
Del Bello - utrju je evropsko 
naravnanost Tržiča. Predsed
nica društva in njena gonilna 
sila Bernardka Radetič je pou
darila, da so v petih letih do
segli tudi to, česar "si pred pe
tim i leti nihče ni upal niti sa
njati", toda uspehi niso padali 
z neba. Na svoji poti so se 
spopadli s številnimi zapreka
mi in poleni, ki jih  jih je "m ar
sikdo radodarno metal pod 
ko lena". Največja zasluga

društva je ta, da je bila obči
na Tržič po dolgem in napor
nem delu na terenu vključe
na v seznam uresničevanja 
zakona 482. "Društvo je do
seglo najvišji cilj v najkrajšem 
času na najboljši način", saj, 
je dejala Radetičeva, ni skle
palo kompromisov, je odloč
no in samozavestno.

Z umetniškim darom Bo
gom ile Doljak je predsedni
ca izkazala hvaležnost za po
moč pri nastanku društva od
borniku Fabiu Del Bellu in Ja
nezu Povšelu, za podporo pri 
njegovem razvoju pa županu 
Pizzolittu (zastopal ga je od
bornik Piredda) in predsed
niku pokrajinske uprave Bran- 
dolinu (zastopal ga je odbor
nik Marinčič). Toplo zahvalo 
je s šopom rož javno izrekla 
tudi dragoceni tajnici društva 
Tanji Uršič.

Prireditev so poleg okteta 
Vrtnica, ki je sklenil kulturni 
večer, oplemenitili še tržaški 
glasbenik Stefano Casaccia s 
svojimi blok flavtami ter Niko 
Klanjšček in H ijacint lussa, ki 
sta "spletla" okrog 80 foto
grafij v smotrn prikaz prve 
petletnice društva.

1)1)

Praznik frtalje 
se nadaljuje

Prejšnji teden se je v Rupi 
uspešno začel Praznik fr 
talje, ki je prik lica l veliko lju 
di od vsepovsod, z nasto
pom otroških pevskih zbo
rov. Nadaljeval se bo v četr
tek, 1. maja, ko bo ob 16.30 
uri nastopil MoPZ Štmaver, 
nakar bo govoril dr. D am i
jan Terpin. Sledili bodo ve
seloigra dramske skupine iz 
Štandreža, ples in zabava.

OBVESTILA

ACM-G0RICA vabi k maši 
za cerkveno edinost v pone
deljek, 5. maja, ob 16.30 v 
Zavodu sv. Družine.

V GALERIJI Kulturnega do
ma Gorica bo v torek, 6. ma
ja, ob 18. uri odprtje antolo
ške razstave goriškega slikar
ja Andreja Kosiča ob njegovi 
sedemdesetletnici. Razstava 
sodi v večji projekt razstav, ki 
se bodo zvrstile do prihodnje 
jeseni v različnih razstavnih 
prostorih  v G oric i (galerija 
Ars, Avditorij, Kulturni center 
Bratuž) in v Novi Gorici. Raz
stava bo na ogled do 15. jun i
ja od ponedeljka do petka od
9.30 do 13. in od 16. do 18. 
ure ter v večernih urah med 
prireditvami.

ŠIRŠI ODBOR ZSKP se bo 
sestal v četrtek, 8. maja, ob
20.30 v KC Lojze Bratuž.

KONCERT CERKVENIH pe
smi. Združenje cerkvenih pev
skih zborov - Gorica pripravlja 
za nedeljo, 18. maja 2003, v 
župnijski cerkvi v Štandrežu 
koncert cerkvenih pesmi. Pri
javili so se že mešani zbori Ru- 
pa-Peč, Podgora, Lojze Bra
tuž, Štandrež in moški zbor 
M irko Filej.

DRUŠTVO SLOVENSKIH u- 
pokojencev za Goriško prire

ja od 13. do 15. junija izlet v 
Poadižje (Trento, Bočen, Me- 
ran). Vpisovanje do 9. maja 
oz. do zasedbe mest na avto
busu ob sredah na sedežu ali 
pri poverjen ik ih  ali na tel. 
0481 882024.

DAROVI

OB DESETLETNICI smrti pre
drage mame Ljubke Šorli da
rujeta Lojzka in Andrej 150 € 
za Pastirčka in 150 € za Mla
diko.

ZA MISSON p. Kosa: N .N .s 
Peči 100.00; Marija Sosič Fer- 
luga 50,00 €.

ZA CERKEV in cvetje v Ga- 
brjah: Danila in Tatjana 50,00; 
Zofka Černič Florenin 10,00; 
Kristina Devetak 20,00; Lojzka 
Pipan Boškin 10,00€.

ZA VIDEO in TV: N.N. Ga
brje 5,00 €.

ZA CERKEV v Rupi: Tatjana 
Gorkič Černič 20,00; Bogdan 
Rutar 30,00 £.

ČESTITKE

Naša Dragica je  v teh dneh 
praznovala 60. pomlad. Z njo  
se veselimo vsi, k i jo  imamo 
radi.

Goriški jezu iti čestitajo dr. 
Damjanu Hledetu ob uspe
šno opravljenem državnem iz
p itu  za notarja in mu želijo obi
lo blagoslova na nadaljnji poti.

SLOVENSKI CENTER ZA GLASBENO VZGOJO  
EMIL KOMEL

Srečanja z glasbo 2002/2003

MARJAN MOZETIČ MED NAMI
PORTRET SKLADATELJA VARSATELJEJU

m Velika dvorana KC Lojze Bratuž v G oric i 
sreda, 7. maja 2003, ob 20.30

V SODELOVANJU Z  GLASBENO ŠOLO NOVA GORICA 
■ Muzejska dvorana na gradu Kromberk 
pri Novi Gorici
četrtek, 8. maja 2003, ob 20. uri

PROSVETNO D R U ŠTVO  RUPA-PEČ

vab i na KONCERT

SREČANJA POBRATENIH ZBOROV
C IR IL  S IL IČ , V r to jb a  

FR A N  B O G O V IČ , D o b o v o  
M e P Z  R U PA-PEČ

ki bo v soboto, 10. maja 2003, ob 20. uri 
v Rupi na odprtem

V prim eru slabega vremena ho koncert 
v Kulturnem dom u  v Sovodnjah.

POD POKROVITEL/STVOM ZVEZE SLOVENSKE KATOLIŠKE PROSVETE

V '>'<<!>.-

Z  
3 :
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J

SKUPNOST D R U ŽIN  S O N C N IC A  

vabi na 8. OA/V 

G O R IC A  2 0 0 3
nedelja, 11. maja, z začetkom '£)/-, .

ob 9. uri na Travniku 1 U 7 . \ '
Prijave na dopoldansko igro in kosilo na tel. 0481 536455 
do petka, 9. maja, ob 17. uri

Glasbeno presenečenje v Zavodu sv. Družine
Mamice in nonice, ki prebivajo v Zavodu sv. Družine, so 

pretekli četrtek doživele prijetno presenečenje. Ko so bile 
opoldne zbrane v obednici, sta njihovo kosilo požlahtnili mali 
violinistki, setrici Nina in Ana Popotnig iz Koroške, ki sta jim  
zaigrali skladbici. M ladi dekletci sta sodelovali na mednarod
nem natečaju Alpe-Jadran Alfredo in Vanda Marcosig za mla
de violiniste in čeliste, ki je potekal prejšnji teden v Kultur
nem centru Bratuž. Med svojim kratkim obiskom Gorice sta 
prebivali v Zavodu sv. Družine, tako sta na pobudo sester raz
veselili starejše stanovalke zavoda in jim  polepšali dan. IK
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Mladina evropskih narodnih skupnosti MENS

Velikonočni seminar za mlade
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BENEŠKA SLOVENIJA

V Višji šoli za gospodarske 
poklice v Št. Petru pri Št. Jako
bu na Koroškem se je v pe
tek, 18. aprila, končal enote
denski velikonočni seminar 
M ladine evropskih narodnih 
skupnosti YEN. Na letošnjem 
seminarju, ki so ga vsebinsko 
oblikovali in organizacijsko 
izpeljali mladi člani delovne 
skupnosti Koroške dijaške 
zveze, Mlade EL (Enotne liste) 
in Kluba slovenskih študentk 
in študentov na Dunaju, je so
delovalo ob organizatorjih še 
kakih sto mladih pripadnikov 
22 narodnih skupnosti iz 16 
držav. Iz našega zamejstva se 
je letos odpravilo na Koroško 
pet Tržačanov, in sicer Eva 
Sancin, M atteo Feruglio, Ma
tjaž Jaklič, Ivo Lachi ter Bo
štjan Romano. Predstavljali 
so Mlade v odkrivanju skup
nih poti in M ladinsko sekcijo 
Slovenske skupnosti.

Tudi tok ra t je b il ve liko
nočni seminar (znan tudi kot 
MENS) izredna izkušnja za 
vse udeležence, kjer je bilo 
mnogo trdega dela, toda tu
di m nogo zabave in p rija 
teljskih stikov med mladimi. 
Posebna možnost, da se bolje 
spoznamo med sabo, so bile 
delavnice, ki so bile organizi
rane na brezhiben način. De
lavnic je b ilo  osem, na raz
polago pa so bile zares za vse 
možne okuse: od tečaja slo-

V  V j f  -  / f  f  v

venščine in "pro ject manage- 
menta" do petja, gledališča, 
medijske delavnice in še de
batna delavnica o narodno
stni identiteti, o politik i; naj
pomembnejša pa je bila se
veda delavnica, ki je bila po
svečena organizaciji YEN. V 
okviru te delavnice se namreč 
rojevajo konkretne pobude in 
ideje, ki p ripom ore jo  k na
daljnjemu razvoju te organiza
cije, ki se iz leta v leto širi po 
zaslugi novih članic oziroma 
manjšin, ki se zavedajo po
membnosti enotnega dela in 
medsebojnega sodelovanja.

Seminar seveda ni temeljil 
le na delavnicah; na sporedu 
so bili tudi predavanja, izleti 
in koncerti. Sprva bi omenil 
že tra d ic io n a ln i Exchange 
market (tržnica izmenjav), ki 
je potekal v nedeljo, 13. apri
la; pri tem vsaka organizacija

nudi drugim  nekaj informacij
o sebi, o lastni manjšini in da
je na razpolago nekaj tradi
cionalnih jedi in... pijače. M i 
smo s Krasa prinesli pristno 
dom ačo malvazijo in zago
tavljam, da je žela velik us
peh! Na splošno pa ta večer 
izmenjav služi predvsem, da 
se izpostavijo neposredni sti
ki med organizacijami in da 
se dogovorim o o morebitnih 
izmenjavah v poletnem času.

Tudi p redavan ji sta b ili 
enako zanimivi. V ponedeljek 
je Karel Smolle govoril o po
ložaju koroških Slovencev da
nes, o tem, kaj se je naredilo 
in kaj je treba še narediti, da 
se kritični položaj naših sona
rodnjakov iz Avstrije izboljša. 
Bojan Brezigar, ki je sicer pred
sednik EBLULa (Evropski urad 
za manj razširjene jezike), 
nam je v sredo zvečer pona

zoril politiko Evropske zveze 
do jez ikovn ih  m anjšin. Na 
vprašanje, kaj je treba storiti, 
da se stanje naših manjšin iz
boljša, pa je na kratko odgo
voril: "Boriti se, boriti se dan 
za dnem!" - in s tem zaklju
čkom smo vsi prisotni sogla
šali. Isti dan je bil na vrsti ce
lodnevni izlet po Koroški. Le
pote te pokrajine skoraj ni tre
ba omenjati; lahko samo pri
poročim, da se čim prej napo
ti tja, kdor tega še ni storil.

Najpomembnejši trenutek 
seminarja je  bil seveda v če
trtek, in sicer na General As- 
sembly (občni zbor), med ka
terim smo volili za vstop no
vih članov v YEN in resolucije 
glede posam eznih  zahtev 
manjšin, ki bodo potem po
sredovane pristo jn im  orga
nom Evropske zveze. Tako 
smo soglasno sprejeli reso
lucijo za financiranje Radia 2 
in za postavitve dvojezičnih 
cestnih oznak na Koroškem. 
Na vrsti je bila tudi izvolitev 
novega odbora: Matjaž Jaklič 
je kandidiral za podpredsed
nika, toda prav pri volitvah 
novega odbora je prišlo do 
zapletov, ker še nihče ni kan
didiral za mesto predsednika. 
Junija bo zato sklican izredni 
občni zbor, kjer bo treba po
novno vo liti nov odbor. Ne 
glede na te zaplete pa je bil 
občni zbor pozitiven in spod
buden, ker so kandidirali pred
vsem mladi člani, ki sicer ni-

GLOSA JURIJ PALJK

Kaj lahko sploh še napiše o 
čakanju v tem neučakanem  
svetu, boste rekli. A se da, ve
liko, zelo veliko se da napisati 
o čakanju.

Čakanje je  lahko nekaj le
pega, kot je  seveda čakanje 
lahko ena najbolj zoprnih stva
ri na svetu, kajti nihče od nas 
ne mara čakati v nedogled. 
Čakanje je  seveda tesno pove
zano s potrpljenjem, to ma
stjo, k i je  nihče ne mara, a jo  
moramo vsi skrbno razmaza
t i  nase in jo  m azati okrog  
sebe, če hočemo vsaj znosno 
živeti. In seveda tudi čakati!

Na letošnji velikonočni po
nedeljek sem doživel eno tistih 
čakanj, ki jih  ne privoščim niko
mur. Pa je  bilo vsaj to lepo, da 
sem med čakanjem dobil snovi 
za vsaj deset, če že ne več, glos!

Iz službe sem se na veliko
nočni ponedeljek vrnil malce 
prej, ker smo v uredništvu skle
nili, da bomo prej končali in 
odšli domov, k je r tu d i nas 
čakajo otroci in možje, žene. 
Vsekakor se nisem vrnil dovolj 
zgodaj, da h i m i s svojim p ri
hodom uspelo preprečiti, da 
ne h i hčerka Tina pred hišo tik 
pred m ojim  prihodom  grdo  
padla s skirojem, "lopat'co", 
kot smo včasih tisti vragoliji na 
Vipavskem otroci rekli, k i pa 
se j i  p ri nas na žalost že udo
mačeno reče "m onopattino", 
pa čeprav Slovar slovenskega 
knjižnega jezika lepo za skiro' 
pove, da je  to otroško vozilo, 
ki se poganja z eno nogo.

Naša Tina rada skače in ne
rada čaka, zato tudi večkrat pa
de. Kakšnega posebnega joka 
doma ni bilo; ko pa sem v hišo 
vstopil, je  bila v zraku tista ne
varna otroška tišina, ki odrasle
mu sama pove, da se je  nekaj

0 čakanju
zgodilo. Tina je v naročju drža
la roko, povedali so mi, kako in 
kaj: sosedov Andrejček, kot 
malemu Andrei rečemo, da je  
Tini "pomagal", da je  padla. 
Vsi trije otroci, tud i dveletni 
Luka je  dodal svojo, so pove
dali seveda predvsem to, da je  
Andrejček fa lot, da je  Tina 
"pogrn ila " zaradi njega. Ker 
sem s kmetov doma, se držim  
načela, da se sosedje nikdar 
ne smejo kregati ne zaradi 
kokoši in ne zaradi otrok in to 
načelo se vedno obnese.

S Tino, ki j i  je  desna dlan 
vedno bolj zatekala, nevarno j i  
je  tudi na modro potemnela, 
sva kmalu odšla v Palmanovo, 
v bolnišnico iskat pomoč. Niče
sar nisem rekel, samo pomislil 
sem na čakanje, bil je  veliko
nočni ponedeljek, vedel sem, 
da bova s Tino v čakalnici prve 
pomoči našla gručo nogome
tašev s polom ljenim i, izpah
njenimi, nalomljenimi in zviti
m i nogami. Italijanski ljubitelji 
nogometa se namreč radi sa
mo na velikonočni ponedeljek 
žogajo na prostem in si zato 
tudi veselo lomijo noge.

Tako je  tudi bilo. Vstopila 
sva v lepo čakalnico, kjer je  bilo 
že vsaj pet Maradon, ki so sto
kali in potrpežljivo čakali, da jih 
medicinska sestra, ki je  mislila, 
da je Sharon Stone, pokliče na 
pregled. O  kaki prvi pomoči, ki 
naj h i pomenila hitro pomoč, 
seveda ni bilo govora.

S Tino sva potrpežljivo čaka
la, poslušala stokanje Ronaldov 
in Maradon iz Spodnje Furlanije.

Potem je  prišla tista medi
cinska sestra, ki je mislila, da 
je Sharon Stone, a to ni bila,

problem je  bil samo v tem, da 
smo vsi to vedeli, da ni, le ona 
ne, in nam je  povedala jasno

i in glasno: "Sedaj imamo urgen
co, gremo ven in vi boste malo 
počakali!" In sta z dr. Cloone- 
yem sedla v rešilni avtomobil 
in odbrzela nekam, za njima je  

j šel še en rešilec.
In smo seveda čakali. Na

bralo se nas je  več kot tride
set: deček z o tolčeno glavo, 
gospa, ki ni mogla dobro diha
ti, desetina Maradon, ki so jim  
vsem zatekale noge, nekate
rim v gležnju, drugim  v kole
nu, tre tji pa so jo  imeli vidno 
zlomljeno. Bili so tudi taki, ki 
so prišli samo čakat, med nji
m i tudi ostarela Catherine De- 
neuve, ki je  prišla v čakalnico 
tako, da smo vsi razumeli, da 
je  ona nekaj več kot mi, nava
dni smrtniki. Skoda, da tega ni 
razumel nihče, n iti zdravnica 
ne, ki j i  je  samo utrujeno rek- 

| la, naj se postavi v vrsto.
In smo čakali in čakali, gle

dali in soustvarjali film  življe
nja, čakali in čakali.

Medtem so pripeljali nekaj 
polomljenih ljudi, žena m i je  
pripeljala v bolnišnico prenosni 
telefonček in odšla, čez pet mi
nut m i je  iz avta že telefonira
la, da je v križišču pri vasici Sco- 
dovacca prometna nesreča "in 
sta dva v avtu in ju  bodo goto
vo k vam pripeljali!" In res se je  
zgodilo, da je  sestra Sharon 
spet prišla s pokončno hrbet- 
nico ven, še enkrat povedala, 
da bomo čakali, in spet z dr. 
Clooneyem odbrzela novim  
urgencam naproti.

Kako lepo, da so tudi taki 
med nami!

In smo čakali, Tina ni stoka
la, zraven naju je  fant, ki je  pri
peljal enega od Maradon z zvi
tim gležnjem, telefoniral mami 
obetavnega Maradone: "Ne, 
gospa, ne, gospa, nismo p ili 
vina, ne gospa, samo malo 
piva smo spili, ampak malo!" 
A se je  videlo, da je  Marado- 
na p il veliko piva in je  zato na 
k lop i u tru jeno  z z lom ljeno  
nogo zaspal.

In smo čakali.
Potem so pripelja li pone

srečence, eden je  jokal, drugi 
vzdihoval. Tina ni rekla ničesar, 
tiho je  trpela zraven, čakali 
smo. Maradona, ki je  utrujen 
od piva in druge tekoče hrane 
zaspal, se je  po dobri uri kar 
naenkrat zbudil, se stresel in 
se kar presenečen zavedel, da 
je  v čakalnici bolnišnice, in 
tud i tega, da ima še vedno 
zlomljeno nogo.

Čakali smo vsi, čakali smo 
dolgo.

Po štirih urah in po l so naju 
s Tino poklicali v ambulanto, 
kjer je  utrujena in vsega nave
ličana zdravnica s takim i po
dočnjaki, kot jih  nisem videl že 
leta, samo zapisala, da naj na
šo "Tino pripeljemo naslednji 
dan na rentgensko slikanje, 
češ da najbrž ni nič hudega. "

Šla sva domov, po  petih  
urah in več čakanja.

Naslednji dan je  čakala s 
Tino žena Adriana. Šli sta zju
traj takoj po sedmih, domov 
sta prišli malo pred 13. uro. 
Tini so v bolnišnici roko konč
no le slikali, ugotovili, da ima 
zlomljene prstke desne roke 
tik pod členki in j i  dali mavec, 
na katerega sta seveda z ženo 
čakali še uro. Da se slučajno 
ne hi odvadili čakanja! 

paljk@noviglas. it

majo mnogo izkušenj, a bodo 
z elanom in voljo lahko premo
stili vsako morebitno težavo.

Za konec naj še omenim, 
daje organizacijski odbor po
skrbel za dva kvalitetna kon
certa skupin Rising Sun in Ba- 
liš, ki pa sta tržaški publiki že 
znana, saj sta igrala na 4. za
mejskem rock festivalu.

Petkova zora nam je ozna
nila, da je prišel čas slovesa, 
tako da smo se morali odpe
ljati domov. Pred odhodom 
pa smo drug drugemu iskre
no voščili, da bi se spet videli 
na Danskem, kjer bo drugo 
leto pri nemški manjšini po
tekal velikonočni seminar.

Matteo Feruglio

Škofijska gimnazija Vipava /  Izlet

Pa še nas obiščite!
V soboto, 5. aprila, smo se 

dijaki prvih letnikov ŠGV od
pravili na ekskurz ijo  v za
mejsko Slovenijo na italijan
ski strani. Z obiskom smo že
leli spoznati naše rojake, nji
hovo zgodovino in življenje.

Najprej smo obiskali Lan- 
darsko jam o v Beneški Slove
n iji. V to  jam o so se ljudje 
nekdaj zatekali pred nevarno
stjo. O  zgodovini, takratnih 
razmerah, pa tud i o zdajš
njem stanju znam en itos ti, 
predvsem pa o Beneški Slo
veniji, je spregovoril gospod 
G iorgio Bankič, sami pa smo 
se podali po dolgem in oz
kem rovu v notranjost jame.

Naslednja točka ogleda je 
bil stari del mesta Čedad s stol
nico, srednjeveško hišo ter ze
lo zanimivim Langobardskim 
templjem. V ta del mesta vodi 
Hudičev most, ki je dobil ime 
po mitični pripovedi, ki pripo
veduje, da je most pomagal 
graditi sam hudič, za plačilo 
pa naj bi prvi, ki bi ga prečkal, 
pripadal hudiču; a zvitost lju
di se je  tokrat pokazala tako, 
da so čez most spustili psa.

Najprijetnejši del tega po
stanka pa je bil kratkotrajen, 
a svojega časa vreden spre
hod po mestu.

Pot smo nadaljevali proti 
Reziji, m imo Humina ter Pu- 
šje vasi. Imeli smo srečo, da 
smo lahko prišli v Rezijo, saj 
so na pobočju ob cesti, ki pe
lje v Rezijsko dolino, šele prej
šnji dan pogasili zadnje og
njene zublje, zaradi katerih je 
bila cesta nekaj dni zaprta.

Domneve, da so Rezijani 
res prijetni in nič manj prijaz
ni ljudje, so s svojim gostolju
bjem in sprejemom radoved
nežev s toplim  nasmehom na 
ustih tokrat tudi potrdili. Že 
ob prihodu smo bili deležni 
prijaznega pozdrava gospe 
Luigie Negri, ki nam je "po- 
romunjala" v rezijanščini, na
to pa nas popeljala v muzej 
rezijanske zgodovine. Sledila 
je predstavitev same pokraji
ne ob diapozitivih, ki pa se je 
zelo razlikovala od navadnih 
predstavitev, saj smo ob kon
cu vsi stali na nogah in se vr
teli ob poskočnih ritm ih re
zijanske glasbe.

No ja, plesa smo že precej 
vešči, za tekoče "rom un ja - 
nje" pa bo potrebno mnogo 
več časa! Zakaj, pa naj osta
ne skrivnost do vašega obiska 
te male, a v svoji lepoti nepre
cenljive doline.

Andreja Gregorič, J.b

Objava udbovskega gradiva na internetu

Stališče Slovenske 
konference SSK

Objava udbovskega sezna
ma imen, za katero je poskr
bel častni konzul RS gospod 
Dušan Lajovic, je v slovenski 
javnosti zbudila različne od
meve, med drugim smo slišali 
celo za predlog, da je treba 
zoper storilca ukrepati, ker da 
je zagrešil protizakonito raz
krivanje osebnih podatkov. 
Pri tem se pozablja, da so se 
ti podatki zbirali in uporabljali 
v času, ko zasebnost sloven
skih državljanov zakonsko 
sploh ni bila varovana, in da 
zato tudi njihova objava ne bi 
smela biti sprožilo uradne de
javnosti republiškega inšpek
torja za varstvo osebnih po
datkov v smislu cenzuriranja 
gradiva s svetovnega spleta ali 
v smislu ukrepanja zoper go
spoda Lajovica. Nasprotno - 
gre za zgodovinsko okolišči
no, ki jo  je treba izrabiti za šir
šo seznanitev slovenske jav
nosti z udbovskim dosjejskim 
gradivom; s tem bi odpravili 
možnost, da bi redki posa
mezniki, ki so si večji ali manj
ši del gradiva okoli leta 1990 
protizakonito prilastili, te po
datke izrabljali za izsiljevanje 
in politične pritiske na posa

meznike, omenjene v dosjejih 
in seznamih. Slov. konferen
ca SSK meni, da je objava na 
in te rne tu  načelno koristna, 
res pa je, da je objavljeni sez
nam v marsičem nejasen in 
neurejen, saj so pomešano 
navedena tako imena udbov
skih žrtev (oseb, ki so bile za
sledovane, zasliševane, pre
ganjane...) kakor tudi imena 
udbovskih storilcev (zbiralcev 
in uporabnikov podatkov o žr
tvah ), pomen šifer pa ni poja
snjen. Taki nejasni podatki bi 
posebno pri manj poučenih 
ijudeh u te g n ili povzroča ti 
zm otno sklepanje in sodbe o 
nekaterih osebah (tudi poli
tično izpostavljenih), to  pa bi 
omogočalo številne manipu
lacije v predvolilnem času. Dr
žavni organ naj zato namesto 
cenzuriranja ali ukrepanja zo
per gospoda Lajovica poskr
bijo za objavo dodatnega ud
bovskega gradiva, da se bo npr. 
pojasnil pomen vseh števil
skih šifer in vsebine dosjejev. 
To bi b ilo navsezadnje tudi v 
duhu resolucije Sveta Evrope
o totalitarnih režimih št. 1096.

Franci Feltrin, predsednik 
Slovenske konference SSK
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Afera v Sloveniji

Z zakonom poskrbeti, da ne bo 
prihajalo do zlorab!

Milijon Slovencev na seznamu internetne strani “udba.net”
Slovensko javno mnenje, 

predvsem pa razne funkcio 
narje in po litično  elito, sedaj 
razvnema spletna stran, na 
kateri so objavljena imena 
več kot m ilijon  prebival
cev Slovenije, ki jih  je v 
obdobju prejšnjega reži
ma obravnavala Služba 
d ržavne va rn o s ti, bo lj 
znana kot Udba, ta jna 
po litična  polic ija . O b ja 
vil ga je Dušan Lajovic, 
p ripadn ik  m onarh is tič 
nega krila  medvojnega 
p ro tifaš is tičnega  g iba 
nja v Ljubljani, po vojni 
begunec in političn i opo
rečnik, zdaj pa bogat po
slovnež v Avstraliji in ča
stni konzul S lovenije v 
Novi Zelandiji. V izjavah, 
ki jih  je v zadnjih dneh 
dal slovenskim tiskanim  
in e le k tro n sk im  m ed i
jem , poudarja , da je  z 
o b ja vo  seznam ov p r i
speval k razčiščevanju 
slovenske preteklosti, zlasti 
pa pokazal na krivce zlorab, 
nasilja in kršenja človekovih 
pravic, kar je  izvajala Udba. 
Dušan Lajovic bo o tem  v 
kratkem izdal tud i kn jigo.

Na omenjenem seznamu 
so ljudje, ki so jih  kakorkoli 
obravnavali o rgan i za no
tran je  zadeve in obsodbe. 
Udba jih  je vključila  v svoje 
sezname in spiske, v njih pa 
naj bi b ili tud i resnični ali pa 
le dom nevni agenti oz. so
delavci ta jne po litične  po li

cije. Seznam na spletni stra
ni je nasploh v m arsičem  
dvoum en, nejasen in vse
buje, denim o, tud i osebe, ki 
so že zdavnaj umrle.

V Sloveniji so se na om e
njeno spletno stran, iz kate
re izhaja, da je  ta jna kom u
n is tična  p o lic ija  nadzira la  
več kot po lov ico  d ržav lja 
nov, odzvali različno. Jože 
Bogataj, glavni inšpektor za 
varstvo osebnih podatkov, 
je slovenskim  in te rne tn im  
p o n u d n ik o m  n a ro č il, naj 
preprečijo  dostop do splet
ne strani, češ da so na njej 
naslovi in d rug i podatk i o 
prebivalcih Slovenije, "ka r je 
v nasprotju z veljavnim  za

konom  o varstvu osebnih 
podatkov". Na seji kom isije 
državnega zbora za nadzor 
nad varnostnim i in obvešče
valn im i službami so zahte

vali poročilo  o stanju ta j
nih arhivov Udbe, tako v 
preteklosti kot sedaj, ter 
tud i ocene o tem, kak
šen v p liv  bi om en jen i 
seznam z naslovi več kot 
m ilijona Slovencev (ne
kateri za celoten prim er 
uporab lja jo  naziv afera, 
ki pa po našem m nenju 
ni ustrezen) lahko imel 
za nac iona lno  varnost 
Slovenije. V raziskovanju 
ozadja, podrobnosti in 
dom nevn ih  nam er D u
šana Lajovica, ki je  sicer 
zelo zaslužen za osamo
svojitev Slovenije, sode
lu je jo javna polic ija , kri
m in a lis t ič n a  p o lic i ja , 
Slovenska obveščeval- 
no-varnostna agencija in 
okrožno  državno to ž il

stvo v L ju b lja n i. D ire k to r 
a rh iva  S loven ije  V la d im ir  
Žum er je  po objavi seznama 
opozoril, da ta ustanova, to 
rej slovenski arhiv, hrani Iri 
če trtine  podatkov, ki so na 
spletni strani, vsi pa so od
p rti za vpogled in oceno pri
zadetih.

Med znanim i osebnostmi 
iz levega in desnega o b 
m očja slovenske politike, ki 
so na seznamu na om enjeni 
spletni strani, so predsednik 
države dr. Janez Drnovšek,

predsednik državnega zbo
ra Borut Pahor ter Barbara 
Brezigar, že preprič ljivo  za
nikali, da bi im eli stike z U d
bo. Prve žrtve objavljenega 
seznama pa u tegne jo  b iti 
nekateri posamezniki, ki bi 
se po tegova li za s lužbo v 

I zvezi NATO.
V slovenski po litik i sogla- 

j  šajo, da se je  veliko arhivov 
oz. dosjejev nekdanje Udbe 
" iz g u b ilo " , se pravi, da so 
b ili uničeni ali pa odtu jen i. 
"Posamezniki so omenjeno, 
sicer državno gradivo, od
našali kar v kovčkih, ki jih  
zdaj ni n ik je r", opozarja jo  
na pogovorih oz. tem atskih 
razpravah na te leviz iji. Ve
liko gradiva naj bi b ilo  tudi 
v Beogradu, "kam or ga je 

; slovenska Udba zelo vestno 
pošilja la", ko l je  med nekim 
pogovorom  na Pop TV opo
zoril Janez Janša (na sliki). 
P o litičn e  s tranke o p o za r
ja jo, da obravnave om enje
nega seznama m ilijona pre
bivalcev Slovenije na splet
ni strani in vloga Udbe ne bi 
smele postati osrednja tema 
s lovenske p o lit ik e  v le tu  
2003. Predsednik SDS Janez 
Janša je 24. aprila med de
bato na Pop TV napovedal,

; da bo njegova stranka v par
lam ent vložila predlog zako
na, s katerim  naj bi končno 
op rede lili odnos Slovenije 
do U dbe in njenega de lo
vanja.

Marjan Drobež

Začetek varčevanja

Spremembe državnega 
proračuna

Nadškof Rode ocenjuje rezultate popisa prebivalstva 2002
V slovenski po litik i se vr

stijo  nekateri dogodki, ki ka
žejo na težave in zaplete v 
razvoju države in družbe. O- 
pozicija je zadovoljna, ker je 
aprilsko zasedanje državne
ga zbora prvič neposredno 
prenašala mreža lokalnih te
levizij, s čimer je bila izpolnje
na ena od njenih zahtev za 
dem okratizacijo  oblasti. Po 
dolgih letih pogajanj so de
lodajalci in sindikati, ob pod
pori in spodbujan ju  vlade, 
podpisali socialni sporazum, 
ki naj bi postavil temelje za 
enakomernejši in bolj social
no usmerjen družbeni in go
spodarski razvoj Slovenije.

Iz kronike pomembnejših 
dogodkov v prejšnjih dneh 
om enjam o oceno lju b lja n 
skega nadškofa dr. Franca 
Rodeta (na sliki) o predstav
ljen ih rezu lta tih  popisa pre
bivalstva leta 2002. Kot je po
kazal popis, se je  nam reč 
število opredeljen ih  ka to li
čanov v preteklih desetih le
tih zmanjšalo, in sicer z 72% 
leta 1992, na 58% lani. Na

t.i. potresni maši, 20. aprila, 
je nadškof opozoril, "da  gle
de na to, kako je popis po
tekal, koliko je b ilo  m ahina
cij, lahko dvom im o o vred
nosti š tev ilk . Bil sem 
sam priča, kako so lju 
dem  g ro z ili s cerkve
nim davkom, če se bo
do izjasnili za katolike, 
češ da jim  bo Rode po
slal položnice. G roz iti 
p re p ro s tim  lju d e m  z 
davkom je nesramno.
Tudi pop isova lc i so v 
več prim erih  ljud i pre
p riča li, na j g lede ve
roizpovedi molčijo. O b
last si česa takega ne bi 
smela privoščiti".

Socialne razmere v 
S loveniji so slabe, saj 
ve lik  del preb iva lstva  
živi v revščini, zato tudi 
ni radosti in veselja na 
prvom ajskih srečanjih 
in zborovanjih. Delo kot da 
ni več vrednota, ki ljud i ple
m eniti in jih  duhovno boga
ti, ampak je postalo zgolj pri
pom oček za preživetje v tej

družbi hlastanja in pehanja 
za dobrinam i. Tega dejstva 
na vseh proslavah in srečanjih 
ob 1. maju, tudi na trad ic io 
nalnem srečanju delavcev v

O patjem  selu na Krasu, niso 
m ogli izn ič iti oz. p rik riti.

Sicer pa je 1. maj v Slove
n iji prinesel nekatere nove 
podraž itve , finančn i m in i

s te r D ušan M ra m o r pa v 
prazničnih dneh (v Sloveniji 
m e dna rodn i p razn ik  dela 
p ros lav lja jo  1. in 2. m aja) 
snuje pred log poprave (re
balansa) državnega pro ra 
čuna za tekoče leto. Predlog 
mora pripraviti do 8. maja, 
potem  pa bosta o spreme
njenem proračunu razprav
ljala vlada in parlam ent. Na 
finančnem  m inistrstvu so na 

osnovi napovedi Ura
da za m akroekonom 
ske analize in razvoj, 
nazadovan ja  g o sp o 
darske rasti v državah 
EU, s katerim i je Slove
nija tesno povezana, in 
tu d i sp ričo  zn iža n ja  
p r ih o d k o v  v d ržavn i 
p ro račun , iz računa li, 
da bodo le tošn ji p ro 
računski p r ih o d k i za 
30,7 m ilija rde  tolarjev 
n ižji od tis tih , ki so bili 
sprva pričakovani. Tudi 
p ro računsk i p rim a n j
k lja j se bo predvidom a 
povečal na 1,29% bru
to domačega pro izvo
da. Slovenija se to re j 
n a h a ja  p re d  n o v im  

obdobjem  varčevanja, zara
di česar bo potrebno zlasti 
v javn i upravi zn iža ti tud i 
plače.

M.

Izobraževalna dejavnost

Politehnika v Novi Gorici bo 
usposabljala mlade iz EU

Projekt o problematiki usedlin živega 
srebra v tržaškem zalivu

Služba za odnose z javno
stm i visokošolskega zavoda 
Politehnika v Novi Gorici je 
časnikarjem, tudi dopisniku 
Novega glasa, poslala po
ročilo o znanstveni, razisko
valni in izobraževalni dejav
nosti zavoda, ki sega tud i v 
širši evropski oz. v svetovni 
prostor. Poudarjeno je, "da 
Politehnika svojo raziskoval
no aktivnost dopo ln ju je  in 
nadgrajuje z vključevanjem 
v skupne m ednarodne ra
ziskovalne projekte, ob sode
lovanju s številnimi univerza
mi in raziskovalnimi ustano
vami iz Evrope, ZDA in Ja
ponske. V okviru šestega pro
gramskega okvira Evropske 
unije so raziskovalci Politeh
nike aktivno vključeni v usta
navljanje več raziskovalnih 
konzorcijev, tudi v tistega za 
usposabljanje m ladih razi
skovalcev iz držav članic EU. 
Politehnika je nedavno pri
dobila Erasmus univerzitet
no listino, ki ji omogoča iz
vajanje aktivnosti evropske
ga povezovanja na področju 
visokega šolstva. N jenim štu
dentom in profesorjem je s 
tem om ogočeno, da se akti
vno vk ljuču je jo  v študijske 
aktivnosti na drugih evrop

skih univerzah. Prav tako bo
do slušate lji iz univerz na 
obm očju EU lahko študirali 
na Politehniki".

V sodelovanju z dansko 
univerzo Roskilde je v tem 
študijskem  letu na Dansko 
odpotovala prva skupina štu
dentov Politehnike, k nam pa 
je prispela že druga skupina 
danskih študentov z Univer- 
sity od Southern Denmark v 
Esbbjergu. Na Politehniki v 
Novi Gorici se bo do mese
ca maja izm en ja lo  skupaj 
osem danskih študentov v 
treh skupinah. Z našimi štu
denti univerzitetnega študij
skega programa O kolje de
lajo v okviru obveznega sku- 

! pinskega projekta. Le-ta ob
ravnava problem atiko used
lin oz. ostankov živega sre
bra v tržaškem zalivu, ki so 
posledica preteklega de lo
vanja rudnika živega srebra 
v Idriji. "Š tudentje preučuje
jo predvsem ocene tveganja 
in možnosti sproščanja žive
ga srebra, ki se nahaja v mor
ju, tud i glede na morebitne 
posege v okolje, ki bodo po
trebni ob predvideni gradnji 
nove h itre železniške proge 
v tržaškem zalivu".

M.

Dobro se razume z nadškofom 
dr. Francem Rodetom

Za dr. Janeza Drnovška je 
duhovna plat pomembna

V novi številki mesečnika 
za ku ltu ro , p o lit iko  in go 
spodarstvo Am pak, ki jo  iz
daja založba Nova revija v 
L jubljan i, je ob javljen tud i 
da ljš i pogovo r s p redsed
n ikom  S lovenije, dr. Jane
zom  D rnovškom . V n jem  
razlaga in u tem elju je  svoja 
m nenja o na jpom em bne j
ših v p ra š a n jih  s lovenske  
družbe in države, tud i kar 
zadeva  v o jn o  v Ira ku  in 
umeščanje države v medna
rodne odnose. Poudaril je, 
"da članstvo v EU in zvezi 
NATO pom enita, da je naša 
prihodnost začrtana v druž
bi držav, s katerim i de lim o 
dem okra tične  vrednote  in 
c ilje . G lo b o ko  verjam em , 
da je  to  izbira, ki nas pelje 
v bo lj stabilen svet, v boljšo 
p rihodnost S lovenije". Kar 
zadeva  ra z p o lo ž e n je  do  
ZD A, pa pričaku je , "da  se 
bo v p rihodn je  izbo ljša lo . 
Vendarle gre za dem okra
tično in m ogočno državo, ki 
je  dala og rom no  svetu, za 
državo, ki smo jo  občudo
vali in ji b ili p rip rav ljen i sle
d iti" .

N ekoliko presenetljiva in 
nenavadna pa je  izjava, "da  
je po litika  zanj postala manj 
pom em bna. Pač pa je po
m em bna postala duhovna 
p la t ž iv ljen ja . Precej se uk
varjam  z duhovn im i v id ik i 
ž iv ljen ja , zaenkrat ne kot z
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re lig io zn o  prakso. Razm i
šljam in berem . M ate ria lno  
pa v m ojem  vrednostnem  
sistemu ne igra posebne ve
like vloge, to liko , kot je  po
tre b n o  za ž iv lje n je . M o ja  
bolezen je spodbudila  d ru 
gačno razm išljan je . Ko se 
soočiš s tako resno bolez
n ijo , z m o žn o s tjo  b ližn je  
sm rti, začneš bo lj in tenz iv
no razm iš lja ti o sm islu in 
zdravem  načinu ž iv ljen ja . 
Kot rečeno, po litika  posta
ne manj pom em bna". Ča
snikar Jože Možina, ki je pri
p rav il in te rv ju  s p redsed
n ikom  Slovenije, ga je  tud i 
vprašal, če mu je ljub ljanski 
nadškof in slovenski m etro 
p o lit dr. Franc Rode, "s ka
terim  je v dobrih  odnosih, 
zan im iv sogovornik tud i po 
d u h o vn i p la ti" . D r. Janez 
Drnovšek je odgovoril: "Res 
je, gospod Rode je zanim iv, 
p rije ten  sogovorn ik, z n jim  
se dob ro  razum em ".

DRUŠTVO ARS iz Bovca in 
Goriška M ohorjeva družba 
v a b ita  v so b o to , 3. m aja 
2003, ob 20. uri v Slomškovo 
dvorano v Bovcu na predsta
vitev knjige: Pierluigi Bellavi- 
te V strugi izbrušeni kamni. 
Knjigo bo predstavil predse
dnik G M D  dr. Oskar Simčič.
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Vpr.: Zadnja leta prijav
ljam svoje davke z obrazcem 
730. Rad bi vedel, ali je le
tos glede te kakšna novost, 
saj se v Italiji vedno kaj spre
minja, kar potem dela pre
glavice preprostim ljudem. 
Sploh bi rad kakšno infor
macijo več o omenjenem  
obrazcu. Hvala za odgovor.

O dg.: Letošnja poeno
stavljena davčna prijava 730 
se le malenkostno razlikuje 
od istovrstne prijave prej
šnjega leta. Največja novost 
je dejstvo, da ne m orem o 
več predstaviti prijave v li
rah, temveč samo v evrih. 
Ravno zaradi tega imamo 
na razpolago samo obrazce 
svetlo modre barve. Druge 
novosti pa se nanašajo na 
davčne odbitke za otroke, ki 
jih ima davčni zavezanec v 
davčno breme. Te odbitke 
pa izračuna pooblaščeni 
urad sam, davčni zavezanec 
mora na prvi strani obrazca 
navesti davčno kodo zakon
ca, tudi če ni v davčno bre
me, in vseh družinskih čla
nov, ki so davčnemu zave
zancu v breme. Družinski 
član je davčnemu zavezan
cu v breme, če njegovi do
hodki ne presegajo 2.840,51 
evrov letno.
Is to č a s n o  
mora nave
s ti, k o lik o  
mesecev so 
b ili v davč
no breme in
če imajo ti družinski člani 
manj kot 3 leta. O dbitek za 
otroke razdelita oba starša, 
ki m orata v obrazcu 730 
iz jav iti, v kolikšni meri je 
otrok v breme vsakemu iz
med njih. Najbolj naravno 
je, da oba (oče in mati) izja
vita, da je otrok vsakemu v 
breme 50%, tako bosta ime
la oba pravico do polovične
ga odbitka. V nekaterih pri
merih pa se starša odločita, 
da je otrok v davčno breme 
samo enemu, v tem prime
ru bo davčni zavezanec izja
vil, da je otrok njemu v bre
me 100%, drugi pa, da sploh 
ni v breme. O troc i so star
šem v davčno breme, tudi 
če ne živijo z njim i.

Poleg tega so od le to 
šnjega leta uvedli še druge 
odbitke:
- dodatn i odb itek, če je v 
družini kak prizadet otrok;
- dodatni odbitek za stroške 
prevajanja za gluhoneme;
- dodatni odbitek za stroške 
vzd rže va n ja  in vo d e n ja  
pod je tn iškega  otroškega 
vrtca.

O d letošnjega leta ve
ljajo tudi nova pravila za ko
ristenje odbitka v višini 36% 
stroška za pop rav ila  o b 
stoječih zgradb. Do letos je 
lahko davčni zavezanec iz
bral, ali si bo znesek odbi- 
val 5 ali 10 let. Od letos dalje 
m orajo vsi dakoplačevalci 
nujno izbrati daljšo varian

to, kar pomeni 10 let. Rav
no tako veljajo nova pravila 
glede najvišjega dovoljene
ga zneska, ki se je seveda 
precej znižal.

Marsikoga pa je  gotovo 
presenetilo tudi dejstvo, da 
lahko predstavijo svoj obra
zec pooblaščenemu uradu 
(CAAF) do 15. junija (oz. do 
16. junija, saj je 15. junij ne
delja).

Vpr.: Rad bi vedel kaj več 
o slovenskih obrazcih za da
včno prijavo. Vem, da ob
staja npr. slovenski obrazec 
730. Prijavo že več let od
dajam v krajevnem poob
laščenem uradu ene večjih 
sindikalnih organizacij. Za
nima me, ali se lahko tam 
predstavim s slovenskim 
obrazcem. Kaj naj naredim, 
če tam ni nikogar, ki zna 
slovenščino? So možni kak
šni zapleti v zvezi s tem? 
Občutek imam namreč, da 
se veliko naših ljudi odloča 
kar za italijanski obrazec, 
"ker je manj komplicira
no"... Hvala.

O dg.: M is lim , da bi z 
obrazc i v s lovenščin i ne 
smelo biti preveč težav, tudi 
če v k ra jevnem  p o o b la 
ščenem uradu ni nobenega

OBRAZEC 730/2003 dohodki 2002
poenostavljena prijava za zavezance, ki upor
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uradnika, ki obvlada slo
venščino. Slovenski obrazec 
se od italijanskega razlikuje 
samo po jeziku, ne pa po 
vsebini. To pom eni, da je 
npr. vrstica C1 popolnoma 
enaka v slovenski kol v ita
lijanski, nemški ali francoski 
verziji.

Uradnik, ki slovenščine 
ne obvlada, si bo pač poma
gal s črkami in številkami, ki 
označujejo vsak posamezen 
razdelek, lahko pa bi se zgo
dilo, da bo pri sprejemanju 
slovenskega obrazca ner
gal, češ da ne razume. V 
tem prim eru je dovolj, da 
mu dokažemo, da sta ob
razca v slovenščini in v ita
lija n šč in i enaka in da si 
lahko pomaga s črkami in 
številkami.

Verjamem pa, da je iz
polnjevanje italijanske ver
zije "m an j kom plic irano", 
saj so vsa m inistrska navo
dila, potrdila o prejetih do
hodkih in o odb itn ih  izda
tkih v italijanščini in prek
lapljanje z enega jezika na 
drugega ni potrebno. Z u- 
porabo obrazca v sloven
skem jeziku pa izkazujemo 
svoj narodni ponos in obe
nem uveljavljamo pravico, 
ki nam jo  obstoječa zako
nodaja nudi.

Zato je prav, da se malo 
p o tru d im o  in iz p o ln im o  
obrazec v svojem m ater
nem jeziku.

Občni zbor Zadružne kraške banke

V načrtu tudi dodatna širitev 
poslovanja v središču Trsta

Podpisan dogovor o sodelovanju

Za skupno reševanje težav
Slovenija se povezuje z 

deželo Furlanijo-Julijsko kra
jino  tudi na kmetijskem po
dročju. Predstavniki Kmetij
sko gozdarske zbornice Slo
venije so v četrtek, 24. apri
la, v prostorih Tržaške trgo 
vinske zbornice podpisali do
govor o sodelovanju z Dežel
no zvezo neposrednih obde
lovalcev C o ld ire tti - tako kot 
so na žacetku aprila podo
ben sporazum podpisali že s 
Kmečko zvezo. O rganizaciji 
si bosta odslej pomagali pri 
reševanju problemov, ki so 
na obm očjih , kakršni sta Slo
venija  in Furlan ija -)u lijska  
krajina - kar se tiče kmetijstva - 
precej slični. Problemi, ki jih

srečujejo kmetijska podjetja 
so tako na eni kot na drugi 
strani meje podobni. Se bolj 
pa bodo postala slična ob 
vstopu Slovenije v Evropsko 
unijo - je na slovesnosti ob 
podpisu protokola poudaril 
predsednik Km etijsko goz
darske zbornice Peter Vrisk. 
Zvezo neposrednih obdelo
valcev sta predstavljala de
želni predsednik C laudio Fi- 
lipuzzi in deželni ravnatelj 
O liv iero  della Pica. Predsed
nik Tržaške zveze neposred
n ih  o b d e lo va lce v  D im itr i 
Žbogar je  pozitivno komen
tiral podpis dogovora, saj je 
iz pogovorov s predstavniki 
obeh organizacij imel vtis, da

bodo lahko slovenski kmeto
valci na italijanski strani meje 
resnično (in ne samo na pa
p irju ) postali most med obe
ma km etijsk im a o rgan iza 
cijama. Če bo res tako, se bo 
izkazalo že v naslednjih me
secih, ko bosta Deželna zve
za neposrednih obdelova l
cev in Kmetijska gozdarska 
zbornica Slovenije p rired ili 
skupen posvet, ki bo imel 
mednarodne razsežnosti, in 
sicer o kmetijski po litik i Ev
ropske unije, o njenih sred
n je ročn ih  sprem em bah, ki 
jih predlaga evropski kom i
sar za kmetijstvo Fishler, in 
o vplivu vstopa Slovenije v 
Evropsko unijo.

Gostje iz Slovenije so to
rej izrazili največje zanima
nje za izmenjavo inform acij 
o tem, kako je v Evropski uniji 
organiziran kmetijski sektor, 
predvsem kar se tiče možno
sti črpanja sredstev iz struk
turn ih skladov Unije. G oto
vo pa bodo od sodelovanja 
imeli velike koristi tudi pred
stavniki Deželne zveze nepo
srednih obdelovalcev, saj je 
Kmetijsko gozdarska zborni
ca Slovenije zelo dobro orga
nizirana in ima odlične stro
kovne službe, zato bodo lah
ko njihove izkušnje dragoce
ne tudi za kmetovalce na ita
lijanski strani meje.

Breda Susič

Zadnji čas za setev

Blitva, nezahtevna in hvaležna
zelenjava

Na našem zelenjavnem vrtu naj bo vedno tudi nekaj 
prostora za eno izmed različnih sort blitve

Blitva (v naših krajih tej ze
lenjavi pravimo tudi blede, z 
italijansko besedo, ki pa smo 
jo  vzeli za svojo, m o
goče, ker so listi te ze
lenjave bledo zeleni) je 
zelenjadnica, ki pripa
da d ruž in i lobodovk. 
Poznamo več vrst in 
so rt te p o v rtn in e . V 
glavnem poznamo dve 
skupini: srebrnolistna 
blitva in listna blitva za 
rezanje. Prva ima sred
nje velike do velike li
ste bolj temne barve in 
z odebeljenim  listnim  
pecljem. Pobiramo jo 
tako, da liste trgam o.
Listna blitva pa ima ko
maj poudarjene listne 
peclje in ima naguba
ne lis tne ploskve. Li
stno blitvo režemo. Bli
tva ima veliko hranilnih 
snovi: bogata je  z A in 
C vitam in i ter vsebuje veliko 
mineralov, kot na prim er ka

lij, mangan, železo in kalcij.
Podobno kot druge lobo- 

dovke, tud i b litva uspeva v

zmerno toplem  podnebju in 
je zato je tudi naše podnebje

prim erno za gojenje blitve. 
Blitva je tudi manj obču tlji
va na nizke tem perature od 

šp inače, za to  jo  us
pešno go jim o v hlad
nem, zm erno toplem  
in vročem  podnebju. 
D obri rasti blitve prija
ta sončna lega ter g lo
boka in dobro gnojena 
tla. B litvo ne sejemo 
dve le ti zapo red  na 
istem mestu, po m o
žnosti pa naj sledi plo- 
dovkam, kapusnicam 
in stročn icam . Na ta 
način dob ro  izkoris ti 
g n o jilo  oz. h ra n iln e  
snovi pre jšn jega po 
sevka.

Blitva kali že, ko ima 
zemlja 6 do 8 stopinj 
Celzija, optimalna tem
peratura pa sega ok
rog 25 stopinj Celzija. 
Zelenjadnica se dobro 

razvije pri enakomerni oskr
bi z vodo, obenem pa potre

buje tudi veliko zračne vlage. 
Tla za gojenje blitve naj bodo 
humusna, srednje težka in 
naj zadržujejo vlago. Preveč 
težka tla niso primerna, po
vrtn ina namreč orumeni, ker 
nima dovolj zraka v zem lji in 
se lahko tudi osuši.

Blitvo sejemo neposredno 
na prosto. Pri nas jo  običajno 
sejemo od konca marca do 
konca aprila ali začetka maja 
in nato od konca avgusta do 
srede septembra. Blitvo pobi
ramo v maju in juniju  ter v 
septem bru in ok tob ru . Za 
kvad ra tn i m ete r površ ine  
bomo potrebovali 2 g seme
na. Sejemo 1 do 2 cm globo
ko in po setvi zemljo potlači
mo. Blitvo sejemo na sončno 
lego, vsekakor pa ne prezgo
daj, ker gre sicer rada v cvet.

Pri p reve lik ih  ko lič inah  
dušika lahko blitva kopiči ni
trate v pridelku. Zato ne sme
mo pretiravati z gno jili. Po 
potrebi, prib ližno mesec dni 
po sejanju, posevek redčimo.

Blitvo režemo, ko ima 6 
do 8 listov. Na ta način ima 
pridelek manj nitratov. Listno 
b litvo  lahko obiram o posto
poma in jo večkrat režemo. 
Srebrnolistni b litv i pa trga
mo liste.

DAVČNI KOTIČEK
Mara Pctaros

Naša zvesta sodelavka dr. Mara Petaros, 
ki je pred dvema letoma odgovarjala na 
vprašanja naših bralcev o novi valuti evru, 
začenja s to številko našega tednika odgo
varjati na vprašanja o davčnih prijavah. Vsi, ki imate 
dvome in pripombe ali želite kakšno pojasnilo v zvezi s 
to problematiko, ste vabljeni, da nam posredujete vpraša 
njapofaxu(0481 548808) ali e-mailu (gorica@noviglas.it) 
ali kar po pošti (Novi glas, Travnik 25,34170 Gorica). C U M T 0  COOPf RATIV0 D IL C I M O  

ZADRUŽNA K R A lKA  BANKA

OBČNI ZBOR 
ASSEMBLEA DEIS0CI

V nedeljo, 27. ap
rila, je v Športno-kul- 
turnem centru v Zgo
n iku po teka l redn i 
ob čn i zb o r č lanov 
Zadružne kraške ban
ke. Danes edini slo
venski bančni zavod 
na Tržaškem  k lju b  
splošni gospodarski 
recesiji, ki je prevla
dovala v letu 2002, 
lahko beleži uspešno 
in obetavno poslov
no leto, kar sta v svo
jih poročilih posredo
vala okoli 1.200 zbra
n im  č lanom  pred-

d . i  FO TO  K R O M An ik  up ravnega
odbora D ragotin  Danev in se tiče finančnega poslova- obračun na podlagi nabira-
ravnatelj Klavdij Brajnik. Kar nje, gre be lež iti poz itiven  nja novih v log  in pode lje 

vanja novih  k re d i
tov, banka je med 
tem časom razširila 
svoj delokrog z od
prtjem  nove podruž
nice v O b rtn i coni 
D olina, sicer pa je 
opravila  investic ije  
na celotnem terito 
riju, kjer posluje (v 
prvi vrsti je poslova
la z obrtn ik i in mali
mi p o d je tn ik i). Pri 
ZKB v p rihodnosti 
načrtujejo tudi odpr
tje ene ali celo dveh 
p o d ru ž n ic  v trž a 
škem mestnem sredi
šču, pri čemer se že 

posvečajo raziskovanju raz
nih možnosti v tem smislu.
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Alpinistična odprava F-Jk v Karakorum

Narodnostno pisana skupina alpinistov 
bo naskakovala osemtisočake

Cilj odprave so gore Gasherbrum 1 (8.035 m), 
Gasherbrum 2 (8.013 m)  in Broad Peak (8.060 m)

SUŠI - Društvo sožitja in srečevanj /  Pogovor: Erik Figelj

Na Jeremitišču brcalo žogo 
sto študentov...

Dne 19. junija bo iz Furla- 
nije-Julijske krajine krenila na
rodnostno  pisana skupina 
osmih alpinistov iz naše deže
le, ki bo poskušala zavzeti vr
hove treh osemtisočakov v hi
malajskem pogorju Karako
rum v Pakistanu. Osemtiso
čake Gasherbrum 1, Gasher
brum 2 in Broad Peak bodo 
naskakovali Nives Meroi, Ro
mano Benet, Alessandra Ca- 
nestri, MarcoTossutti, Dušan 
Jelinčič, Miroslav Chert, Luca 
Vuerich in Giambattista Gal- 
biati, se pravi alpinisti italijan
ske, furlanske in slovenske 
narodnosti kot dokaz pisane 
etnične stvarnosti F-Jk. Prav
zaprav odprava, ki so jo  poi
menovali Karakorum 2003, 
nima samo sicer samoumev
nega športnega, ampak tudi 
drug pomen: želi biti namreč 
prom ocija  za deželo F-Jk s 
prikazom enotnosti in brat
stva med njenimi različnimi 
e tn ičn im i kom ponen tam i. 
Zaradi tega jo  podpira tudi 
deželna uprava.

Osnovna zamisel pričujo
če odprave se je porodila zno
traj ožje skupine alpinistov, ki 
jo  je sestavljal alpinistični za
konski par iz Kanalske doline 
Nives Meroi in Romano Be
net. Oba imata velike hima
lajske izkušnje, saj sta osvoji
la več tamkajšnjih vrhov, Me- 
roieva pa je sploh Italijanka, 
ki je doslej osvojila največ 
osemtisočakov. Če bo izid od
prave Karakorum 2003 uspe
šen, pa bo Nives Meroi žen
ska, ki je  na svetu osvojila naj-

večje število osemtisočakov. 
Z njima sta večkrat plezala v 
H imalaji tudi druga dva čla
na odprave, Luca Vuerich s Tr
biža in Giambattista Galbiati 
iz Bergama. Drug alpinistič
ni zakonski par sestavljata 
Tržačana Alessandra Canestri 
in Marco Tossutti, ki sta lani 
osvojila vrh himalajskega o- 
semtisočaka Cho Oyu. Slo
venskega tržaškega alpinista 
in kolego Dušana Jelinčiča pa 
ni treba posebej predstavlja
ti: Jelinčič se vrača v kraje, kjer 
je že bil leta 1986 in bo med 
drugim ponovno naskočil vrh 
Broad Peaka, ki ga je takrat 
že osvojil in postal tako prvi 
a lp in ist iz F-Jk, ki je  osvojil 
osemtisočak. Edini himalajski 
novinec v odpravi je  Tržačan 
slovenskega rodu M iroslav 
Chert, ki pa je že osvojil šest 
vrhov med 5.000 in 6.000 m 
v Južni Ameriki. Člane te sku
pine druži seveda ljubezen do 
planinarjenja in alpinizma, ki 
pa se v tem primeru druži tudi 
z ljubeznijo do potovanja, na 
katerem spoznavaš drugačne 
ljudi in kulture.

Člani odprave bodo po
skusili osvojiti vrhova Gasher- 
bruma 1 in Gasherbruma 2 
brez vmesnega postanka v 
dolini. Z vrha Gasherbruma
1 se bodo tako poda li do 
Gasherbruma 2 kar po vzho
dnem grebenu (po poti, ki sta 
jo  začrtala poljska alpinista 

j  Kukuczka in Kurtyka) preko 
7.758 m visokega Junction 
Peaka. Po osvojitvi obeh vr
hov se bodo alpinisti vrnili v 
bazni tabor za kratek počitek, 
nato pa bodo naskočili vrh 
Broad Peaka. Gre za prvi po
skus te vrste v zgodovini alpi
nizma, pri čemer bodo člani 
odprave poskušali naskočiti 
omenjene vrhove v t.i. "a lp
skem stilu", se pravi z nahr
btnikom na ramenih in preno
snimi šotori ter brez jeklenk s 
kisikom in nosačev. Tak način 
plezanja je zelo naporen in 
zahteva visoko stopnjo teh
nične in atletske pripravljeno
sti ter brezhibno aklimatiza
cijo . S lednjo si bodo člani 
odprave pridob ili s postop
n im  vzpen jan jem  na višje 
kvote, kar naj bi trajalo približ
no dva tedna. Pred začetkom 
plezanja si bodo privoščili tri 
ali štiri dni počitka, nato bodo 
naskočili osemtisočake.

Udeleženci odprave name
ravajo tudi pripraviti foto in 
videoreportažo vzponov s po
m očjo digita ln ih kamer. Po
snetki bodo obogatili preda
vanja o vzponu, do katerih bo 
prišlo po vrnitvi domov, ki je 
predvidena za 21. avgust.

Ivan Žerjal

Že nekaj časa je v našem 
prostoru prisotna tudi kratica 
SUŠI, ki z japonsko narodno 
jedjo seveda nima nič skup
nega, saj je SUŠI kratica za 
društvo Slovenskih univerzi
tetnih študentov v Italiji. To 
je nestrankarsko društvo za
mejskih slovenskih študentov 
v Gorici, kot nam je na kraj
šem pogovoru zaupal pred
sednik društva Erik Figelj (na 
sliki).

Na obisk v uredništvo No
vega glasa smo ga povabili 
zato, da bi nam povedal, kdo 
so tista dekleta in fantje, ki jim 
je uspelo m inuli petek popol
dan zbrati na zelenem travni
ku v Jeremitišču sto navdu
šencev nogometa, da so zai
grali turinir, predvsem pa za
to, da so se v lepem vremenu 
lepo imeli med seboj, se po
gostili in se predvsem dogo
vo rili za nada ljn je  sode lo
vanje ob meji.

Erik Figelj je doma iz Sovo
denj, kjer je tudi predsednik 
Kulturnega društva Sovodnje, 
sicer pa na videmski univerzi 
v Gorici študira na Fakulteti za 
javne odnose in med prostim 
časom skrbi, da bi tudi SUŠI 
zažive l tako , ko t se za a- 
kademsko združenje spodobi. 

Pravzaprav bi bilo 
dobro, če bi nam za 
začetek povedal, koliko 
časa že SUŠI obstaja in 
katere smernice ima ? 
SUŠI smO slovenski univer

zitetni študentje v Gorici us
tanov ili že septem bra leta 
2000 z namenom, da bi naše 
društvo postalo najprej vez 
med slovenskimi univerzitet
niki v Gorici, nadalje bi skr

belo za sodelovanje z italijan
skimi vrstniki in tudi posku
šalo vzpostaviti trajnejše ve
zi čez mejo. Radi bi in tudi pri
rejamo take pobude, ki bi bile

dosegljive in bi tudi nagovar
jale najprej slovenske študen- 

j  te iz Gorice, nato tudi italijan
ske prijate lje in seveda štu
dente iz Nove Gorice in širše 
Slovenije. Naše društvo naj bi 
bilo torej stičišče in kraj sode
lovanja, srečevanja in pobud
v duhu sožitja in čezmejno- 
sti, jasno tudi kulture.

Koliko vas Je aktivnih 
članov p ri društvu SUŠI? 
Sedaj nas je 15, kar ni ma

lo, če vemo, da univerzitetni 
študij traja od štirih do petih 
let, da nekateri po krajšem 
postanku v Gorici odidejo tu
di v tu jino in je težko vzdrže
vati stike z vsemi. Dejstvo pa 
je, da nam to uspeva. Vseh 
petnajst nas je iz goriškega 
prostora, zamejcev torej. 

Kako to, da ste se 
odločili organizirati 
nogometni turnir 
vJeremitišču'i 
Predvsem zato, da se bolje 

spoznamo med seboj, saj so 
na tu rn ir prišle nogometne

ekipe iz Ajdovščine, nastopili 
pa sta tudi dve ekipi s Trža
škega, in sicer ekipa Kluba 
slovenskih študentov iz Trsta 
ter ekipa drugih prijateljev s 
Tržaškega, ekipa iz Brd, eki
pa KD Sovodnje ter seveda 
ekipa Štandrež-Jeremitišče. 
Morali bi priti tudi italijanski 
prijatelji, a nekaterih ni bilo 
zato, ker je minuli petek, praz
nik 25. aprila, sovpadal z ve
likonočn im i prazn ik i, prav 
tako pa niso mogli priti Tol
minci. Že dejstvo, da se nas 
je zbralo več kot sto, je vzpod
budno. Zabavali smo se. Mi 
od društva Suši pa smo pri
pravili seveda tud i glasbo, 
jedačo in pijačo. Bilo je lepo 
in najbrž moramo vseeno po
vedati, da je na koncu slavila 
ekipa Kluba slovenskih štu
dentov iz Trsta, ki je po stre
ljanju enajstmetrovk ugnala 
Brda. Rezultat nogometnega 
turnirja seveda ni toliko po
memben, kot je pomembno 
dejstvo, da se nas je zbralo 
veliko! Z zaključno "paštašu- 
to " smo kronali dan, kot se 
spodobi!

In  naprej ?
Prav danes (v ponedeljek, 

28. aprila, op.ured.) smo se s 
stojnico predstavili na Praz
niku Goričanov na Škabrijelo-
vi ulici, 7. maja se bomo pred
stavili s stojnico v Ljubljani. 
Trudili se bomo, da postane 
naše društvo SUŠI kraj sreče
vanj in zbližanja, spoznavanja 
slovenske in drug ih  kultur, 
predvsem pa naše živo dru
štvo, v katerem se lahko pre
poznava prav vsak slovenski 
študent na Goriškem.
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Nace Novak

Dobra dva kilometra pred 
etapnim ciljem v naselju Vil- 
ladangos del Param o sta 
VValter in Emilia kapitulirala. 
Oba sta bila preveč izmuče
na, da bi stisnila zobe in zmo
gla še zadnje pol urice hoje. 
Ustavila sta se v baru ob ce
sti, sam pa sem šel dalje. Imel 
sem še dovolj moči.

V zavetišče sta prišla sla
bo uro za menoj, ko sem bil 
že izpod zlobno mrzlega tuša 
in sem si na terasi pred vho
dom servisiral stopala in si 
obljub lja l, da naslednji dan 
nadaljujem v sandalih, pa naj 
bo, kar hoče, saj bo sicer res 
potrebna amputacija.

Zavetišče je  bilo urejeno v 
zapuščenem šolskem objek
tu, tako da nas je  bilo v njem 
kar precej. Za spanje smo iz
brali velik prostor, po katerem 
so bile razmetane žimnice. 
Vsak si je izbral svojo in to je 
bilo vse. Bolečina, ki me je 
špikala med potjo, se je med 
sprehodom do restavracije, 
kam or smo šli na večerjo,

okrepila, zato sem natakarja 
prosil za vrečko ledu. Med 
večerjan jem  sem si h lad il 
razbolelo mesto in preprosta, 
a učinkovita terapija je zale
gla, saj do zaključka Čamina 
s tistim  delom telesa nisem 
imel več težav.

Na obisku pri čudaku Tho
masu - vitezu Templarju mo
derne dobe

29 kilom etrov do lgo 18. 
etapo od vasice Villadangos 
del Paramo do mesta Astor- 
ga sem prehodil v sandalih. 
Tako kot sem si obljubil. Emi
lia in VValter sta bila tega še 
posebej vesela, saj sta sama 
že zdavnaj obupala nad čevlji. 
Takoj sem se poistovetil z vlo
go enega od treh Sandalero- 
sov, kot smo se v šali poime
novali. O  Chrisu in Jo nismo 
izvedeli nič novega.

Tudi v Astorgo sem pri- 
pešačil sam, saj sta Emilia in 
VValter hodila počasneje in 
brez prave volje. Ves čas sta 
se nekaj pritoževala ali pa se 
delala norca iz vsega skupaj,

samo da bi jim a  b ilo  med 
hojo lažje. Zadnjih pet kilo
metrov sem potegnil in ju pu
stil za sabo, kar mi je ustreza
lo. Poglobil sem se v pozor
no opazovanje okolice in v 
razmišljanja o tem in onem, 
ki mi jih je sproti prinašal Ca- 
mino.

Zavetišče je 
bilo o.k. in do
b ro  za se d e 
n o . Na sto
palih sem do
bil nekaj no
vih žuljev, ki 
so se pojavili, 
ker sem spre
menil obutev.
Zaradi ponav
ljajočih se te
žav s stopa li 
sem bil kar ma
lo slabe volje, 
pa še vrem e 
se je spet ski
salo. Zvečer je začelo deže
vati. O  Chrisu in Jo še vedno 
ne duha ne sluha.

Do Compostelle je bilo še 
dobrih 250 kilometrov, Mese- 
ta je bila premagana. Pred 
seboj pa smo imeli že nov iz
ziv, vzpon do najvišje točke 
na Caminu, 1517 metrov vi
soko. Do vasice Rabanal del 
C am ino  ob vzn o ž ju  gore  
M onte Irago nas je pot vodi

la skozi nekaj slikovitih vasic, 
kjer so prevladovale tradicio
nalne hiše, zgrajene iz kam
na. Vreme se je  ves čas spre
minjalo. Sonce - dež - sonce - 
dež... Smotano.

V Rabanalu smo se dobro 
najedli, potem pa zagrizli v 
hrib. Po šestih kilometrih hoje

smo prišli do vasi Fonceba- 
don, kjer naj bi pred časom 
odstranili nekaj potepuških 
psov, saj so zbrani v trop baje 
ogrožali m imoidoče romarje. 
Ne vem, ali to  drži, saj je zgo
dba o tem krožila med ro
marji, tako kot še marsikate
ra druga. Sam s š tirinožc i 
med potjo nisem imel težav. 
Morda tudi zato, ker pse do
bro poznam in se jih ne bo

jim . N ekajkrat se mi je res 
zgodilo, da sem bil opozorjen 
z grozečim lajanjem, a sem 
šel vseeno m imo, pa me ni 
nobeden od sitnežev na šti
rih nogah napadel.

O b vstopu v vas so ob ce
sti ležali štirje na videz zelo 
svobodni kosmatinci. Leno so 

nas opazovali 
in še zalajati se 
jim  ni ljubilo. 
Ker je začelo 
nekoliko moč
neje nalivati, 
smo se ustavili 
v okrepčeval
nici, ki je bila 
podobna skrb
no urejenemu 
muzeju, saj je 
b ilo  vsenao
k ro g  p o ln o  
t r a d ic io n a l
nih p redm e
tov in priprav, 

značiln ih  za to gorsko ob
močje.

Vas sama je bila kot po
kopališče za hiše. Skoraj vse 
bajte v njej, razen "muzejske" 
okrepčevalnice, so bile za
puščene in na pol podrte. V 
preteklosti je bila to  za ro
marje pomembna postojan
ka, o čemer danes priča le še 
spomenik v obliki križa sredi 
nekdanje vasi.

Ko seje nebo zjasnilo, smo 
šli naprej in lepo vrem e je 
zdržalo vse do znamenitega 
spomenika Cruz de Ferro (na 
sliki) na višini prek 1500 me
trov, ki je zanimiv predvsem 
zato, ker je okrog nekaj metrov 
visokega "železnega križa" 
zrasla impozantna gora ka
menja. Med romarji je prišlo 
s časom v navado, da sem 

| prinesejo in simbolično odloži
jo vsak en kamen, in ker se go
vorice hitro širijo, romarjev pa 
je zadnja leta spet vse več - pa 
čeprav še vedno ne toliko kot 
nekoč - se prav lahko zgodi, 
da bo Cruz de Ferro čez nekaj 
let prekrit s kamenjem, kar bi 
bilo po svoje prav zabavno.

Z vrha se je videlo vse do 
Astorge, že kmalu po tem ko 
smo šli naprej, pa se je vreme 
spet skisalo. Deževalo je vse 
bolj ihtavo in kmalu so začela 
ob zemljo trkati drobna zrna 
toče. Čeprav sem imel noge 
(hodil sem v sandalih) in hlač
nice kmalu povsem mokre, se 
nisem pretirano sekiral. Vedel 
sem, da me nedaleč stran 
čaka zavetišče enega od po
sebnežev, ki so prišli na Cami
no in zavedno ostali.

8 k ilom etrov. N aslednji 
dve uri sta bili hujši od hude 
nočne more.

/  dalje
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Davkoplačevalci, ki niso dolžni predstaviti davčne prijave, 
lahko vseeno sodelujejo pri izbiri Osem od tisoč s svo
jim Obrazcem CUD. Dovolj je, da podpišejo v okencu 
Chiesa catto lica  in nato na dnu obrazca; potem naj 
zaprejo obrazec CUD v belo ovojnico in nanjo zapišejo svoj prii
mek in ime ter davčno številko z napisom “Scelta per la

destinazione delTOtto per mille dellMrpef - Anno 
2003” . Pismo naj oddajo ali na pošti ali v banki do 31. ju li
ja. Vse potrebne informacije za podpis na obrazcu CUD se 
lahko dobijo na zeleni 
telefonski številki (Numero
V erde)  800.348.348.
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